
به زودی سامانه جهش تولید مسکن برای قمی ها باز می شود 

روزنامه

تصویب الحاق اراضی ۵۶۰ هکتاری به شهرقم ؛

»شاهچراغی« 
اولین گره را بازکرد

با حکم رهبر معظم انقلاب، 

حجت الاسلام موسی پور رییس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی شد

بالاخره پس ازکش و قوس های فراوان بین شورای اسلامی 
 ۵۶۰ اراضی  الحاق  درخصوص   استانداری  و  قم  شهر 
هکتاری پردیسان که موجب شد مردم استان قم نتوانند 

درمرحله اول ثبت نام طرح جهش تولید مسکن ثبت نام 
نمایند با درایت شاهچراخی استاندارقم الحاق این  اراضی به 
تایید و تصویب شورایعالی شهرسازی و معماری کشور رسید 
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رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم:

وضعیت آبی کرونایی قم شکننده است
تردید ۲۰ درصد مردم قم برای تزریق واکسن کرونا

4

8

قم واکسن نزن ترین استان کشور؟!

این  ورود  به  اشاره  با  قم  پزشکی  علوم  دانشگاه  رئیس 
بودن  شکننده  مورد  در  کرونایی  آبی  وضعیت  به  استان 
این شرایط هشدار داد.  محمد رضا قدیر با اشاره به تبدیل 

شدن وضعیت کرونایی قم به رنگ آبی اظهار داشت: این 
وضعیت به شرطی پایدار خواهد بود که بتوانیم دستورهای 
بهداشتی را رعایت کنیم و در صورت توجه نکردن به آن، 
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شهردار قم با تأکید بر اینکه سامانه ارتباطات مردمی 137 دیده بان شهری به 
شمار می رود گفت: افزایش 49 درصدی تماس ها در سال 14۰۰ نشان از اعتماد 
شهروندان به مسئولان شهری برای رفع مسائل و مشکلات شهری است. دکتر 
سید مرتضی سقائیان نژاد در نشست شورای مدیران با اشاره به اهمیت وجود 
سامانه 137 و اثرگذاری مثبت برای خدمت بیشتر به مردم گفت: این سامانه 
مردمی همراه واقعی شهروندان و مردم است و باید از طریق آن بیش ازپیش به 
نظرات همشهریان احترام گذاشت و مشارکتشان را جلب کرد. شهردار قم بابیان 

شهردار قم :
سامانه ۱۳۷ گوش شنوا و دیده بان شهری است
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مدیرکل کمیته امداد امام خمینی )ره(استان قم خبرداد:

رشد ۳۳ درصدی
درآمد های مردمی 

22۰ واحد مسکونی برای مددجویان در حال ساخت است 
۵۰ درصد خانواده های فقیر دراستان قم،مهاجر هستند
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رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: کشت محصولات کم آب بر و 
متناسب با شرایط آب و هوایی مناطق گرم و خشک درقم روند افزایشی مناسبی 
دارد.  عباس پورمیدانی اظهارداشت: فعالیت های تحقیقاتی برای شناخت گیاهان 
قابل کشت در شرایط آب و هوایی قم، طی سال های گذشته رونق چشمگیری یافته 
و اکنون بسیاری از این گیاهان که در جریان آزمایش های انجام شده، برای پرورش 
درقم مناسب بود، در سطح مزارع و باغات استان کشت می شود و شاهد استقبال 
خوب کشاورزان از این تحول مثبت هستیم. رئیس سازمان جهاد کشاورزی قم 

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم خبرداد: 
افزایش سطح زیر کشت محصولات کم آب  بر 
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رئیس قوه قضاییه:
مردم در مطالبات به حق خود 
اجازه رخنه بدخواهان را ندهند

حکیمی پور فعال سیاسی اصلاح طلب: 
مجلس یازدهم انتظارات جامعه 

را برآورده نکرده است

 یک فعال سیاســی اصلاح طلب 
گفت: مجلس یازدهــم مخصوصاً 
بعداز روی کارآمدن دولت سیزدهم 
یک حالت انفعالی پیدا کرده است. 
احمد حکیمی پور در گفت وگو با 
ایلنا، درباره این که حدود ۲ سال از 
عمکلرد مجلس یازدهم می گذرد 
امــا به گفتــه کارشناســان و افکار 
7عمومی خروجــی چندان مثبتی  2

سخنگوی وزارت امور خارجه :
ایران با اراده جدی و حسن نیت 

وارد مذاکرات شده است

 رئیس قوه قضاییه با اشــاره 
به مطالبات مــردم اصفهان، 
چهارمحال و بختیــاری، یزد 
و خوزســتان در زمینــه آب، 
ایــن مطالبــات را بــه حــق و 
درســت دانســت اما در عین 
حال گفــت: مــردم متدین و 
موقعیت شــناس باید مراقب 
تحرکات دشــمن باشند و در 

ســخنگوی وزارت امــور خارجه 
با بیــان اینکه هیات مذاکره کننده 
ایران بــا عــزم و اراده جــدی وارد 
ویــن شــده و بــه گفــت و گوهای 
نتیجه بخش فکــر می کند، گفت: 
اگر آمریکا بــا این اصل بــه میدان 
بیاید که بخواهد بن بســت را حل 
کند، گفت و گوها در مسیر درست 
خواهــد بود.  ســعید خطیب زاده  7

 سازمان آرامستانها شهرداری قم 
در نظر دارد جهت اجرای روکش آسفالت معابر)3۵۰۰۰ متر مربع با ضخامت هفت سانتیمتراز نوع بیندر( 
در محوطه سازمان با برآورد فهرست بهای راه و باند سال 1400 به مبلغ  47/803/229/323 ریال)چهل و هفت 
میلیارد و هشتصد و سه میلیون دویست و بیست و نه هزار و سیصد و بیست و سه ریال( را با  مشخصات و مقررات به 

شرح ذیل از طریق برگزاری مناقصه عمومی به شرکت ها و پیمانکاران واجد شرایط واگذار نماید: 
شرایط:

متقاضیان باید دارای صلاحیت پیمانکاری از مراجع رسمی  با پایه پنج راه و باند، توانایی انجام کار در خصوص 
موضوع پیمان و همچنین گواهینامه HSE  )دستورالعمل ایمنی و بهداشت( از اداره کار و رفاه امور اجتماعی را داشته 

باشند.
سپرده شرکت در مناقصه به مبلغ ۲/4۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال )دو میلیارد و چهارصد میلیون ریال( می باشد. که هم 
بصورت واریز نقدی به حساب شماره 700787441818  نزد بانک شهر و یا ضمانت نامه بانکی امکان پذیر میباشد. 
سازمان آرامستانها مکلف می باشد در صورتی که برنده مناقصه حاضر به انعقاد قرارداد نشود سپرده شرکت در 
مناقصه مشارالیه ضبط می نماید و همچنین نفر دوم هم اگر برای انجام عقد قرارداد به او مراجعه گردد و از انجام 

معامله امتناع نماید سپرده شرکت در مناقصه ضبط خواهد شد. 
سازمان آرامستانها اختیار دارد مقدار کالا و یا موضوع پیمان را در طول مدت اجراء تا ۲۵% افزایش یا کاهش دهد.

سازمان آرامستانها اختیار دارد بعد از بازگشائی پیشنهادات و پس ازبررسی، برنده مناقصه را از یک روز تا ده  روز کاری 
اعلام نماید. 

در صورت تشخیص سازمان آرامستانها در خصوص میزان پیش پرداخت در قرارداد به برنده مناقصه تا 1۵% نسبت 
به مبلغ پیشنهادی اقدام می نماید.

در روز بازگشائی پیشنهادات، حضور شرکت کنندگان درجلسه کمیسیون معاملات لازم نمی باشد.
در قرارداد منعقده با برنده مناقصه رعایت دستورالعمل آسفالت و HSE  عمرانی الزامی است.

در صورت انعقاد قرارداد با برنده مناقصه تعدیل پیمان مشمول این قرارداد می شود.
سازمان آرامستانها در رد و قبول پیشنهادات مختار بوده و هزینه آگهی برعهده برنده مناقصه می باشد.

 متقاضیان می توانند جهت دریافت اسناد مناقصه وکسب اطلاعات بیشتر بعد از انتشار آگهی دوم  به مدت 1۰ روز 
در ساعات اداری به سازمان مراجعه نمایند. ضمناً خرید اسناد مناقصه براساس تعرفه مبلغ 7/۰۰۰/۰۰۰ ریال می 

باشد.
تذکر مهم: بر اساس آیین نامه معاملات شهرداری ها ، مدت ده روز در بند فوق الذکر شامل هم اخذ و هم تحویل 

اسناد می باشد.
 مبلغ پیشنهادی از حیث مبلغ ) مشخص، معین، بدون قید و ابهام ( بوده ودر پاکت لاک ومهر شده تسلیم گردد.

محل توزیع اسناد: جاده قدیم قم –تهران کیلومتر4 سازمان بهشت معصومه ساختمان اداری واحد امور پیمانها 
وقراردادها- تلفن 1530

محل تحویل پاکتهای پیشنهادی: قم ،بلوار امام موسی صدر ، ساختمان شهرداری مرکز، طبقه 4 معاونت خدمات 
شهری واموراجتماعی ، واحد حراست .

آگهي مناقصه)نوبت دوم(

روابط عمومی سازمان آرامستانها شهرداری قم      شناسه اگهی :1۲۲8۰9۲ 

برجام و مناسبات 
منطقه ای ایران!

سفر  از  پس  ایران  امور  در  آمریکا  نماینده  مالی،  راب 
خاورمیانه ای خود گفته است که کشورهای حاشیه خلیج 

فارس در صورت احیای برجام آماده توسعه روابط سیاسی و اقتصادی خود با ایران هستند.  
جدا از این که سخنان مالی گویای این واقعیت تلخ است که در کل روابط خارجی ایران، 
چه سیاسی چه اقتصادی، تحت الشعاع تحریم های آمریکا و سیاست فشار حداکثری این 
کشور قرار گرفته است و بدون به نتیجه رسیدن مذاکرات وین و لغو تحریم ها امکان گشایشی 
جدی در روابط خارجی ایران به ویژه در حوزه اقتصادی وجود ندارد، اما یک روی دیگر این 
اظهارات این است که عادی شدن روابط میان ایران و عربستان منوط به رسیدن به توافق در 

وین و به تبع آن احیای برجام است و بدون آن امکان پذیر نیست. 
از این رو، با توجه به تاکیدات مکرر دولت جدید ایران بر توسعه روابط با همسایگان، به 
نوعی دولت آمریکا اعلام می کند که این مساله از طریق رسیدن به توافقی با آن در مذاکرات 

غیرمستقیم وین امکان پذیر است.
این حجم گسترده تاثیرگذاری آمریکا بر روابط خارجی ایران دو دلیل عمده دارد: نخست 
هژمونی آمریکا در سیاست بین الملل و الزامات آن در جهت دهی به روابط فی مابین 
کشورها و دیگری برآیند شناخت غیرعلمی تصمیم سازان و کارگزاران سیاست خارجی از 
ماهیت روابط بین الملل در دنیای مدرن و حرکت بر مدار شناختی کلاسیک از این روابط 

است که کارآیی خود را از دست داده است. 
کلیشه ای  و  کلاسیک  تعاریف  در  هنوز  داخلی  نظریه پردازان  که  است  این  واقعیت 
مولفه های قدرت، استقلال، روابط خارجی، خودکفایی و غیره مانده اند و این مقولات 
کلیدی در دنیای مدرن تعاریفی نوین بر اساس مقتضیات و تحولات جدید یافته اند که اگر 
در تصمیم سازی ها ملاک قرار نگیرد، نتیجه آن می شود که امروزه می بینیم اقتصاد و روابط 
خارجی ایران بدون هیچ گونه رابطه دیپلماتیک، سیاسی و اقتصادی با آمریکا، آن چنان 
سخت تحت تاثیر تصمیماتی قرار می گیرد که در کاخ سفید اتخاذ می شود و کشور با وجود 
برخورداری از منابع عظیم، اما به علت درهم آمیخته نشدن اقتصاد آن با اقتصاد بین الملل 

امروز فاقد بازدارندگی اقتصادی شده و اقتصاد به پاشنه آشیلی تبدیل شده است. 
استقلال  آن،  از  ناشی  کار  تقسیم  و  اقتصاد  شدن  المللی  بین  دوران  در  واقع،  در 
اقتصادی در معنایی که در گذشته نظریه وابستگی از آن مستفاد می کرد، دیگر محلی 

از اعراب ندارد.
فارغ از این مباحث بنیادین، قبلا هم در یادداشت های متعددی بر این گزاره تاکید شده 
است که تنش های منطقه ای ایران به ویژه با عربستان بر اثر طولانی شدن و لاینحل ماندن 
به بخشی از تنش بزرگ تر با آمریکا و در کل غرب تبدیل شده است؛ به گونه ای که زمان برای 
حل یکی بدون دیگری تا حدود زیادی از دست رفته است. از این جهت، نتیجه گفتگوها با 

عربستان به نوعی با سرنوشت مذاکرات وین گره خورده است. 
همچنین، عربستان و اسرائیل دو طرف منطقه ای مخالف برجام بودند و خروج آمریکا 
از این توافق هم به نوعی نتیجه لابی گری آن ها در دولت ترامپ بود. حالا این پرسش هم 
مطرح است که عربستان که خود مخالف برجام بود، چگونه حاضر است پس از احیای آن 

روابط خود با ایران را نه تنها از سربگیرد، بلکه گسترش دهد؟ 
البته اسرائیل نیز با وجود مخالفت های سرسختانه خود با بازگشت آمریکا به برجام اخیرا 
به نوعی موضع اعلامی خود را تعدیل کرده و بنی گانتز گفته است که تل آویو در صورت 
بهبود برجام و توسعه آن با شمولیت مهار برنامه موشکی و سیاست منطقه ای ایران با آن 
موافق است. عربستان نیز چنین خواسته هایی را مطرح کرده و احتمالا موافقت آن با 
احیای برجام مشروط به تامین این خواسته هاست که این خود به معنای همان برجام 

پلاس است.
حالا باید دید، منظور آمریکا از احیای برجام چیست؟ صرفا زنده کردن همان توافق 
2015؟ یا احیای سطحی از آن و ریل گذاری برای توافقی جامع تر است که متحدان 
منطقه ایش با این اطمینان خاطر با احیای خود برجام موافقت کرده اند؟ یا این که آمریکا 
در سایه دشواری های احیام کامل برجام 2015 و همچنین رسیدن به برجام پلاس توانسته 
است موافقت این متحدان را با توافقی موقت به عنوان پیش مقدمه ای برای توافق کامل تر 
جلب کند. در این صورت چون همچنان بخش اعظم سیاست فشار حداکثری حفظ 
خواهد شد، احتمالا عربستان نیز با چنین توافقی تحت عنوان احیای برجام موافقت کرده  

است. 
البته ناگفته هم نماند که خروج آمریکا از افغانستان و سپس عراق به یک نوع نگرانی در 
میان متحدان منطقه ای آن دامن زده است، از این رو، بعید نیست که یکی دیگر از دلایل 

موافقت ریاض با احیای برجام از سرناچاری و معطوف به همین نگرانی ها باشد.
کارشناس مسائل بین الملل

صابرگل عنبری*

معاون حمل ونقل  اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم خبرداد : 

اجرای طرح ارتقا ایمنی راکبین موتورسیکلت 
ووانت بارها درسطح راه های استان قم

معاون حمل ونقل اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم گفت :درراستای افزایش 
ضریب ایمنی و کاهش حداکثری حوادث جاده ای ، طرح ارتقا ایمنی راکبین موتورسیکلت 
و وانت بارهای برونشهری ، درسطح راههای استان قم عملیاتی شد . حمید سالاری دراین 
خصوص  اظهارداشت : طبق تمهیدات به عمل آمده ، مقرر شده بود این طرح درقالب برنامه 
هایی متنوع تر در 30 آبان ، روزجهانی یادمان قربانیان ترافیکی ، اجرا شود که به دلیل شرایط 
متغیر جوی ، این امر طی روزیکشنبه7 آذرماه عملیاتی شد. وی  به مشخصات اجرایی طرح ارتقا 
ایمنی راکبین موتورسیکلت و وانت بارها اشاره و توضیح داد : درقالب این طرح دهها دستگاه 
کلاه ایمنی و2500 قطعه شبرنگ دربین مجوعه هدف توزیع شد . وی درادامه به اماکن استقرار 
اکیپهای اجرایی طرح اشاره و افزود : با توجه به ابعاد فرهنگی این طرح که همانا ارتقا سطح 
فرهنگ ترافیک جاده ای و آموزه های سمعی – بصری آن است ، این طرح درمقابل پاسگاههای 
پلیس راه ، عوارضی آزادراهها ، محوطه بیرونی مجتمع های خدماتی بین راهی و گلوگاههای 
جاده ای اجرا شد . سالاری با یادآوری این مهم که مخاطب فرهنگی طرح ارتقا ایمنی راکبین 
موتورسیکلت ووانت بارها ، شامل تمامی کاربران جاده ای ) اعم ازرانندگان و سرنشینان وسایل 
نقلیه ( بوده است تصریح کرد : به همین منظور و درراستای اجرای طرح نسبت به برگزاری 
مسابقه ای پیامکی با مضمون آموزه های ترافیکی ، اقدام و سوالات به صورت کتبی دراختیار 
کاربران جاده ای قرار گرفت . معاون حمل ونقل  اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان 
قم خاطر نشان ساخت : دراین مسابقه به منظور ارتقا سطح آموزه های پایه دراین طرح ، شرکت 
کنندگان می توانند نسبت به ارسال پاسخهای خود به شماره سامانه پیامکی اعلامی اقدام 
نمایند . حمید سالاری  ادامه داد : پس از بررسی پاسخهای دریافتی ، به قید قرعه به 50 نفر 
از کسانی که پاسخ صحیح را ارسال نموده اند جوایزی درقالب اقلام فرهنگی اهدا خواهد شد 
. وی درخاتمه ضمن تقدیر از مجریان ، بخصوص محمدعلی محمدپور کارشناس مسئول طرح 
،  یاد آور شد : همچنین درضمن اجرای طرح ارتقا ایمنی راکبین موتور سیکلت ووانت بارها ، 
تعداد متنابهی اقلام فرهنگی با مضمون آموزه های ترافیکی که مخاطبان آن کودکان و نوجوانان 

می باشند توزیع شد .
  

استاندار قم تاکید کرد:

حمایت از تولید داخلی در مبارزه
 با قاچاق کالا و ارز 

 استاندار قم با تاکید بر ضرورت حمایت از تولید داخلی، گفت: این مهم  با همکاری همه 
بخش ها در مبارزه با پدیده مخرب قاچاق کالا و ارز حاصل خواهد شد. 

ریزی،  برنامه  کمیسیون  جلسه  سومین  در  دوشنبه  عصر  شاهچراغی  تقی  محمد  سید 
هماهنگی و نظارت بر مبارزه با قاچاق کالا و ارز استان،  با اشاره به اهمیت توجه به آثار مخرب 
قاچاق کالا و ارز در کشور، افزود: همکاری همه بخش ها در مسیر اجرای قانون مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز و  به تبع آن حمایت از تولید داخل امری ضروری است. وی با تاکید بر لزوم استفاده از 
امکانات نرم افزاری و سخت افزاری در مبارزه با قاچاق کالا و ارز، اضافه کرد: کارگروه های ذیل 
این کمیسیون با جدیت پیگیری شود تا اقدامات لازم در امر مبارزه با قاچاق بخوبی تعیین شده 
و در اسرع وقت، عملیاتی شود. وی همچنین آگاه سازی اقشار مختلف جامعه در موضوع موارد 
مشمول در قانون قاچاق کالا و ارز را مورد توجه قرار داد و بیان داشت: در این راستا استفاده از 
ظرفیت های رسانه های ملی و استانی و سایر بستر های اطلاع رسانی الزامی است. گفتنی 
است در این جلسه، گزارش های تحلیلی و آماری از کشفیات کالاهای قاچاق از سوی اداره کل 

گمرک، فرماندهی نیروی انتظامی و اداره کل  تعزیرات حکومتی استان ارائه شد.
 

رونمایی از تولیدات علمی جدید 
اجتهادی حوزه های علمیه 

عصر روزدوشنبه  در مراسمی از تولیدات علمی جدید اجتهادی حوزه های علمیه در موضوعات 
معاصر رونمایی شد. این آثار شامل کتاب فقه بورس و بازار سرمایه، رمز ارز ها، فقه حقوق و 
اعتبارات مالی، فقه پزشکی، فقه عقود مستحدثه، شخص حقوقی و احکام آن، که توسط اساتید 
حوزه و دانشگاه تدوین و منتشر شده است. مدیر حوزه های علمیه در آیین رونمایی از این آثار به 
تشریح برنامه های پژوهشی حوزه های علمیه برای ارتقاء علمی طلاب و فضلا پرداخت و گفت: 
برای ساماندهی طرح های پژوهشی دبیرخانه دائمی در حوزه تشکیل شده است. آیت الله 
اعرافی افزود: تاکنون 500 پیشنهاد پژوهشی به این دبیرخانه ارسال شده که یکصد  اثر پذیرفته 
شده و در حال بررسی و اجراست. وی با اشاره به تفاهم نامه صورت گرفته با مرکز  خدمات  حوزه 
از برنامه های حمایتی از پژوهشگران خبر داد و گفت: تلاش می کنیم امکاناتی را فراهم کنیم تا 

محققان بتوانند با آسایش بیشتری طرح های پژوهشی خود را به سرانجام برسانند.



سه شنبه-9 آذر ماه 1400-    سال بیست  وچهارم -   شماره 25401

اهمیت اجلاس اکو و نقش ایران 

پیش  به 37 سال  اکو  کار سازمان  به  با قدمتی 37 ساله :شروع  اکو سازمانی 
ایران، ترکیه و پاکستان  با مشارکت سه کشور  ابتدا  باز می گردد. این سازمان در 
بر اساس معاهده ازمیر و با هدف اعتلای سطح زندگی اقتصادی مردم منطقه در 
1984 تاسیس گردید. افغانستان، تاجیکستان، آذربایجان، ازبکستان، ترکمنستان، 

قزاقستان، قرقیزستان در 1992 به این سازمان ملحق شدند.
اهداف:ارتقای شرایط برای توسعه اقتصادی پایدار و افزایش سطح زندگی و رفاه مردم، 
گسترش تجارت درون منطقه ای و فرامنطقه ای و حذف موانع تجاری، تلاش در جهت 
ادغام تجارت کشور های منطقه با تجارت جهانی و ارتقائ همکاری های اقتصادی، 
اجتماعی، فرهنگی، فنی و علمی، توسعه زیربنا های حمل و نقل و ارتباطات، توسعه 
برنامه  تدوین  اقتصادی،  آزادسازی  بر  تاکید  با  خصوصی  و  دولتی  بخش  همگرایی 
مشترک جهت توسعه منابع انسانی و بهره برداری از منابع طبیعی از  جمله مهمترین 
اقتصادی،  به طور کلی هدف غایی سازمان همکاری  به شمار می رود.  اکو  اهداف 
توسعه اقتصادی پایدار کشور های عضو و کل منطقه است. اهداف اکو در سند تشکیل 
این نهاد انعکاس یافته است که چارچوب اصلی فعالیت در این سازمان است. یکی 
از این اهداف حذف موانع تجارت در منطقه اکو و گسترش مبادلات منطقه ای درون 
منطقه ای با اتکا به تجارب سایر مناطق و روند های تجاری جهانی است. در راستای 
تحقق این هدف کشور های عضو با همکاری یکدیگر در مسیر آزادسازی مبادلات میان 
خودشان و استفاده از توافقنامه تجارت اکو که حذف یا کاهش تعرفه ها و ارتقای شبکه 
حمل و نقل مشترک قدم برداشته اند. ساختار :بر اساس چارت سازمان، همکاری در 
اکو از طریق ساختار های زیر صورت می پذیرد: شورای وزیران، شورای نمایندگان دائم، 
شورای برنامه ریزی منطقه ای و دبیرخانه. در همین حال هماهنگی در داخل اکو توسط 
دبیرخانه اکو مستقر در تهران صورت می پذیرد. شش اداره در این دبیرخانه وجود دارد 
که عبارت است از:  حمل و نقل و ارتباطات، تجارت و سرمایه گذاری، معادن و محیط 
زیست، کشاورزی، صنعت و گردشگری، پروژه ها، پژوهش های اقتصادی و آمار، منابع 
انسانی و توسعه پایدار. علاوه بر اینها، نمایندگی های تخصصی اکو نیز وجود دارند؛ 
مانند مؤسسه فرهنگی، بنیاد علم، مؤسسه آموزشی و بانک توسعه تجارت و توسعه اکو. 
بر اساس ماده 8 معاهده ازمیر اکو، هر کشوری که از همجاوری جغرافیایی با منطقه 
اکو برخوردار بوده و اهداف و اصول مشترکی با اکو داشته باشد می تواند برای عضویت 
در این سازمان درخواست بدهد. در حال حاضر ده کشور از شرق و غرب آسیا، قفقاز 
و آسیای مرکزی اعضای این سازمان را تشکیل می دهند. ظرفیت ها :میزان مبادلات 
تجاری اعضای سازمان اکو سالانه به بیش از ۶0 میلیارد دلار می رسد پتروشیمی، صنایع 
معدنی، محصولات پولیمری، ماشین سازی و تجهیزات فرش و صنایع دستی از جمله 
محصولات صادراتی ایران به کشور های عضو اکو است. در 7 ماهه امسال میزان مبادلات 
تجاری ایران با کشور های عضو اکو بیش از 9 میلیارد دلار بوده است با این حال به نظر 
می رسد ظرفیت این سازمان بسیار بیش از این هاست. در همین حال اعضای سازمان 
اکو در پانزدهمین اجلاس این سازمان تاکید کردند که باید همکاری های اقتصادی 
بین کشور های عضو افزایش پیدا کند. رئیس جمهور کشورمان نیز درباره ظرفیت های 
سازمان اکو در پانزدهمین اجلاس این سازمان گفت: ما معتقدیم پتانسیل های تجاری 
منطقه ای و فرامنطقه ای به حدی است که دیر یا زود، تمام مسیرهای بالقوه در منطقه 
اکو باید گشوده شود. شکل گیری کریدور جاده ای اسلام آباد - تهران -استانبول پس از 
10 سال شاهد این مدعاست.  موانع :سازمان اکو از بدو تاسیس تاکنون با موانعی بر سر 
راه گسترش همکاری های اقتصادی بین اعضای خود مواجه بوده است. این موانع به 
4 دسته تقسیم اقتصادی، سیاسی، اجتماعی، فرهنگی و سازمانی تقسیم می شود. از 
جمله موانع پیشرفت همگرایی بین اعضای اکو نابرابری سطح توسعه اقتصادی اعضا، 
بی ثباتی سیاسی نظام های حاکم و مهمتر از همه نفوذ و دخالت قدرت های خارجی در 
منطقه از جمله موانع مهم پیش روی سازمان اکو است موانعی که البته در پانزدهمین 
اجلاس این سازمان تاکید شد اعضا در جهت رفع این موانع گام بردارند.  اهمیت اکو 
و نقش ایران:منطقه اکو یکی از غنی ترین مناطق دنیا است که ظرفیت ها، فرصت ها 
و بستر های همکاری مناسبی در حوزه های مختلف دارد. کشور های این منطقه در 
چهارچوب سازمان همکاری اقتصادی )اکو( در زمینه های تجارت، حمل و نقل و انرژی 
با یکدیگر همکاری دارند. ایران که از بنیان گذاران این سازمان است، به یکی از محور های 
اصلی و تعیین کننده در منطقه تبدیل شده است در همین راستا ایران موافقت نامه های 
همکاری چند جانبه متعددی را با کشور های این منطقه امضا کرده است. در همین حال 
رئیس جمهور کشورمان در پانزدهمین اجلاس اکو درباره اهمیت این اجلاس افزود: 
مجموعه »اکو« علاوه بر بهره مندی از ویژگی های مادی دارای توانمندی هایی همچون 
جمعیت نیم میلیاردی، مالکیت یک سوم منابع انرژی جهان، موقعیت بی نظیر ارتباطی 
میان اروپا با چین و روسیه با خلیج فارس و اقیانوس هند، نیروی انسانی جوان و پرتوان، 
در بردارنده هویتی ممتاز به نام اسلام است. پانزدهمین اجلاس اکو و دستاورد های 
آن :در حالی رویکشنبه  پانزدهمین اجلاس سازمان اکو پایان یافت که رئیس جمهور 
کشورمان در تشریح دستاورد های این اجلاس گفت:  اعضای سازمان همکاری های 
اقتصادی )اکو( جملگی بر آن بودند که باید همکاری های اقتصادی بین کشور های عضو 
افزایش پیدا کند. رئیس جمهور ادامه داد: همچنین در این اجلاس تاکید شد که توسعه 
مناسبت های اقتصادی و تجاری کشور ها باید صورت بگیرد به نحوی که ما شاهد باشیم 
سازمان همکاری های اقتصادی اکو توانسته گام های بلندتری را بردارد. علاوه بر این آیت 
الله رئیسی تصریح کرد: در این اجلاس به موفقیت هایی که تاکنون اکو داشته اشاره شد 
ولیکن تاکید شد که موفقیت ها کافی نیست و ما باید گام های بلندتری را برداشته شود و 

ما هم بر این موضوع تاکید کردیم.
تحلیگرمسائل سیاسی

با حکم رهبر معظم انقلاب، 

حجت الاسلام موسی پور رییس شورای 
هماهنگی تبلیغات اسلامی شد 

در پی استعفای آیت الله جنتی از ریاست شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی، 
با تشکر از خدمات ایشان، حجت الاسلام  حضرت آیت الله خامنه ای در حکمی 

محمدحسین موسی پور را به مدیریت این شورا منصوب کردند. 
به  گزارش روز دوشنبه ایرنا از  دفتر حفظ و نشر آثار حضرت آیت الله العظمی خامنه 

ای، متن حکم رهبر انقلاب به این شرح است:
بسم الله الرّحمن الرّحیم

شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی در شمار نهادهای قانونی فعال و اثرگذار در طول 
چند دهه و منشاء بصیرت افزایی و آرمانگرایی در بزرگداشت یادبودها و مناسبت های 
انقلاب اسلامی بوده و در سایه  مدیریت موفق جناب آیت الله آقای جنتی دامت برکاته 
خدمات ارزشمندی به کشور کرده است. اکنون با عنایت به استعفای جناب آقای 
جنتی و با تشکر و تقدیر از زحمات فراوان ایشان، جناب حجت الاسلام آقای حاج 

شیخ محمدحسین موسی پور دام توفیقه را به مدیریت این شورا منصوب میکنم.
انتظار می رود مشی این شورا به تبعیت از شیوه  راهنمایان بزرگ دینی، براساس 
به دل های  پیام صادقانه و صمیمی  و رساندن  به شعارها  تبیین و عمق بخشی 
مخاطبان باشد. این شورا از آغاز بر این اساس شکل گرفته و حرکت کرده و باید هرچه 
بیشتر به آن اهتمام ورزد. توصیه  اینجانب مردمی کردن بزرگداشت ها، و فعال کردن 
مساجد و نهادهای مردمی، و به کارگیری ابتکارات و خلاقیت های جوانان انقلابی، 
و طراوت و تازگی بخشیدن به مراسم دینی و انقلابی است. توصیه  دیگر چابک و 
سبک کردن تشکیلات و زدودن زائده ها و فرسودگی های آن است. از خداوند متعال 

توفیقات ایشان را مسألت می کنم و مجدداً از آیت الله آقای جنتی تشکر می نمایم.
سیّدعلی خامنه ای
8 آذر 14۰۰  

مجتبی شاهسونی*

اخبار

وزیر کشور :

دولت به شدت از ورود به مسایل 
حاشیه ای پرهیز می کند 

وزیر کشور با تاکید براینکه اقتصاد و سیاست ایران اسلامی وابسته به مذاکرات نیست، 
گفت که در جریان مذاکرات دشمن تعهدی داده و آن را شکسته است و معلوم بود در 

پیشانی آمریکایی ها نقض عهد کاملا قابل مشاهده است. 
"احمد وحیدی" عصر دوشنبه در آیین تکریم و معارفه استاندار خراسان جنوبی که در 
سالن فرهنگسرای شهر بیرجند برگزار شد، با اشاره به شرایط فعلی مذاکرات جمهوی 
اسلامی ایران با غرب افزود: نباید وقت انقلاب، مردم و دولت را با حرف های حاشیه ای 

تلف کرد و دولت به شدت از ورود به مسایل حاشیه ای پرهیز می کند.
وی افزود: کسانی بودند که می خواستند حیثیت نظام و انقلاب را به مذاکرات با 
غربی ها وصل و ربط دهند و مدعی بودند هیچ چیز در کشور حل نمی شود مگر اینکه 

مسایل خود را با آمریکا حل کنیم.
وحیدی اظهار داشت: این مسائل آشکار گفته شد و متاسفانه در محضر شهدا هم 
گفته شد ولی امروز خبری از آن نمی بینند، کسی در کشور نمی گوید که اداره کشور 
وابسته است و باید مسایل خود را به یک ابرجنایتکار وصل کنیم که قاتل سردار سلیمانی 
است یا اینکه می گفتند غذا، محیط زیست و دیگر مسایل کشور وابسته است لذا این 

تفاوت دیدگاه انقلابی و رویکرد انقلاب اسلامی است.
وزیر کشور گفت: به رغم همه فشارها ملاحظه می شود که دولت یکی پس از دیگری 
بر مسایلی که آنها درست کردند، فایق می آید و بدون کمترین وادادگی در مقابل آنها این 

روحیه مهم است.
وی افزود: در قضیه کرونا می گفتند که چرا واکسن وارد نمی شود و دلیل آن را نپیوستن 

کشور به ای اف تی اف یا عدم حضور در مذاکرات عنوان می کردند.
وحیدی گفت: زمانی نگذشته است و مراجعه کنید به رسانه ها چه شد؟ مساله حل شد 
و دولت سیزدهم هیچ وقت نشده که بگوید واکسن وابسته به ای اف تی اف یا مذاکره 

است.
وی اظهار داشت: مسئولان دولتی بشخصه رییس جمهوری تحت ارشادات مقام 
معظم رهبری تدبیری داشتند که اکنون یکی از بهترین کارکردهای حوزه واکسیناسیون 

در دنیا را داریم.
وزیر کشور گفت: از بهترین عملکردهای واکسیناسیون در همین سه ماهه اتفاق افتاد 

در حالی که قبلا وضع مناسبی نداشتیم لذا به همین سادگی است.

رییس بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس:

 ناامید کردن مردم از آینده کشور خیانت است
رییس بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس، یکی از طرح ها و برنامه های 
دشمن را ترویج ناامیدی میان مردم عنوان کرد و گفت: اینکه دانسته و یا ندانسته با 
حرف ها و سخنان نسنجیده مردم را به آینده کشور ناامید کنیم در واقع به کشور و ملت 

خیانت کرده ایم. 
سردار سرتیپ بسیجی بهمن کارگر در جلسه معاونین، رؤسای سازمان ها و مدیران 
کل استان های بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس با تبریک هفته بسیج و 
روز نیروی دریایی ارتش، گفت: بسیج از الطاف و هدیه الهی به ملت شریف ایران بود. 
حکمت و تدبیر حضرت امام خمینی )ره( در فرمان تشکیل بسیج در کشور در واقع از 
الهامات الهی بود. رییس بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس در ادامه افزود: 
اوج خدمات و ایثارگری بسیج در دوران دفاع مقدس مشهود و ملموس بود و خدمات 
بسیج و بسیجیان، جمهوری اسلامی را از شر خباثت های دشمنان در دوران جنگ 
تحمیلی نجات داد. سردار کارگر با بیان اینکه اگر بسیج نبود، ممکن بود در مسیر 
پیروزی دچار مشکلاتی شویم، گفت: کشور ما بیش از هر چیزی نیازمند تفکر بسیجی 
است و این تفکر باید در مجموعه کشور حاکم باشد. در همه رده های نیروهای مسلح 
اعم از نیروهای ارتش، سپاه، وزارت دفاع تا زمانی که تفکر بسیجی حاکم باشد، ما به 
پیشرفت و تکامل دست پیدا خواهیم کرد.   رییس بنیاد حفظ و نشراثار دفاع مقدس 
با بیان اینکه امروز یکی از برنامه های دشمن تضعیف تفکر و روحیه بسیجی در سطح 
کشور است، بیان کرد: دشمن می خواهد بسیج را در سطح جامعه و کشور بدنام کند و به 
دنبال تضعیف، تحریف و انحراف تفکر و روحیات بسیج در سطح کشور است؛ اما امروز 
که دولت، مجلس و قوه قضاییه در مسیر رشد و تعالی نظام هماهنگ هستند، باید روحیه 

و تفکر بسیجی را سرلوحه کار خود قرار دهند تا نتیجه مورد نظر حاصل شود.
 مشکلات کشور با روحیه بسیجی برطرف خواهد شد

وی با بیان اینکه مشکلات اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی کشور ظرف چند سال 
آینده با همین روحیه و تفکر بسیجی برطرف خواهد شد، افزود: مسوولان باید با ایثار، 

جهاد و روحیه بسیجی در خدمت به مردم تلاش شبانه روزی و مجدانه داشته باشند.
رییس بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس  گفت: امروز دشمن از طریق 
مطالبات اقتصادی و اجتماعی به دنبال توطئه است؛ لذا مردم بزرگوار ما باید مراقب 
باشند تا خدای نکرده به دام و تله های دشمن نیفتند، البته مسوولان دولتی به ویژه 

مسوولان استانی باید در این رابطه هوشمندانه عمل کنند.
وی با تاکید بر اینکه رسانه ملی، اصحاب رسانه و خبرنگاران و کسانی که در فضای 
مجازی دستی دارند، باید مراقب سناریوهای از پیش تعیین شده دشمن باشند، تصریح 
کرد: ما نباید یک موضوع محلی را استانی و یک موضوع استانی را ملی و بین المللی 
کنیم و اسم آن را انعکاس به موقع خبر بگذاریم؛ چراکه این یکی از دام ها و تله های 
دشمن است. سردار کارگر افزود: نظام مقدس جمهوری اسلامی حاصل خون صدها 
هزار شهید است، این نظام گوهری است که خداوند تبارک و تعالی به ما اهدا کرده 
است؛ لذا ما باید از این هدیه الهی مراقبت کنیم. وی با اشاره به برخی موضع گیری های 
غلط عنوان کرد: نباید کسی به خود اجازه دهد و بدون طرح و برنامه و تفکر صحبت و 

عمل کند.
  

رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس :

نتیجه گزارش های نظارتی مجلس
 باید تاثیرگذار باشد 

رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس گفت: با همکاری بیشتر قوه قضاییه و مقننه نتیجه 
گزارش های نظارتی مجلس به مردم اطلاع رسانی می شود و بر معشیت اثر خواهد 

گذاشت.
ولی اسماعیلی با اشاره به نشست مشترک مجلس و قوه قضاییه گفت: در این نشست 
به موضوعات مغفول مانده بین دو قوه پرداخته شد و به عنوان یکی از سخنران ها 

پیشنهادی برای پیشگیری و پیگیری مباحث بین دو قوه بیان کردم.
کمیسیون  پیشنهاد  داد:  ادامه  اسلامی  شورای  مجلس  در  گرمی  مردم  نماینده 
اجتماعی تشکیل قرارگاه مشترک برای رصد و پیشگیری از بحران های اجتماعی بود، در 

نظر داریم این پیشنهاد را به صورت کتبی به رئیس قوه قضاییه نیز ارسال کنیم.
وی بیان کرد: همچنین رئیس مجلس نیز پیشنهاد شکل گیری کمیسیون مشترک بین 

دو قوه را دادند که در هر حال اگر این پیشنهاد ها اجرایی شود منجر به نتیجه می شود.
این نماینده مجلس توضیح داد: در این کمیسیون می توان حسن اجرای قوانین که 
از وظایف اصلی قوه قضاییه است دنبال شود، می توان ترک فعل مدیران و استنکاف 
از قوانین و بحث رعایت عدالت را پیگیری کرد. اسماعیلی تاکید کرد: یکی از مباحثی 
که مجلس پیگیر به نتیجه رسیدن گزارش های نظارتی است که به قوه قضاییه ارسال 
می شود. در این کمیسیون یا قرارگاه به نتیجه رسیدن گزارش ها دنبال می شود. رئیس 
کمیسیون اجتماعی مجلس اظهار داشت: با همکاری بیشتر قوای قضاییه و مقننه 
نتیجه گزارش های نظارتی مجلس به مردم اطلاع رسانی می شود و بر معشیت اثر 
خواهد گذاشت، این اولین نشست مشترک در این ابعاد بود پیشنهاد داده شد، برای 
نشست های آتی دستور کار مشخصی در نظر گرفته شود که مباحث و مصوبات صورت 

جلسه شود تا بتوان آن ها را اجرایی و پیگیری کرد.
 

رئیس هیات مذاکره کننده ایران در گفت وگو با اشپیگل:

نحوه محافظت از امنیت مان
 به خودمان بستگی دارد

رئیس هیات مذاکره کننده ایران با 1+4 در گفت وگویی تصریح کرد که نحوه محفاظت 
ایران از امنیتش کاملا به خودش بستگی دارد. 

علی باقری کنی، معاون سیاسی وزیر خارجه کشورمان و رئیس هیات مذاکره کننده 
ایران با 1+4 در گفت وگویی با اشپیگل آلمان اهداف ایران را از حضور در مذاکرات وین و 

آنچه ایران می خواهد به آن دست یابد را "رفع کامل تحریم ها" عنوان کرد.
وی همچنین تصریح کرد: اینکه چگونه از خودمان محافظت کنیم، کاملا به خودمان 

بستگی دارد.

 

مردم  مطالبات  به  اشاره  با  قضاییه  قوه  رئیس   
اصفهان، چهارمحال و بختیاری، یزد و خوزستان در 
زمینه آب، این مطالبات را به حق و درست دانست 
اما در عین حال گفت: مردم متدین و موقعیت شناس 
پیگیری  در  و  باشند  دشمن  تحرکات  مراقب  باید 
مطالبات صنفی اجازه ندهند بدخواهان در صفوف 

آنها رخنه کنند. 
غلامحسین  والمسلمین  الاسلام  حجت 
شورای  جلسه  در  دوشنبه  روز  محسنی اژه ای 
به برگزاری نشست روز  با اشاره  عالی قوه قضاییه 
با  اعضای شورای عالی قضایی  گذشته)یکشنبه( 
نمایندگان مجلس اظهار داشت: امروز بسیاری از 
مسئولان عالی نظام در رده های مختلف، دلسوزانه و 
خیرخواهانه برای اعتلا و پیشرفت کشور و نظام و رفع 

گرفتاریهای مردم تلاش می کنند.
وی با تأکید بر لزوم هم افزایی و همگرایی هر چه 
بیشتر قوای سه گانه افزود: همه قوا در اهداف و 
یکی  نظام  و  مردم  به  خدمت  جهت  در  راهبردها 
کارها،  بهتر  چه  هر  پیشبرد  برای  باید  و  هستیم 
هرچقدر می توانیم اشتراک نظر و همگرایی در عمل 
داشته باشیم و از اختلاف سلایق و نظرات کم کنیم 
که برگزاری نشست های مشترک در این زمینه بسیار 

موثر است.
قانون باید همیشه حاکم باشد 

رئیس دستگاه قضا در بخش دیگری از سخنانش با 
گرامیداشت 12 آذر که به عنوان روز »قانون اساسی« 
مختصات  از  یکی  داشت:  اظهار  شده  نامگذاری 
انقلاب بزرگ امام و امت در سال 57 این بود که اجازه 
ندادند انقلاب بزرگ ایران مانند خیلی از انقلاب های 

دیگر دنیا به انحراف کشیده شود.
محسنی اژه ای افزود: امام خمینی )ره( با تیزبینی 
آموزه های  بر  تکیه  با  و  خدایی  ذکاوت  و  درایت  و 
دینی مراقب بودند که مسیر انقلاب منحرف نشود و 
فرمودند جمهوری اسلامی نه یک کلمه کمتر نه یک 

کلمه بیشتر.
وی خاطر نشان کرد: در کوتاهترین زمان ممکن 
قانون اساسی مترقی جمهوری اسلامی مبتنی بر 
اسلام ناب و عقلانیت تدوین و به رأی مردم گذاشته 
شده و با هوشیاری و هدایت های امام و رأی اکثریت 
قاطع مردم ساختار نظام برای اداره امور کشور شکل 

گرفت.
رئیس قوه قضاییه گفت: امام)ره( و مقام معظم 
اصرار  گذشته  دهه  چهار  مدت  تمام  در  رهبری 
داشتند که قانون اساسی و قوانین نظام اسلامی 
باید محترم شناخته شده و اجرا شود و قانون همیشه 

حاکم باشد.
محسنی اژه ای افزود: در یک مقطع همه شاهد 
بودند که وقتی شخصی گفت قانون را قبول ندارم 
حضرت امام عتاب و خطاب کردند که قانون شما را 

قبول ندارد.
وی خاطرنشان کرد: امروز هم اگر کشور و نظام 
بخواهد در مسیر درست هدایت ولی امر حرکت کند 
و به رستگاری برسد همه باید به موازین اسلام و قانون 

احترام بگذاریم و ملتزم به آن باشیم.
خشکسالی به مردم و دولت فشار وارد کرد

رئیس قوه قضاییه با اشاره به معضل خشکسالی 
در کشور گفت: کشور ما هم مانند برخی کشورهای 
طور  به  که  شده  مواجه  خشکسالی  با  دنیا  دیگر 
طبیعی به مردم و دولت فشار وارد کرده و البته برخی 

ضعف ها نیز این فشارها را مضاعف کرده است.
محسنی اژه ای با بیان اینکه باید در گذشته پیش 
می شد،  انجام  آب  مدیریت  برای  لازم  بینی های 
گفت: باید در حوزه مدیریت آبهای سطحی و ژرف، 
اصلاح الگوی مصرف، مدیریت مصرف آب شهری و 
تخصیص آب برای صنعت، کشاورزی و شرب اولویت 

بندی و برنامه ریزی شود تا مصرف آب سامان یابد.
و  ساماندهی  اینکه  بیان  با  قضاییه  قوه  رئیس 
مدیریت آب همواره از موضوعات مهم بوده و در آینده 
نیز مسئله ای بسیار مهم است، اظهار داشت: وقتی 
با خشکسالی مواجه هستیم باید تمهیدات بیشتری 

می شد و بشود.
وی تصریح کرد: دشمنی که در طی 4 دهه گذشته 
با تمام نقشه های شومی که اجرا کرده و مزاحمت 
هایی که داشته اما به دلیل استقامت، دینداری و 
ولایت مداری مردم به هیچ یک از اهدافش نرسیده، 

دست بردار نبوده و تلاش می کند در برخی قضایا 
موج سواری کند.

همه باید به قانون عمل کنند
رئیس دستگاه قضا با بیان اینکه قوه قضاییه باید 
بیش از همه ملتزم به قانون باشد، اظهار داشت: در 
همه بخش ها از جمله دادگستری دادسرا و حوزه 
ضابطین اقداماتی که صورت می گیرد باید مستدل و 

مستند بوده و از اتقان کامل برخوردار باشد.
محسنی اژه ای افزود: مهم این است که همه از 
ضابط تا دادیار و بازپرس و قاضی در دادسرا و دادگاه 

به قانون عمل کنند.
به صرف ظن نباید کسی بازداشت شود 

وی خاطرنشان کرد: نباید اینگونه باشد که کسی را 
دستگیر و بازداشت کنیم و بعد به دنبال دلیل برویم و 
اگر فردی شاکی خصوصی دارد باید دلیل آن را هم 
اقامه کند تا ادعایش ثابت شود و به صرف ظن نباید 

کسی را بازداشت کنند. 
مدعی  عنوان  به  دادستان ها  به  اژه ای  محسنی 
العموم هم متذکر شد که هم باید خودشان و هم 
ضابطان و دستگاه های نظارتی از جمله سازمان 
بازرسی کمک کنند که در مواردی که نیاز به اقدام 
قضایی است که منجر به بازداشت می شود، حتماً 
پیش از آن مسائل کاملًا روشن و مستدل باشد که 
وقتی متهم محاکمه شد رأی دادگاه تا حدممکن 

تفاوتی با اقدامات دادسرا نداشته باشد.
رئیس قوه قضاییه گفت: ممکن است در مواردی 
رأی دادگاه منطبق با نظر دادسرا نباشد اما اگر هر 
چه بیشتر مراحلی که در دادسرا طی می شود دقیق 
باشد همان کیفرخواست صادره در دادگاه پذیرفته 
می شود و در دادگاه بدوی نیز اگر حکم صحیح و 
مستند و متقن صادر شود کمتر شاهد نقض احکام 

خواهیم بود. 
سیاسی  جریانات  و  ها  رسانه  از  اژه ای  محسنی 
احکام  و  عدالت  اجرای  دهند  اجازه  که  خواست 
تأکید کرد:   و  آرام صورت گیرد  عادلانه در فضایی 
و  درست  انگیزه  با  حتی  بسیاری  هستیم  شاهد 
صحیح اقدام به فضا سازی میکنند ولی وقتی فضا 
ناآرام و مسموم باشد، حق و باطل مخلوط می شود 
برای  عادلانه  حکم  و  گیری  تصمیم  دارد  امکان  و 

همکاران قضایی سخت شود.
با بیان اینکه در فضای نامتعارف نمی توان  وی 
درست تصمیم گیری کرد، به صاحبان تریبون و قلم 
توصیه کرد اجازه دهند دستگاه قضایی در فضایی 
آرام و مناسب عدالت را اجرا کند و اگر چه فشارها 
تأثیری در آراء و تصمیمات قضات نخواهد داشت اما 

ممکن است موجب کندی و اخلال در کارها شود.

رئیس قوه قضاییه:

مردم در مطالبات به حق خود اجازه رخنه بدخواهان را ندهند

 دبیر قرارگاه ملی مبارزه با مفاسد اقتصادی گفت: دوران گفتار درمانی مبارزه با 
فساد تمام شده و همه باید مسئولیت خود را بپذیرند و همراهی و هم افزایی در امور 

به وجود بیاید.  
داود گودرزی روز دوشنبه در نشست »نقش سند رسمی در مبارزه با مفاسد 
اقتصادی« که در کانون سردفتران و دفتریاران برگزار شد، ضمن گرامیداشت هفته 
بسیج افزود: درباره مفاسد اقتصادی و اداری اوضاع خوبی نداریم و چون با فساد 

مبارزه نشده، بیش از حد شیوع یافته و خاصیت فساد این است.
وی ادامه داد: اگر بخواهیم علت شیوع فساد را ریشه یابی کنیم، چند عامل 
اصلی دخیل است. نکته اول این است که با وجود شعارها، اراده عملی برای مبارزه 
با فساد وجود نداشته و بیشتر حرف زده شده و جاهایی هم که عزم و اراده برای 

مبارزه با فساد وجود داشته، رویکردها و روش ها درست انتخاب نشده است.
با فساد  گودرزی افزود: معمولا رویکرد پسینی و تشکیل پرونده برای مبارزه 

پیگیری شده در حالیکه باید رویکرد پیشگیری از فساد اتخاذ می شد.
دبیر قرارگاه ملی مبارزه با مفاسد اقتصادی افزود: هماهنگی برای مبارزه با فساد 
میان مجریان فسادتیز هم کم بوده است و بین بخش مردمی، فعالان سیاسی و 
اجتماعی، نخبگان، قضایی، اجرایی و نظارتی هماهنگی لازم نبوده بنابراین 
ظرفیت ها تجمیع نشده است. وی اضافه کرد: همچنین در مورد چگونگی مبارزه 

با فساد هم کمتر برنامه ریزی شده است.
گودرزی با اشاره به عزم دولت سیزدهم در امر مبارزه با فساد گفت: بسیاری از 
امور یک شبه حاصل نمی شود اما می توان با ریل گذاری مناسب نتایج را طی سه 

تا چهار سال مشاهده کرد.
دبیر قرارگاه ملی مبارزه با مفاسد اقتصادی اظهارداشت: شناخت گلوگاه های 
فساد مهم است و در گام نخست باید نخبگان و جریان علمی جواب داشته باشند 

که متاسفانه کم است.
وی ادامه داد: همه باید با هماهنگی، اراده، اتخاذ روش های مناسب و تولید 

محتوای علمی در مبارزه با فساد وارد شوند.
گودرزی با اشاره به مقوله شفافیت و تاثیر آن در مبارزه با فساد گفت: باید دید چه 

چیزی برای چه کسی و چگونه باید شفاف باشد.
وی درباره مبارزه با فساد در اسناد رسمی و مبارزه با زمین خواری گفت: اقدامات 
نامبارکی در حوزه ملک و زمین در حال وقوع است و با مرکز پژوهش های مجلس 
شورای اسلامی از یک سال قبل این موضوع را ریشه یابی کریم تا منشأ را پیدا کنیم 

و سه اولویت شناسایی شد.
گودرزی اظهارداشت: قانون کاداستر بیش از ٨٠ سال سابقه دارد اما هنوز کامل 
اجرا نشده و اگر این قانون کامل اجرا شود مسأله تصاحب زمین و زمین خواری 

منتفی می شود.
وی با اشاره به اعتبار بخشی به اسناد رسمی گفت: اقتضائات حکومت و نفع 

مردم باید با همکاری مجلس شورای اسلامی پیگیری شود.
دبیر قرارگاه ملی مبارزه با مفاسد اقتصادی اظهار داشت: تاکنون قانون و مجازات 
مشخص برای موضوع زمین خواری نداشته ایم که با مرکز پژوهش های مجلس 

شورای اسلامی باید پیگیری شود.

دبیر قرارگاه ملی مبارزه با مفاسد اقتصادی:

دوران گفتار درمانی مبارزه با فساد تمام شده است

به  اشاره  با  بین الملل  امور  دادسرای  ویژه  بازپرس   
حفظ محرمانگی تحقیقات در پرونده سردار سلیمانی 
گفت:  قرار جلب به دادرسی برای 124 متهم در 1300 
صفحه تنظیم شده که تکمیل نشده و برای 43 نفر 
رابطه 700 مکاتبه  این  و در  حکم جلب صادر شده 

صورت گرفته است. 
به گزارش مرکز رسانه قوه قضاییه، نشست تخصصی 
آخرین وضعیت حقوقی پرونده ترور سپهبد شهید حاج 
قاسم سلیمانی با حضور معاون دادستان کل کشور، 
معاون حقوقی سپاه پاسداران، مدیرکل امور بین الملل 
بین الملل  امور  دادسرای  ویژه  بازپرس  قضاییه،  قوه 

برگزار شد.
بین  امور  دادسرای  ویژه  بازپرس  فرهادی نیا  سعید 
سردار  ترور  پرونده  به  رسیدگی  مسئولیت  که  الملل 
شهید سلیمانی را بر عهده دارد، گفت: باید کسانی 
عمل  سزای  به  دادند  انجام  را  شنیع  اقدام  این  که 
الملل  بین  امور  ویژه دادسرای  بازپرس  برسند.  خود 
که  قواعدی  نقض  اول،  بخش  در  کرد:  خاطرنشان 
صورت گرفت در دو بخش داخلی و بین المللی است. 
در بخش داخلی جرایمی که اتفاق افتاده قتل عمد به 
صورت معاونت و مشارکت، اقدام علیه امنیت ملی و 

تروریست و محاربه و افساد فی الارض است.
نقض  بین المللی  بعد  در  داشت:  اظهار  وی 
نقض  قطعنامه 155۶،  تروریستی،  کنوانسیون های 
اسناد حقوق بشری و انجام قتل های فرا قضایی و نقض 
اعلامیه 3314، نقض کنوانسیون 1973 ماموریت های 
ویژه، نقض منشور ملل متحد به واسطه عدم احترام به 

حاکمیت ایران و عراق صورت گرفته است.
بازپرس ویژه دادسرای امور بین الملل تصریح کرد: 
کشوری مانند آمریکا در مراجع بین المللی در موارد 
مختلفی محکوم شده و از نظر بین المللی صدور حکم 

به نفع کشور ما خواهد بود.
وی گفت: درخصوص علت اطاله دادرسی تحقیقات 
ادامه دارد و ممکن است ابعاد دیگری هم پیدا کند و 
تصمیم گیری سریع ممکن است باعث شود تحقیقات 

جامع نباشد.
معاون دادستان کل کشور نیز با بیان اینکه آمریکا با 
شهادت سردار سلیمانی روح یک ملت را از بین برد، 
پیکر سردار شهید سلیمانی  تشییع  گفت: حماسه 
نشان از این داشت که اقشار مختلف مردم دلباخته این 

سردار عزیز بودند.
سعید عمرانی افزود: امروز دنیا در دست قاتل ها و 
تروریست هاست و قاتلان در حال اداره دنیا هستند و 
علاوه بر سلاح های کشتار جمعی از سلاح حقوق بشر، 

کنوانسیون ها و... استفاده می کنند.
وی با اشاره به بهره گیری نظام سلطه از ابزار رسانه، 
هم  سلطه  نظام  داشت:  اظهار  هالیوود  و  تبلیغات 
می کشد و هم طلبکار می شود و حتی به ملت خود 

رحم نمی کنند.
عمرانی افزود: سردار ما کسی بود که به عنوان یک 
نماینده رسمی و دیپلمات قرار بود پیامی را به دولت 

عراق برساند و او از هر گونه تعرض مصون بود.
معاون دادستان کل کشور تصریح کرد: همه اینها 
دلالت بر استفاده ابزاری از موضوع حقوق بشر است 

و این اهانت به شعور مردم دنیاست.
ارسال نیابت قضایی به ۵ کشور

مدیرکل امور بین الملل قوه قضاییه نیز در این نشست 
اظهار داشت: این موضوع بخش های مختلفی دارد 
که یک بخش، بخش کیفری موضوع است که تحت 
اشراف دادستان تهران و به طور ویژه در دادسرای ناحیه 
20 تهران و تحت اشراف و رسیدگی بازپرس ویژه این 

پرونده در حال رسیدگی است و ادامه دارد.

قابل  زحمات  کرد:  خاطرنشان  ساعدی  علیرضا 
این  در  است.  شده  کشیده  پرونده  این  در  تقدیری 
پرونده تحقیقات گسترده ای انجام شده و نیابت هایی 
به کشورهای خارجی تنظیم و ارسال شده و تاکنون به 

5 کشور نیابت ارسال شده است.
وی افزود: نیابت های جدیدی نیز تنظیم شده و به 
کشورهای دیگری در حال ارسال است. هیات قضایی 
برای تحقیقات مشترک با دولت عراق و مقامات قضایی 
عراق که محل وقوع این جرم است به این کشور اعزام 
اول  برای جلسه  تازگی تحقیقات مشترک  به  و  شده 
به کشور  این هیات یکی دو روز پیش  و  شروع شده 

بازگشتند.
کرد:  تصریح  قضاییه  قوه  بین الملل  امور  مدیرکل 
سرپرستی هیات ایرانی را سرپرست دادسرای ناحیه 
20 بر عهده داشتند و اعضای دیگری از نهادهای دیگر 

مانند وزارت امور خارجه نیز در هیات حضور داشتند.
وی گفت: غیر از بخش کیفری پرونده که به مجازات 
متهمان و مجرمان می پردازد یک پرونده حقوقی هم 
برای رسیدگی به این موضوع در دادگاه حقوقی شعبه 
جمله  از  افراد  از  بسیاری  و  شده  تشکیل  تهران   55

خانواده شهدا و مردم ادعای خسارت کرده اند.
مدیرکل امور بین الملل قوه قضاییه افزود: معاونت 
بین الملل قوه قضاییه وظیفه پشتیبانی در مواردی را 
دارد که مراجع قضایی داخلی نیاز به اقدامی در خارج 
از کشور دارند. ساعدی ادامه داد: وظیفه هماهنگی 
انجام اقدامات مربوطه به اعزام هیات قضایی بر عهده 

ما است.
وی با اشاره به نقش ضابطان در پرونده ترور شهید 
سلیمانی اظهار داشت: ضابطان در این موضوع نقش 
پررنگی داشتند و بسیاری از تحقیقات در خصوص این 

پرونده توسط ضابطین انجام شده است.

بازپرس ویژه دادسرای امور بین الملل خبر داد:

شناسایی ۱۲۴ متهم در پرونده ترور سردار سلیمانی
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خواص ثابت شده عسل از نظر علمی خطر نارسایی قلبی با مصرف آسپرین 
تحقیقات جدید محققان نشان داد مصرف آسپرین خطر ابتلا به نارسایی های 

قلبی را افزایش می دهد. 
به نقل از عاجل، به گفته محققان، مصرف آسپرین با افزایش 2۶ درصدی خطر 
ابتلا به نارسایی قلبی در افرادی که حداقل یک عامل خطر ابتلا به این بیماری را 

دارند، همراه است.
از عوامل خطر می توان به سیگار کشیدن، چاقی، فشار خون بالا، کلسترول بالا، 

دیابت و بیماری های قلبی عروقی اشاره کرد.
بلریم موجاج نویسنده این مطالعه از دانشگاه فرایبورگ آلمان گفت: این اولین 
مطالعه ای است که نشان می دهد در میان افرادی که حداقل یک عامل خطر برای 
ابتلا به نارسایی قلبی دارند، افرادی که آسپرین مصرف می کنند نسبت به افرادی 

که از این دارو استفاده نمی کنند بیشتر در معرض ابتلا به این بیماری قرار دارند.
نارسایی قلبی زمانی رخ می دهد که قلب قادر به پمپاژ کافی نیست و نمی تواند 
جریان خون کافی را به اعضای بدن برساند. علائم و نشانه های این بیماری مواردی 
از قبیل تنگی نفس، خستگی مفرط و ورم ساق پاست. تنگی نفس معمولا با 
ورزش، هنگام دراز کشیدن و شب هنگام خواب بدتر می شود. برای افراد مبتلا 
اغلب محدودیتی برای ورزش کردن وجود دارد، حتی اگر به خوبی هم درمان 

شوند.
محققان آلمانی برای بررسی این موضوع به تجزیه و تحلیل داده های 30 هزار 
و 827 فرد در معرض خطر ابتلا به نارسایی قلبی پرداختند. شرکت کنندگان 40 

سال به بالا بودند.
شرکت کنندگان به دو دسته تقسیم شدند. گروهی که آسپرین مصرف می  کردند 
و گروهی که آسپرین مصرف نمی کردند. میانگین سنی شرکت کنندگان ۶7 سال 
و 34 درصد از شرکت کنندگان نیز زن بودند. در ابتدا مطالعه در مجموع 7۶98 
شرکت کننده )25درصد( آسپرین مصرف می کردند. در طول 5.3 سال پیگیری 
این آزمایش، محققان دریافتند 1330 شرکت کننده دچار نارسایی قلبی شده اند.
گفتنی است محققان ارتباط بین مصرف آسپرین و نارسایی قلبی با جنسیت، 
الکل، فشار خون، ضربان  بدن، سیگار کشیدن، مصرف  توده  سن، شاخص 
قلبی  بیماری های  دیابت،  بالا،  خون  فشار  کراتینین،  خون،  کلسترول  قلب، 
عروقی و درمان با رنین مهارکننده های سیستم آنژیوتانسین-آلدوسترون، مسدود 
کننده های کانال کلسیم، دیورتیک ها، مسدودکننده های بتا و دارو های کاهش 
دهنده چربی را نیز ارزیابی کردند. در نهایت دریافتند مصرف آسپرین به طور 
مستقل با افزایش خطر 2۶ درصدی ابتلا به نارسایی قلبی مرتبط است. کراتینین  

فراورده ای از سوخت و ساز در ماهیچه ها است که از کلیه ها دفع می شود.
موجاج گفت: این اولین مطالعه بزرگ برای بررسی رابطه بین مصرف آسپرین 
و نارسایی قلبی در افراد مبتلا به بیماری قلبی و یا دارای حداقل یک عامل خطر 
بود. برای تایید نتایج این مطالعه به کارآزمایی های تصادفی چندملیتی بزرگ بیشتر 
در بزرگسالان در معرض خطر نارسایی قلبی نیاز است. در کل مشاهدات ما نشان 
می دهد که آسپرین باید در افرادی که نارسایی قلبی دارند یا دارای عوامل خطر 

برای ابتلا به این بیماری هستند با احتیاط تجویز شود.

بدن ما سیستم بسیار پیچیده ای دارد و همه چیز در آن به طریقی به هم 
ربط دارد. به همین دلیل وقتی چیزی در بدن درست نیست، پیام هایی به 

دیگر قسمت های بدن می فرستد تا به شما هشدار بدهد.
ما باید این مهارت و آگاهی را داشته باشیم تا بتوانیم این هشدارها را 

تشخیص داده و اقدام لازم را انجام دهیم
خلل و فرج کم مو

یک روش تشخیص برای این که متوجه شوید تخلخل موهایتان کم است 
یا نه این است که یک تار موی شسته و خشک شده تان را در یک لیوان آب 
بیندازید. اگر این تار مو به ته لیوان رفت پس خلل و فرج مویتان زیاد است و 
این یعنی موی شما هر محصولی را که استفاده می کنید فورا جذب می کند 
و همچنین هوا هم وارد روزنه های مو شده و فورا آن را خشک می کند، به 

همین دلیل موهایتان معمولا خشک و وز هستند.
شما باید بهترین محصول ممکن را برای موهایتان پیدا کنید. در واقع باید 
به دنبال محصولاتی باشید که عناصر سنگینی دارند مانند انواع روغن ها و 
کره های مو و همچنین محصولات مراقبت از موی عمیق مانند نرم کننده ی 

عمیق مو، حالت دهنده ی عمیق مو و ...
خطوط افقی عمیق روی گردن

خانم هایی که در سنین پس از یائسگی هستند تولید استروژن در بدنشان 
کمتر از مقداری است که برای حفظ استحکام استخوان هایشان نیاز دارند. 
چین و چروک های افقی گردن یکی از علامت هایی است که نشان می دهد 
استخوان ها تراکم کمی دارند و شکننده شده اند. یعنی خطر شکستگی 

استخوان بسیار بالاست. مکمل های کلسیم و ویتامین D می توانند راهکار 
خوبی برای پیشگیری از پوکی استخوان باشند. این خطور هشدار دیگری 
هم می توانند باشند: عملکرد تیروئیدتان باید چک شود. اگر اختلالی در 
عملکرد تیروئید باشد و مداوا نشود می تواند در گردنتان خودش را نشان 
دهد. لایه لایه شدن پوست نیز نشانه ای از اختلال در عملکرد تیروئید 

می تواند باشد.
زخم دهان و زبان

آلرژی، سیگار کشیدن،  زبان،  و  زخم دهان  ایجاد  معمول ترین دلایل 
این ها  از  کدام  اگر هیچ  اما  است؛  التهاب  و  گرفتن  گاز  را  زبان  تصادفا 
شامل حال شما نمی شود پس ممکن است کمبود ویتامین B12، آهن یا 
اسیدفولیک داشته باشید. این کمبودها یک شبه به وجود نمی آیند بلکه 
تدریجا و طی یک دوره طولانی ایجاد می شوند. دیگر علائم کمبود این مواد 
مغذی شامل خستگی، سرگیجه، ضربان نامنظم قلب و ضعف عضلانی 
می شود. اگر همه ی این علامت ها را دارید پس باید تغییرات اساسی در 

رژیم غذایی تان ایجاد کرده و در صورت نیاز مصرف مکمل را شروع کنید.
لایه لایه شدن ناخن ها و کوتیکول ها و لکه های سفید روی ناخن

و  آهن  کمبود  کوتیکول ها،  و  ناخن ها  شدن  لایه ای  دلایل  شایع ترین 
دهیدراته بودن بدن است. اگر کمبود آهن به موقع درمان نشود می تواند 
منجر به آنمی شده و مشکلات زیادی برای سلامتی ایجاد کند، مثلا درد در 
قفسه سینه. دیگر علت های لایه ای شدن ناخن می تواند کم کاری تیروئید، 
بیماری ریه یا حتی بیماری کلیوی باشد. بهترین کاری که می توانید بکنید 

این است که غذاهای سرشار از آهن بیشتر بخورید و ناخن ها را مرطوب نگه 
دارید.

و اما اگر متوجه شدید لکه های سفیدی روی ناخن هایتان افتاده چهار 
دلیل می تواند داشته باشد: آلرژی، عفونت قارچی، یک آسیب یا کمبود 
مواد معدنی. در مورد کمبود مواد معدنی باید دقیق باشید زیرا باید مداوا 

شود. انجام یک آزمایش خون اولین کاری است که باید انجام دهید.
اگر عفونتی ندارید و به چیزی هم آلرژی ندارید؛ اما چشم هایتان متورم اند 
پس دلیل واضحی می تواند داشته باشد: مصرف زیاد نمک باعث حبس آب 
بیشتری در بدن  و صورتتان از جمله نواحی اطراف چشم هایتان می شود. 
شما باید مصرف نمک در غذایتان را کاهش دهید و شاید لازم باشد پتاسیم 
بیشتری مصرف کنید. برخی دیگر از علت ها می تواند شامل بیماری گریوز، 

انسداد مجرای اشکی، سیگار کشیدن و کمبود خواب بشود
ترک خوردن پاشنه پا

ترک خوردن پاشنه پا می تواند ناشی از خشکی پوست، سرمای هوا یا هر 
روز ساعت های طولانی ایستادن باشد؛ اما ترک پاشنه پا می تواند شاخصی 
از مشکلات جدی تری هم باشد، مانند اگزما، کم کاری تیروئید و دیابت. 
کاری که در خانه می توانید انجام دهید این است که پاها را به مدت 20 
دقیقه در آب صابون قرار دهید و با سنگ پا پاشنه ها را بسابید و سپس 
مرطوب کننده ای بزنید که حاوی اسیدلاکتیک، روغن جوجوبا یا شی باتر 

باشد.
اگر راهکارهای خانگی کمکی به بهتر شدن ترک های پاشنه تان نکردند 
پس به پزشک مراجعه کنید. پزشک می تواند مرطوب کننده ی قوی تری 
برایتان تجویز کند. کاری که شما می توانید هر روز انجام دهید این است 
که مدام پاشنه  پایتان را چک کنید، آن ها را کاملا بشویید و تمیز نگه دارید و 

کفش مناسب بپوشید.
قرمزی در اطراف بینی، گونه ها و پیشانی

رُزاسه اولین علت قرمزی در اطراف بینی و گونه ها و پیشانی می تواند 
باشد. افراد بالای 30 سال که پوست روشنی دارند بیشتر در معرض ابتلا به 
رزاسه اند زیرا بچه ها کمتر دچار این بیماری می شوند. برخی از متداول ترین 
علامت های رزاسه، گُرگرفتگی، قرمزی مداوم، جوش و به چشم آمدن 
رگ هاست. علائمی مانند تحریک و قرمزی چشم، نازک شدن پوست و تورم 

کمتر شایع اند.
رزاسه معمولا با داروهای خوراکی و موضعی درمان می شود که باید توسط 
پزشک تجویز شوند. در موارد جدی تر، پزشک ممکن است از لیزر برای از 

بین بردن رگ هایی که دیده می شوند استفاده نماید.
پف و تورم چشم ها

اگر عفونتی ندارید و به چیزی هم آلرژی ندارید؛ اما چشم هایتان متورم اند 
پس دلیل واضحی می تواند داشته باشد: مصرف زیاد نمک باعث حبس آب 
بیشتری در بدن  و صورتتان از جمله نواحی اطراف چشم هایتان می شود. 
شما باید مصرف نمک در غذایتان را کاهش دهید و شاید لازم باشد پتاسیم 
بیشتری مصرف کنید. برخی دیگر از علت ها می تواند شامل بیماری گریوز، 

انسداد مجرای اشکی، سیگار کشیدن و کمبود خواب بشود.
وقتی علت مشکل را متوجه شدید باید برای رفع آن کاری بکنید. کمپرس 
سرد و ماساژ صورت ساده ترین کارهایی هستند که خودتان می توانید انجام 

دهید. اما اگر تورم برطرف نشد باید به پزشک مراجعه کنید.

با این نشانه ها بدنتان را بهتر بشناسید؛

محققان استرالیایی می گویند؛علائمی که باید حواستان به آن ها باشد

نوشیدن قهوه ریسک ابتلا به آلزایمر 
را کاهش می دهد

نتایج یک مطالعه طولانی مدت نشان داده است که نوشیدن مقادیر زیاد قهوه 
ممکن است احتمال ابتلا به بیماری آلزایمر را کاهش دهد.

به نقل از ساینس دیلی، محققان دانشگاه ادیت کوان استرالیا در مطالعه ای به 
بررسی این موضوع پرداختند که آیا مصرف قهوه بر میزان زوال شناختی بیش از 

200 استرالیایی در طول یک دهه تأثیر گذاشته است یا خیر.
دکتر »سامانتا گاردنر«، محقق اصلی این مطالعه، گفت: »نتایج نشان داد که بین 

قهوه و چندین نشانگر مهم مرتبط با بیماری آلزایمر ارتباط وجود دارد.«
او گفت: »ما دریافتیم شرکت کنندگانی که هیچ اختلالی در حافظه نداشتند و 
در ابتدای مطالعه مصرف قهوه شان بیشتر بود، با خطر کمتر ابتلا به اختلالات 
شناختی خفیف که اغلب قبل از بیماری آلزایمر روی می دهد، یا ابتلا به بیماری 

آلزایمر در طول مطالعه روبرو بودند.«
محققان دریافتند نوشیدن قهوه بیشتر نتایج مثبتی در رابطه با حوزه های خاصی 
از عملکرد شناختی، به ویژه عملکرد اجرایی که شامل برنامه ریزی، خودکنترلی و 

توجه است، داشت.
همچنین به نظر می رسد مصرف بیشتر قهوه با کُند کردن روند تجمع پروتئین 

آمیلوئید در مغز، عاملی کلیدی در ایجاد بیماری آلزایمر، مرتبط است.
دکتر گاردنر در ادامه افزود: »اگرچه تحقیقات بیشتری در این زمینه مورد نیاز 
است، اما این مطالعه دلگرم کننده بود زیرا نشان داد نوشیدن قهوه می تواند راهی 

آسان برای کمک به تاخیر در شروع بیماری آلزایمر باشد.«
به گفته وی، »این نوشیدنی می تواند به ویژه برای افرادی که در معرض خطر زوال 

شناختی هستند اما هیچ علامتی ندارند، مفید باشد.«
محققان معتقدند ممکن است بتوان برخی از دستورالعمل های روشنی را ایجاد 
کرد که افراد می توانند در میانسالی از آنها پیروی کنند و این امر بتواند تأثیری پایدار 

داشته باشد.
دکتر گاردنر گفت: »اگر متوسط فنجان قهوه ای که در خانه تهیه می شود 240 
گرم باشد، افزایش آن به دو فنجان در روز می تواند به طور بالقوه زوال شناختی را تا 

8 درصد پس از 18 ماه کاهش دهد.«
»همچنین می توان شاهد کاهش 5 درصدی تجمع آمیلوئید در مغز در همان 

دوره زمانی بود.«
در بیماری آلزایمر، آمیلوئید با تجمع در کنارهم، پلاک هایی را تشکیل می دهد 

که برای مغز سمی هستند.
محققان هنوز به طور دقیق مشخص نکرده اند که کدام ترکیبات قهوه در تأثیرات 

مثبت آن بر سلامت مغز نقش دارند.
 

محققان انگلیسی می گویند؛

ارتباط کم خوری در اوایل زندگی با قدرت 
باروری بهتر در سنین بالاتر

تحقیقات جدید نشان می دهد که چگونه تغییر از یک رژیم غذایی محدود به 
خوردن هر اندازه غذایی که دوست دارید می تواند برای تولیدمثل در سنین بالاتر 

مفید باشد.
به نقل از ساینس دیلی، محققان دانشگاه ایست آنجلیا انگلیس عادات غذا 
خوردن و جفت گیری مگس میوه را مورد مطالعه قرار دادند. آنها دریافتند مگس 
هایی که از رژیم غذایی محدود به غذای نامحدود تغییر رویه دادند، شروع به جفت 

گیری و تولیدمثل بیشتری کردند.
آنها دریافتند پشه های ماده ای که در طول زندگی خود غذای کمتری مصرف 
می کردند، عمر طولانی تری داشتند، با این حال آنها به خوبی همتایان خود که 

تغذیه بهتری داشتند، تولیدمثل نمی کردند.
اما آنهایی که از رژیم غذایی محدود به رژیم غذایی نامحدود روی آوردند، شروع 
از  بیشتر  برابر  این مگس ها سه  بیشتری کردند.  تولیدمثل  و  به جفت گیری 

مگس هایی که با رژیم غذایی محدود نگهداری می شدند، تولیدمثل کردند.
دکتر »زاهدا سلطانووا«، محقق ارشد مطالعه، گفت: »محدودیت رژیم غذایی 
با عمر طولانی تر و سلامت بهتر در بسیاری از موجودات از جمله انسان مرتبط 

است.«
این تیم تأثیر محدودیت های غذایی در اوایل زندگی را بر بقا، رفتار جفت گیری و 

تولیدمثل در مگس های میوه بررسی کردند.
در حالی که به برخی از آنها غذای کافی داده شد، برخی دیگر تحت رژیم غذایی 

محدودی قرار گرفتند که فقط 40 درصد از مخمر مصرف معمول آنها را داشت.
گروه سوم در اوایل زندگی تحت یک رژیم غذایی محدود قرار گرفتند و به دنبال آن 

به آنها اجازه داده شد تا هر اندازه که دوست دارند غذا بخورند.
دکتر سلطانووا گفت: »محدودیت غذایی به طور کلی با سلامتی بهتر و کاهش 

تولید مثل همراه است.«
وی در ادامه افزود: »با این حال، زمانی که مگس های ما از رژیم غذایی محدود 
به رژیم غذایی معمولی تغییر وضعیت دادند، شروع به جفت گیری و تولیدمثل 
بیشتر کردند، در حالی که بقای آن ها شبیه به ماده هایی شد که کامل تغذیه 

شده بودند.«
این نتایج در مگس های میوه نشان می دهد که ماده ها زمانی که غذای کمی 
می خورند تولیدمثل کمی می کنند، اما سلامت باروری خود را حفظ می کنند و 
زمانی که در اواخر عمر غذای نامحدودی می خورند، بلافاصله شروع به تولیدمثل 

بیشتر می کنند.

یک میان وعده سالم برای فصل سرما
کشمش سیاه، یک خوردنی سالم و مفید به خصوص برای فصل زمستان است 
زیرا نه تنها به کاهش وزن کمک می کند بلکه برای کنترل سطح کلسترول و 

فشارخون نیز موثر است. 
در ماه های سرد سال اغلب افراد در طول روز ممکن است به دفعات بیشتری 
احساس گرسنگی کنند و از این رو اگر به دنبال میان  وعده ای سالم و شیرین 
برای کنترل اشتها در بین وعده های غذایی در طول فصل سرما هستید، کشمش 
سیاه گزینه مناسبی است زیرا نه تنها باعث می شود فرد برای مدت طولانی گرسنه 
نشود و وزن کاهش پیدا کند، بلکه باعث می شود سطح کلسترول و فشار خون نیز 

تحت کنترل باقی بماند.
خیساندن کشمش سیاه در آب فواید آن  را چند برابر می کند زیرا باعث افزایش 

خواص آنتی اکسیدانی آن می شود.
تایمز" در این مطلب به شرح مختصرِ برخی از خواص  روزنامه "هندوستان 

کشمش سیاه برای سلامتی پرداخته است:
پیشگیری از پوکی استخوان: کشمش سیاه به غیر از پتاسیم دارای مقادیر بسیار 
بالایی کلسیم است که آن را به یک ماده غذایی ضروری و مفید برای استخوان ها 
تبدیل می کند. طبق مطالعات انجام شده، ریز مغذی های موجود در کشمش 

سیاه به جلوگیری از شروع پوکی استخوان کمک می کند.
جلوگیری از سفید شدن و ریزش مو: به افرادی که در فصل سرما با مشکلاتی 
مانند خشکی و شکنندگی تارهای مو مواجه هستند، توصیه می شود که روزانه 
کشمش سیاه مصرف کنند. این خوراکی حاوی آهن و همچنین دارای مقدار 
زیادی ویتامین C است که جذب سریع مواد معدنی را تسهیل و مواد مغذی مورد 

نیاز برای سلامت موها را تامین می کند.
کنترل فشار خون: کشمش سیاه می تواند تسکین دهنده علائم فشار خون 
باشد. سطح بالای پتاسیم موجود در کشمش به کاهش سدیم از خون و کنترل 

فشار خون کمک می کند.
رفع یبوست: کشمش سیاه دارای مقادیر زیادی فیبر خوراکی است که مانع از 

بروز مشکل یبوست می شود.
پیشگیری از کم خونی: به افراد مبتلا به کم خونی نیز توصیه می شود به طور 

منظم از این خوراکی مصرف کنند زیرا دارای میزان بالایی آهن است.
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از جذب نیرو در سازمان قطار شهری تا نامگذاری معابر جدید به نام شهدا؛

آنچه در جلسه شورای اسلامی شهر قم گذشت
هفدهمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم برگزار شد و لوایح مختلف 
مانند تملکات، جذب نیرو در سازمان قطار شهری، نامگذاری معابر به نام شهدا و معرفی 

نمایندگان جدید شورا در مراکز مختلف در این جلسه مورد بررسی قرار گرفت.
براساس این گزارش ، هفدهمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم صبح 
دوشنبه با حضور اعضای شورای شهر و مدیران شهرداری در سالن جلسات شهید باکری 

این شورا برگزار و 11 لایحه و موضوع مورد ارزیابی قرار گرفت.
در ابتدای جلسه رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم اخذ 
مجوز انتقال عرصه در مسیر قطعه از پلاک ثبتی 1/280 اصلی را مطرح کرد و اظهار 
داشت: این زمین در محور آیت الله بروجردی در انتقال به بلوار حضرت خدیجه)س( و 

بلوار شهید کریمی واقع شده است.
روح الله امراللهی ادامه داد: در محور آیت الله بروجردی در انتقال به بلوار حضرت 
خدیجه)س( و بلوار شهید کریمی زمین هایی را شهرداری تملک کرده که بعضی از این 
زمین ها، سند ۶ دانگ نداشته و تقسیم نامه و بیع نامه داشته که در مقاطع مختلف کد 

نوسازی گرفته و حدودش مشخص است.
وی با بیان اینکه شهرداری در تملک این زمین ها محدودیت قانونی داشته و باید با 
مجوز شورا تملک انجام شود، ابراز کرد: مراحل قانونی این ملک طی شده و قیمت زمین 
نیز تأییدشده است. در نهایت این لایحه با اعلام موافقت کمیسیون معماری و شهرسازی 

شورا مورد تصویب واقع شد.
سپس محسن محرری رئیس کمیسیون حقوقی و نظارت شورا لایحه اخذ مجوز انتقال 
عرصه در مسیر یک پلاک ثبتی مشاعی از طریق انعقاد بیع نامه و وکالت نامه  محضری 
را مطرح کرد و گفت: این قطعه زمین در منطقه دو برای پارکینگ تملک شده و به علت 
نداشتن سند ۶ دانگ پرداخت قسط سوم آن نیازمند به مجوز شورا برای تملک کامل 
زمین توسط شهرداری است. این لایحه نیز بعد از تأیید کمیسیون حقوقی شورای 

اسلامی شهر تصویب شد.
تجدیدنظر  دادگاه  هشتم  شعبه  دادنامه  اساس  بر  دیه  پرداخت  موضوع  سپس 

دادگستری استان قم نیز موردبررسی قرار گرفت.
لزوم تدوین ضوابط احداث بالکن ساختمان ها در جوار برق های فشارقوی

هنگام بررسی این موضوع روح الله امراللهی درخواست تدوین ضوابط لازم برای اخذ 
مجوز بالکن در مسیر فشارقوی برق داشت تا شهرداری در صورت بروز مشکل مقصر 
نباشد. وی سپس با توجه به تأخیر شهرداری در پرداخت دیه و بروز مشکلات مالی، 

معاون مالی و اقتصادی شهرداری قم توضیحاتی ارائه داد.
به سال 95  مربوط  را  مورد  این  در  ایجادشده  سید مرتضی حسام نژاد، مشکلات 
دانست و تصریح کرد: بیمه تعهدات خود را پرداخت کرده و این 100 میلیون تومان 
تفاوت دیه سال است و این مورد استثنایی است. این لایحه نیز بعد از توضیحات معاون 
مالی و اقتصادی شهرداری قم تصویب شد. در ادامه جلسه رئیس کمیسیون عمران 
و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم لایحه  اخذ مجوز بکارگیری نیروی انسانی برای 
سازمان قطار شهری با برگزاری مناقصه جهت انعقاد قرارداد با شرکت تأمین نیروی 
ذیصلاح را ارائه کرد. در زمان بررسی لایحه مصطفی ملایی عضو شورا به جذب نیرو 
از کارکنان شهرداری تأکید کرده و اضافه کرد: جذب نیرو از طریق شرکت یعنی تأمین 

نیروی موقت و باید افراد موردنیاز از بدنه شهرداری  انتخاب شوند.
مدیرعامل سازمان قطار شهری قم در پاسخ به شورا گفت: 9 نفر از افراد جذب شده 
دارای مجوز بوده و پارسال این افراد جذب شرکت توسعه عمران شهرداری شده بودند، 
اما به علت اشکال سازمان بازرسی در قید نشدن جذب این افراد در اساس نامه شرکت 

مجبور به عقد قرارداد کارگری با این افراد شده ایم.
منصور درویشی ادامه داد: جذب این افراد با هماهنگی هیئت مدیره بوده و مشکل 

بودجه نداریم و برای تأمین بخشی از نیروها و افراد سازمان دارای چند سمت هستند.
همچنین ماشاءالله سعادتمند جذب نیرو را منوط به برگزاری آزمون استخدامی 
دانست و ابراز کرد: شهرداری ها نیز مانند سایر ارگان ها موظف هستند نیروهای خود 
را از طریق آزمون استخدامی جذب کنند و هیچ سازمانی نمی تواند بدون مجوز نیرو 
جذب کنند. سپس سید محمد حسین دهناد بر محدودیت های استخدامی تأکید کرد 
و گفت: با توجه محدودیت ها و افتتاح قطار شهری نمی توانیم مستقیم نیرو جذب کنیم 
و عملًا شرکت تخصصی نیز برای تأمین نیرو وجود ندارد و این افراد بدنه سازمان قطار 
شهری را تشکیل خواهند داد. وی پیشنهاد مشاور سازمان قطار شهری را برای ایجاد 
معاونت بهره برداری موردبررسی قرارداد و گفت: بر اساس پیشنهاد مشاور، سه اداره 
ایستگاه و نت، اداره عملیات و تجهیزات متحرک و اداره مهندسی و کیفیت راه اندازی 

خواهد شد.
در ادامه جلسه، مجید محمدرضاخانی سرپرست معاونت برنامه ریزی و سرمایه انسانی 
شهرداری قم خاطرنشان کرد:  این 9 نفر قبلًا در سازمان قطار شهری مشغول به کار 
بوده ا ند و برای تبدیل وضعیت آن ها به صورت کارگر موقت قرارداد داشته ولی ازنظر 
قانونی جایگاهی ندارند. درنهایت این لایحه تصویب نشده و برای بررسی بیشتر به 
کمیسیون تلفیق ارجاع داده شد. در ادامه جلسه سید مجتبی سبحانی ثابت رئیس 

کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر سه لایحه را قرائت کرد.
افزایش تعرفه کود کمپوست

در لایحه نخست  اخذ مجوز افزایش تعرفه کود کمپوست بررسی و تصویب شده، سپس 
لایحه مجوز نام گذاری 14 مورد اسامی پیشنهادی جهت نام گذاری شوارع و معابر به 
نام شهدا نیز بر اساس درخواست خانواده درجه یک شهدا، اهالی محل و هم رزمان 
شهید و با تأیید بنیاد شهید تصویب شد. سپس نام گذاری 22 مورد اسامی پیشنهادی 
جهت نام گذاری شوارع و معابر به نام شهدای ارتش نیز بررسی شده و تصویب شد. در 
زمان تصویب این دو لایحه ملایی تشکر ویژه ای از شهرداری بابت توجه به سیما و منظر 
شهری با ایده های جدید و در قالب فرهنگ ایثار و شهادت ابراز کرد. در پایان جلسه نیز 
دو لایحه معرفی نماینده شورای شهر برای شرکت در جلسات کمیته راهبردی شهرک 
خودرویی و مدیریت بحران بررسی شد و برای کمیته راهبردی شهرک خودرویی آقای 
مسگری و برای مدیریت بحران خانم آمره معرفی و حضور آن ها در این کمیته ها تصویب 
شد. همچنین اخذ مجوز اعمال مساعدت به مستمری بگیران کارکنان فوت شده از کار 

افتاده و بازنشسته شهرداری نیز تصویب شد.
 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم:

وضعیت آبی کرونایی قم شکننده است
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به ورود این استان به وضعیت آبی کرونایی در 

مورد شکننده بودن این شرایط هشدار داد.
 محمد رضا قدیر با اشاره به تبدیل شدن وضعیت کرونایی قم به رنگ آبی اظهار 
داشت: این وضعیت به شرطی پایدار خواهد بود که بتوانیم دستورهای بهداشتی را 

رعایت کنیم و در صورت توجه نکردن به آن، دچار مشکل های متعددی خواهیم شد.
 وی گفت: رعایت دستورهای بهداشتی، فاصله اجتماعی، استفاده از ماسک و تزریق 
واکسن از جمله موارد مهمی است که نباید فراموش کنیم و باید همواره در راستای توجه 

و اهتمام به آن کوشا باشیم.
 تردید 20 درصد مردم قم برای تزریق واکسن کرونا

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم یادآور شد: حدود 70 درصد مردم قم از واکسن 
استفاده کرده اند و 10 درصد نیز افراد واکسن هراس بوده و 20 درصد هم همچنان تردید 

دارند که باید اقناع سازی لازم انجام شود.
قدیر تاکید کرد: در موج جدید کرونا که کشورهای اروپایی را گرفتار کرده است، به طور 

حتم افرادی که واکسن نزده اند، مورد هجمه بیشتر ویروس قرار دارند.
وی در بخش دیگری از سخنان خود بیان کرد: قم بیشترین مرکز واکسیناسیون را دایر 

کرده اما در تزریق واکسن، کمترین سهم را داشته است.
 از ابتدای اجرای طرح واکسیناسیون همگانی کرونا در قم یک میلیون و 331هزار و 

953 دُز واکسن به جامعه هدف تزریق شده است.
 

دادستان عمومی و انقلاب قم خبرداد:

آزادی ۳۹ زندانی به مناسبت هفته بسیج 
دادستان عمومی و انقلاب قم از صدور دستور آزادی 39 نفر از زندانیان جرائم غیر 
خشن استان با استفاده از نهادهای ارفاقی به مناسبت هفته بسیج و در راستای کاهش 

جمعیت کیفری زندان خبر داد.
با تاکید بر اجرای مستمر طرح پایش و  حجت الاسلام والمسلمین حسن غریب 
غربالگری زندانیان استان، اظهار کرد: در این طرح، با بررسی پرونده های مددجویان 
واجد شرایط، از همه  ارفاق های قانونی برای تغییر وضعیت زندانی و ایجاد زمینه آزادی 
آنان با استفاده از راهکارهای قانونی تخفیف و تعلیق مجازات، اعطای مرخصی و 
موافقت با مرخصی پایان حبس استفاده می شود. وی از صدور دستور آزادی 39 نفر از 
زندانیان جرائم غیرخشن استان با استفاده از نهادهای ارفاقی به مناسبت هفته بسیج و 

در راستای کاهش جمعیت کیفری زندان خبر داد.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم خبرداد: 

افزایش سطح زیر کشت محصولات کم آب بر 
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: کشت محصولات کم آب بر و متناسب 

با شرایط آب و هوایی مناطق گرم و خشک درقم روند افزایشی مناسبی دارد. 
عباس پورمیدانی اظهارداشت: فعالیت های تحقیقاتی برای شناخت گیاهان قابل 
کشت در شرایط آب و هوایی قم، طی سال های گذشته رونق چشمگیری یافته و اکنون 
بسیاری از این گیاهان که در جریان آزمایش های انجام شده، برای پرورش درقم مناسب 
بود، در سطح مزارع و باغات استان کشت می شود و شاهد استقبال خوب کشاورزان از 

این تحول مثبت هستیم.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی قم افزود: گسترش کشت گیاهان کم آب بر که با کمبود 
منابع آبی مواجه است، یک ضرورت به شمار می آید و در همین راستا سازمان جهاد 
کشاورزی قم با همکاری کشاورزان به دنبال جایگزینی این گیاهان با گیاهان آب بر در 
مزارع و باغات است که در همین ارتباط می توان به گسترش کشت گیاهان دارویی در 
زمین های کشاورزی قم اشاره کرد که برای پرورش به آب کمی نیاز داشته و با شرایط 

محیطی استان سازگار است.
او ادامه داد: با اجرای این برنامه، طی سال های آینده علاوه بر حفظ و افزایش سطح 
سبز استان، میزان مصرف آب در بخش کشاورزی قم به میزان قابل توجهی کاهش 
خواهد یافت و ارزش افزوده بیشتری در این بخش مهم اقتصادی استان ایجاد می شود.
برابر تنش های  با کشت گیاهان کم آب بر و مقاوم در  پورمیدانی گفت: همچنین 
محیطی و دمایی، میزان تولید محصولات کشاورزی در قم برای تامین امنیت غذایی 

مردم نیز بیشتر خواهد شد. 
او ادامه داد: مسیر تحول ایجاد شده در بخش کشاورزی استان با نگاه به راهبرد تغییر 
الگوی کشت در بخش های مختلف از جمله کشت گیاهان کم آب بر و توسعه کشت های 
گلخانه ای با استفاده از ظرفیت بالای بهره برداران این بخش و سرمایه گذاران علاقه مند 

به فعالیت در زمینه های یادشده، تا رسیدن به اهداف مورد نظر دنبال می شود.
 گفتنی است از مجموع بیش از 14 هزار بهره بردار قمی در حوزه کشاورزی، یک 
هزار و 100 تن بانوان هستند، همچنین میزان متوسط تولید بخش کشاورزی استان 
قم در سال حدود یک میلیون تن در زمینهٔ محصولات زراعی، باغی، دامی و شیلات 

است.
می دهند  تشکیل  استان  روستاییان  را  قم  کشاورزی  بخش  بهره برداران  بیشتر   
به نحوی که کشاورزی به تن هایی حدود 50 درصد اشتغال روستاییان در بخش های 

مختلف استان را به خود اختصاص داده است.
 

معاون امور بازرگانی و توسعه تجارت سازمان صمت استان قم خبرداد:

منع خرید و فروش برای واحدهای اقتصادی 
ثبت نشده در سامانه جامع تجارت

واحدهای  استان قم گفت:  تجارت سازمان صمت  توسعه  و  بازرگانی  امور  معاون 
اقتصادی اگر برای ثبت نام در سامانه جامع تجارت اقدام نکنند از خرید و فروش کالاهای 

مورد نیازشان منع می شوند. 
امیرحسین در رابطه با سامانه جامع تجارت بیان کرد: ساماندهی این سامانه با وزارت 
صنعت، معدن و تجارت و سازمان های صمت استانی است و فعالان اقتصادی در هر سه 
گروه کارخانه، عمده فروش و خرده فروش موظف به ثبت اطلاعات دقیق کالاهای خود 

در این سامانه هستند.
وی افزود: مزیت استفاده از این سامانه این است که به طور کامل می توان کالا را 
رهگیری کرد تا زمانی که به دست مصرف کننده می رسد؛ همچنین با وجود اطلاعات 
دقیق ثبت شده از موجودی هر کالا می توان کمبودها را پیش بینی کرد تا از مشکلات 

احتمالی بعدی جلوگیری شود.
پروان در خصوص روند کار این سامانه توضیح داد: کسانی که برای ثبت نام اقدام 
نکرده یا دیر اقدام کنند از خرید و فروش کالاهای مورد نیازشان منع می شوند زیرا پس از 
راه اندازی کامل این سامانه هر فرد با ورود اطلاعات کالاهای خود یک کد با عنوان "کد 

نقش تجاری" دریافت می کند که خریدوفروش بدون آن ممکن نیست.
وی تأکید کرد: کارخانه ها و عمده فروش ها حق فروش محصولات خود را به کسبه، 
بدون کد نقش تجاری ندارند و در صورت عدم رعایت این قانون جریمه خواهند شد زیرا 

آمارها در سامانه ثبت شده و بر انبارها جهت صحت آمار نظارت خواهد شد.
 پروان ادامه داد: بسیاری از کسبه هنوز اطلاعات کاملی در این خصوص ندارند؛ ما در 
حد توان از طریق پیامک، گروه ها و شبکه های تجاری سعی کردیم اطلاع رسانی کنیم 
اما به طور قطع اطلاع رسانی رسانه نیز تأثیر به سزایی خواهد داشت. این کار شاید پروسه 

زمان بری داشته باشد اما در آینده کمک بسیار بزرگی خواهد بود.
وی عنوان کرد: اطلاعات مربوط به تولید، نگهداری، توزیع و غیره بسیاری از کالاها 
از جمله برنج، شکر، روغن، گوشت، مرغ، شیر خشک صنعتی، لوازم خانگی، فولاد، 

پتروشیمی، سیمان در این سامانه ثبت خواهد شد.
 

رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم خواستارشد؛

ساماندهی مجوزهای ساختمان
 در کنار خطوط برق فشار قوی 

رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم گفت: شهرسازی 
مناطق باید برای صدور مجوز بالکن در کنار خطوط برق فشارقوی ضوابط مشخصی 

داشته باشند. 
روح الله امراللهی روزدوشنبه در هفدهمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی 
شهر قم که در سالن جلسات شهید باکری این شورا برگزار شد، با اشاره به مشکلات 
ساختمان های احداث شده در کنار خطوط فشار قوی اظهار داشت: برای کاهش 
حوادث ناشی از برق گرفتگی نیازمند تدوین ضوابطی برای مشخص شدن حدود 

بالکن ها هستیم.
وی با درخواست از شهرداری و همکاری مناطق آن برای رسیدگی به این مسئله 
افزود: اداره شهرسازی مناطق باید برای صدور مجوز بالکن در کنار خطوط برق فشار 
قوی ضوابط مشخصی داشته باشند تا در صورت حادثه شهرداری مقصر شناخته 

نشود.
رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای اسلامی شهر قم ادامه داد: در چند 
سال گذشته مشکل مشابهی در بوستان ها وجود داشت که به کمک مناطق و تعیین 
ضوابط مشخص برای ایمن سازی بوستان ها، مشکل برق گرفتگی برای همیشه برطرف 

شده و بوستان ها ایمن شدند.
وی آسیب های فرد دچار برق گرفتگی را مورد بررسی قرارداد و ابراز کرد: نمی توانیم 
بدون ضوابط مشخص و ایمن اجازه ساخت بالکن به ساختمان های کنار خطوط 
فشارقوی برق را صادر کنیم، زیرا در صورت بروز مشکل کارشناسان حوادث، شهرداری 

را مقصر می دانند.
 

همزمان با سراسر کشور برگزارشد؛

 مانور زلزله و ایمنی در مدارس قم 
مانور زلزله و ایمنی، همزمان با سراسر کشور صبح روزدوشنبه در مدارس استان قم 

برگزار شد.
 بیست و و سومین مانور سراسری زلزله و ایمنی به دلیل ادامه شیوع کرونا در کشور، با 
شعار مدرسه ایمن، جامعه تاب آور آمادگی در برابر زلزله در شرایط پاندمی در دبیرستان 
دخترانه امامت با حضور دانش آموزان، مدیر کل آموزش و پرورش استان، مدیر کل 

مدیریت بحران استانداری و مدیر عامل جمعیت هلال احمر قم برگزار شد.
شیخ الاسلام مدیر کل آموزش و پرورش استان قم  در حاشیه این مانور گفت: امسال 
با توجه به بازگشایی یک دوم کلاس های درس ، تلاش کردیم در کلیه مدارس استان 
آموزش در برابر زلزله را برگزار کنیم تا دانش آموزان بتوانند در حوادث جان خود و خانواده 

شان را نجات دهند.
وی افزود : برای دانش آموزانی که به صورت غیرحضوری درس می خوانند هم آموزش 

های لازم را از طریق برنامه شاد دریافت می کنند.
بهرامی مدیر عامل جمعیت هلال احمراستان قم نیز با اشاره به تجربیات مثبت  در 
آموزش دانش آموزان در برابر حوادث گفت: این آمادگی را در کل استان داریم که 

اردوهای آموزشی برای خانواده بزرگ آموزش و پرورش برگزار کنیم.
وی از دانش آموزان خواست با دریافت آموزش های لازم در برابر حوادث سفیران نجات 

خود و خانواده هایشان باشند.
مانور زلزله و ایمنی همه ساله به عنوان بزرگترین فعالیت آموزش همگانی کشور در 
حیطه ایمنی مدارس در برابر زلزله ، با مشارکت وزارت علوم ،تحقیقات و فناوری ، وزارت 
آموزش و پرورش، وزارت کشور، جمعیت هلال احمر جمهوری اسلامی ایران ، سازمان 

صدا و سیما و شهرداری ها برنامه ریزی و اجرا می شود.

 
کارشناسان تربیتی زیادی معتقدند محتوای آموزشی مدارس کشور ناکارآمد است چون 
بحث های تربیتی دقیق و کاربردی در کتب درسی دانش آموزان وجود ندارد. از طرفی خانواده 
و تشکیل آن که نیاز ضروری جامعه است و به سالم سازی و امن شدن هرچه بیشتری فضای 
اجتماعی کشور کمک می کند جای زیادی در کتاب های درسی ندارد. به گونه ای که بسیاری 
از دانش آموزان عافیت و آرامش در آینده را به جای حضور در بستر خانواده و تشکیل خانواده 
در رویای مهاجرت می بینند و برای همین از سنین پایین برای شرکت در کلاس های مختلف 
زبان دست و پا می زنند اما اگر دانش آموزی به هر دلیلی بخواهد زمان مدرسه ازدواج کند باید 

فورا از مدرسه اخراج یا قرنطینه شود.
همین موضوع بهانه ای شد تا پای حرفهای حجت الاسلام تقدیری رئیس سازمان مدارس 
علوم و معارف اسلامی صدرا بنشینیم تا درباره سیستم آموزشی، تربیت نوجوان و حتی درباره 
اخراج دانش آموزان متاهل بپرسیم که آیا دانش آموز متاهل آسیب زاست که باید اخراج شود؟ یا 

اینکه قانون باید بازنگری جدی داشته باشد؟
نباید انسان را فقط برای 70 سال دنیا تربیت کرد

درباره بحث تأهل دانش آموزان در بحث مدارس و قوانینی که هست، آن را از چند بعد 
می شود بررسی کرد. یکی از بعد انسانی و تربیتی. این که نگاه ما نسبت به انسان و تربیت چه 
هست؟ آیا ما می خواهیم در انقلاب اسلامی، در اسلام عزیز خودمان انسان ها را تربیت کنیم؟ 
آیا قائل هستیم که این انسان را خدا آفریده و او دستوراتی را برای رشدش قرار داده؟ این طوری 

نیست که ما بخواهیم فقط انسان را همان طور که خودمان دوست داریم تربیت کنیم!
وقتی شما یک وسیله ای را از بازار می خرید، یک دفترچه یا کاتالوگ همراهش هست که 
توضیح می دهد این وسیله چطوری باید استفاده شود، چه ویژگی هایی دارد، چطور باید 
نگهداری شود و برای چه هدفی ساخته شده است؟ شما نمی توانید با یک گوشی موبایل، 
غذا درست کنید. چون برای این هدف و فعالیت آماده نشده است. ویژگی های گوشی موبایل 
متفاوت با ویژگی های یک ظرفی است که روی گاز می گذارند و در آن می شود غذا درست کرد.
انسان هم همینطور است. این وجود انسانی را خداوند آفریده  است و به پیوست انسان 
هم یک افرادی را فرستاده که توضیح بدهند خدا این را برای چه آفریده است؛ که ما به آن ها 
پیامبران، یا ائمه معصومین و یا رهبران دینی می گوییم. و هم اینکه دفترچه ای به انسان ضمیمه 
کرده که این دفترچه آیات الهی است و یا احادیثی که اهل بیت معصوم بر اساس آیات الهی 
برای ما گفته اند. در این دفترچه آمده اند انسان شناسی یعنی ویژگی های انسان را گفته اند؛ 
که ما اول باید بفهمیم انسان چه ویژگی هایی دارد؟ دوم نوجوان است. نوجوانی خودش 
ویژگی هایی دارد. سوم امروزی است. این امروزی بودن خودش ویژگی هایی دارد و با 10سال 

گذشته و10سال آینده فرق می کند!
حالا این ویژگی ها چیست و چه ظرفیت هایی وجود دارد؟ چکار باید بکنیم؟ آیا باید سلیقه ای 
برخورد کنیم؟ بعضی وقت ها آدم ها در مسیر تربیت، انسان را برای همین مدرسه و خانه و 
محله تربیت می کنند. بعضی ها انسان را در حد نهایتاً یک اجتماع تربیت می کنند تا بتواند 
در اجتماع زندگی کند. این ها ضعف ما در مسائل تربیتی است؛ اینکه انسان را به اندازه ی 
همین 70_80سال دنیا تربیت می کنند و بعد از مرگش اصلًا برای کسی مهم نیست! آیا ما 
برای 70سال دنیا به دنیا آمده ایم و قرار بوده تا 70سال فقط تربیت کنیم؟ بخوریم و بخوابیم 

و یک رفاهیاتی داشته باشیم و بعد هم بمیریم و زیر خاک برویم؟ آیا ما برای این متولد شدیم؟
به گزارش خبرگزاری فارس ،این نشان می دهد عزیزانی که در این حوزه ورود می کنند، 
فهمی از تربیت در مسیر اسلام ندارند! اسلام عزیز به ما گفته که ما انسان را برای بی نهایت 
آفریدیم و نه برای 70سال دنیا و چند صباح اجتماع! و ما می دانیم که وقتی انسان بخواهد 
جانشین خدا روی زمین شود، باید ویژگی ها، استعدادها و ظرفیت وجودی اش را داشته باشد و 

خب دارد! اما ما تربیت نکرده ایم و به آن شکل نداده ایم که این اتفاق رقم بخورد.
نیازهای عاطفی بچه های امروز نسبت به نسل قبل بیشتر شده  است

انسان در مسیر تربیت یکسری نیازهای درونی دارد. مثل حب ها، بغض ها، شهوات و غرایز 
که این عوامل درونی می تواند او را به اسارت بکشد. اگر او را به اسارت کشید، آن انسان رشد 
پیدا نمی کند. انسانی که گرفتار غرایز و شهواتش شود، گرفتار حب یا کینه شود و سایر عوامل 
درونی، باعث گرفتاری برای او می شود. حالا در بعضی از این ها ما باید برای آن غرایز و آن 
نیازهایی که در وجود انسان هست، پاسخی پیدا کنیم تا حل شود. اگر حل نشود، آن انسان 
اسیر باقی می ماند و در مسیر تعالی رشد پیدا نمی کند. در بعضی از این ها هم باید حریت آن 
دانش آموز و حریت آن کودک و نوجوان را تقویت کنیم که بتواند خودش را نگه دارند. مثلًا 
دانش آموزی که نسبت به یک اتفاق ناراحت می شود، تند می شود و می تواند یک چیزی را 
تخریب کند، می توانیم حریت را درونش تقویت کنیم تا بتواند خودش را کنترل کند، بتواند 
زود عصبانی نشود و زود نمود و بازتابی نداشته باشد. نسبت به غرایز اگر بخواهم مثال بزنم، 
می توانیم به غرایز نوجوان مثل شهواتی که دارد و در سن بلوغ تشدید می شود و این شهوات 
ویژگی نوجوانی و سن بلوغ است، اشاره کنیم. ولی این در زمانه ما بیشتر است؛ به دلیل 
غذاهای پر پروتئین و به دلیل حجم زیاد رسانه ها که چشم ها سرعت بلوغ انسان ها را تسریع 
می کند و انسان خیلی چیزها را می بیند که این باعث تسریع در بلوغ خواهد شد. این همه 
رسانه ها و فیلم ها، شبکه های vod، شبکه های تلویزیونی، شبکه های مختلف، فضای مجازی 

و… این ها بلوغ بچه ها را تسریع می کند و شهوات را درگیر می کند.
حالا شما چکار می توانید بکنید؟ یک راهش این است که همین طور این را در مسیر تربیت 
رها کنید. اگر همین طور رها بکنید، آن نیاز وجود دارد، از بین که نمی رود! این نیاز به شکل 
یک آسیب اجتماعی بروز پیدا می کند، فقط چون بعضی وقت ها پاسخی برایش نداریم، سعی 
می کنیم این بروز و این نمود و این آسیب اجتماعی صدایش در نیاید. چشم هایمان را می بندیم 
و فکر می کنیم که نباید توجه کنیم که چنین آسیبی وجود دارد. با چشم بستن و سر به زیر برف 

کردن آن آسیب اجتماعی حذف نمی شود.

حالا فقط غرایز و شهوات نیست، محبت ها وعواطف هم یکی از ویژگی های درونی انسان 
است که خیلی بیشتر از شهوات مهم است. ما از این غفلت داریم. انسان عاطفی آفریده شده 
است. دل انسان به محبت ها، عشق ورزی ها و دوست داشتن ها گرم است. بچه ها در سنین 
نوجوانی به بعد کم کم از فضای عاطفی خانواده کمی فاصله می گیرند، دوست دارند مستقل 
باشند و وارد فضای اجتماع شوند. این ها ویژگی های نوجوانی است. این ها در دوران حاضر 
تشدید شده است. زیرا پدر و مادر شاغل هستند و سر کار می روند، فضای مجازی ایجاد شده، 
ارتباطات نزدیک و حضوری کم شده، خانواده ها خیلی دورهم جمع نمی شوند، فضای کرونا 
آن را تشدید کرده و این ها باعث شده بچه های ما ضعف محبت و عواطف پیدا کنند. این 
می شود که هم دخترخانم های ما گرفتار عواطف هستند و هم آقاپسرهای ما به شدت گرفتار 
عواطف هستند. بعضی ها فکر می کنند فقط مشکل دخترخانم هاست؛ خیر! این مشکل 
آقاپسرها هم هست و آن ها هم گرفتار عواطف هستند و این ها نیاز به ارتباط و نیاز به محبت 
دارند. این یک نیاز است. وقتی که ایجاد نشد تبدیل می شود به یک نمود و آسیب. این نمود و 

آسیب بروز پیدا می کند، درنتیجه ما نمی آییم آن را تعریف کنیم تا درست به آن شکل بدهیم.
 در مسائل تربیتی نباید صورت مساله را حذف کرد

یک نکته ای بگویم؛ اگر پاسخ گویی به نیازها در پاسخ درستی قرار نگرفت، غیر از اینکه خودش 
در مسیر آسیب قرار می گیرد، باعث می شود دانش آموز، کودک یا نوجوان را از درون بپوسد. 
یعنی در مسیر فساد قرار می گیرد. برای مثال اگر دوستی هایی را ایجاد کنیم، دوستی های 
دختر و پسر، این ها دارد آن نیاز را پاسخ می دهد. نه! بحث من الان بحث شرعی بودن نیست، 
بحث رشد انسان است و این را از باب رشد و تربیت انسان می گویم. دوستی های دختر و پسر 
بدلیل ویژگی هایی که دارند، مثل ویژگی عدم تعهد، باعث می شود که خیلی راحت دوست ها 
را عوض کنند. این است که ما دوستان زیادی داریم. شما در مدرسه یک دوست ندارید، چندتا 
دوست دارید. همین طور در اجتماع. خیلی هم پیش می آید با یک دوستی ارتباطمان را پررنگ 
می کنیم و با دیگری کمرنگ. چون دوستی ها اساساً در این مسیر است، و تعددش هم اشکال 
ندارد. اما عشق ورزی ها تعدد و مدت زمان ندارد. وقتی ما فضایی که بچه دچار عواطف شده را 
به جای فضای عشق ورزی واحد در فضای دوستی بردیم، یعنی پاسخ درست را ایجاد نکرده ایم. 
حتی اگر روی این دوستی، اسم عشق ورزی هم بگذاریم، باز هم عشق نیست. جمله ای بود 
که می گفت: »تو را دوست دارم، مثل کسی که می گفت 10تا از این کاغذهای »من فقط تو 
را دوست دارم« اگر می شود به من بدهید.« این یعنی اینکه هرچقدر هم اسمش را بگذاریم 
عشق، واقعیت ندارد و کاذب است، به آن متعهد نیست. در نتیجه خیلی راحت در اختلافی، 
در مشکلاتی او را رها می کند. این باعث می شود به خاطر این عدم تعهدی که وجود دارد و 
رها کردن، یواش یواش به عدم تعهد عادت بکند. بعد اگر شما یک تعهدی به نام ازدواج هم 
برایش ایجاد کنید، چون عادت کرده و این طور تربیت شده، به آن تعهد هم خیلی پایبند 
نیست و یواش یواش فاسد می شود. بُعد دیگری که در تربیت مهم است بعد اجتماعی است. 
در تهاجم فرهنگی شروع کردند یکسری کلمات را برای ما وضع کردند. بعضی از این کلمات 
هم بود و تعاریف را عوض کردند. بهترین کار برای اینکه ما بتوانیم آن هجوم خودمان را داشته 
باشیم این است که تعریف کلمات را عوض کنیم. برای مثال آمدند و شهادت طلبی یا روحیه 
شهامت و مقاومت در مقابل دشمن را یک دوره ای بعنوان خشونت طلبی مطرح کردند. گفتند 
خشونت طلبی یعنی همین که شما می روید و جلوی دشمن می ایستید. چه کارش دارید؟ 
حالا او آدم بدی است، بروید نصیحتش کنید و عقب بنشینید. حالا دشمن با سلاح هم آمده 
باشد تا شما را بکشد؛ باز هم می گویند خب بکشد! او نمی فهمد! شما خشونت طلب نباشید! 
اینجا روحیه مقاومت و ایستادگی در برابر دشمن را برای ما تعریف کردند به عنوان روحیه 

خشونت طلبی. از طرفی تروریست و کلمات تروریستی و این ها را هم به همین متصل کردند.
 نباید بگذاریم معنی کلمات را عوض کنند!

حالا در اینجا هم در دوره ای آمدند و کودک، نوجوان و جوان را هم برای ما تعریف کردند. 
اول سن کودک را جابجا کردند. گفتند همه این ها بچه اند و فهمی ندارند. کودک اند و تصوری 
ندارند. فهم بچه هایمان و کودکی را زیر سؤال بردیم و به نیازهایشان، به دغدغه هایشان، به 
فعالیت هایشان و به ویژگی هایشان توجه نکردیم و چون این ها را کودک تعریف کردیم، یک 
سری چیزها را از روی دوششان برداشتیم یا قبیح دانستیم. مثلًا اگر آقا پسری که در سن 
1۶سالگی که درک و فهمی دارد، ازدواج می کند؛ به او می گویند: »ازدواج کودک«. یا مثلًا 
دخترخانم 14_15ساله را می گویند کودک است. می گویند ما سن قانونی داریم که این ها 
هنوز به سن قانونی نرسیده اند. سن قانونی برای فعالیت های اجتماعی مثل بانک و رأی دادن و 

این هاست! نه سن رشد. انسان از زمان تولد رشد می کند. ما یک سن رشد داریم و یکسری سن 
که حکومت ها قانونی را وضع می کنند.

چرا شما در مسیر رشد که ازدواج پاسخ به یکی از این نیازها در مسیر رشد انسان و جدا شدن 
از اسارت ها است را به سن قانونی متصل می کنید؟ مگر شما وقتی لباس نیاز دارید یا تشنه 
هستید یا یک نیاز درونی مثل نیاز به تحصیل دارید، می گویید سن قانونی؟ باید ما آب نخوریم، 
لباس نپوشیم تا سن قانونی؟ پس ما نباید نیازهای وجودی انسان را متصل به این کنیم. بله 
باید یک مقدماتی را برایش فراهم کنیم. اگر بچه های ما خیلی تصوری از زندگی ندارند، این 
تصورات را ایجاد کنیم. وقتی نیازش حاصل شده، ما باید منتظر باشیم. وقتی در کودک نیاز به 
تشنگی هست، ما باید شیشه آبی که نیاز دارد، چگونگی آب خوردن، آب در حلقش نپرد و… را 
ایجاد کنیم. این ها لوازمش است. وقتی که نیاز به ازدواج حاصل شد، آموزش چگونه زندگی را 
اداره کنیم، چگونه مدیریت کنیم، چگونه با همسرش تعامل کند و عشق ورزی کند؟ چگونه به 

تعهداتش پایبند بماند، این ها را باید فراهم کنیم.
ما از اول گفتیم این ها کودک اند و نباید ازدواج کنند، هیچ آموزشی هم ایجاد نکردیم و بعد هم 
یک کلمه گذاشتیم که این ها ازدواج های زودتر از موعد و ازدواج کودکی است و در سنین ازدواج 
آسیب ایجاد کردیم. این کلمات درستی در شرایطی که وجود دارد نیست. چه کسی گفته باید 
اینجوری باشد؟ این بچه ها می توانند. این ها بچه نیستند. چطور 3۶هزار دانش آموز )جمعیت 
خیلی بالایی است( وقتی آمدند و گفتند که ما می خواهیم در دفاع مقدس شرکت کنیم، 
مقاومت کنیم، جلوی دشمن، جلوی توپ، تانک، تیر و موشک بایستیم؛ امام عزیز امام راحل 
گفتند این ها مرد هستند و رهبر ما هستند. رهبرمان نوجوان 13ساله است. آن موقع اجازه 
دادیم 3۶هزار دانش آموز ما به شهادت رسیدند، اما حالا که می خواهیم با یک دخترخانمی 
از جنس خودش و با عشق و محبتش در کنار هم خیلی دوستانه قرار بگیرند، می گوییم شما 

کودکید و نمی توانید و آن ها را تقبیح می کنیم.
نکته بعدی این است که قوانینی که ما در آموزش و پرورش طراحی کردیم، قوانین درستی 

نیست. یا اگر هم در زمانی درست بوده باید به ویژگی های روز این ها توجه کنیم.
 چه کسی گفته دانش آموز متاهل آسیب می رساند؟

یک کتابی چاپ شده از ویژگی های آموزش و پرورش در سال 1328 به نام »گزارش مشاوران 
خارجی از آموزش و پرورش ایران«. 70 سال پیش کتاب را نوشته اند و اگر ویژگی ها را ببینید 

هنوز آن ویژگی ها وجود دارد.
مقام معظم رهبری در بحث تحول در آموزش و پرورش در جایی می فرمایند: قبل از انقلاب 
آموزش و پرورش ما دو مشکل داشت. یکی ضد ملی بود و به ملیت خودمان، به ایران عزیز، 
توجهی نداشت. دوم ضد دینی بود. بعد از انقلاب هم همین مشکل را هنوز دارد.« یعنی ما 

طبق فرمایشات ایشان مشکلات را حل نکردیم.
من نسبت به ضد دین بودنش صحبت کردم، اما نسبت به جریان قانونی، اجتماع و ملی هم 
داریم صحبت می کنیم. آیا آموزش و پرورش ما قوانین درستی را وضع کرده که اینگونه دفاع 
می کند؟ چرا نباید یک دانش آموزی که متأهل می شود، در مدرسه جایی داشته باشد؟ این 
فرزند را خانواده اش توانسته اند رشد بدهند، توانسته اند او را توانمند کنند، این بچه به این میزان 
فهم رسیده و خانواده توانسته او را متعهد کند و این می آید ازدواج می کند و به تعهداتش پایبند 
می شود. این می تواند الگوی بسیار خوب و وارسته ای برای همکلاسی هایش باشد. بگوید که 
من مسیری را برای رفع نیازم پیدا کرده ام که مسیر رشد و بزرگ شدن من است. من تعهد را 
پذیرفته ام، من تعالی را پذیرفته ام، من پذیرفته ام که برای هفتاد سال دنیا نباشم. این می تواند 

الگوی دوستش باشد و اتفاقاً تجربیاتش را با دوستان خود به اشتراک بگذارد.
آن دخترخانمی که با آقاپسری در ارتباط است، بدون تعهد و چیزی و صرفاً دوست دختر 
و دوست پسر و ارتباطات خارج از سیستم دارند، وقتی که دوستش ازدواج کرده و می بیند 
دوستش هم دارد عشق ورزی می کند اما متعهدانه است و الگو دارد، او هم درس می گیرد. 
اثر مثبت دارد. اگر کسی باشد که دوست دختر و دوست پسر ندارد، می گویند این  اتفاقاً 
دارد به بقیه آسیب می رساند! چرا باید آسیب برساند؟ می گویند اگر یک دخترخانم بفهمد و 
بخواهد ازدواج کند چه؟ می گویم یعنی الان دخترها نمی دانند باید ازدواج کنند؟ یعنی کسی 
نمی داند؟ می گویند خب زودتر می خواهد ازدواج کند! می گویم اگر سنش رسیده که ازدواج 
کند، خب بکند و اگر مقدماتی لازم است خودش را آماده کند و الگویی پیدا کند. وقتی که 
دوستش را می بیند که برای نیازش پاسخی را پیدا کرده که پاسخ درستی است،  این خانم 
هم تشویق می شود که اگر خواستگاری آمد و مسیر متعهدانه ای بود، ازدواج کند. اتفاقاً اینجا 
از آن الگوهای درست است. چطور شما  یک دانش آموز که انگلیسی یاد می گیرد و انگلیسی 
صحبت می کند و به خارج می رود را بیرون نمی کنید و می گویید بچه های دیگر هم زبان یاد 
می گیرند، بچه های دیگر می بینند چگونه انگلیسی یاد بگیرند و رشد می کنند. درحالیکه این 
ممکن است پس فردا کشور را ترک کند و نخبه های ما را هم ببرد خارج! یا مثلًا بچه ها را از 
فضای درسی دور کند یا آسیب های اجتماعی داشته باشد، چطور به آن کسی که زبان بلد 
است نمی گوییم به مدرسه نیا! می گوییم بیا تا بچه های دیگر هم بروند زبان یاد بگیرند و ارتباط 

با بین الملل پیدا کنند.
کسی که خانواده تشکیل می دهد باید تشویق شود نه تنبیه!

خب این هم وقتی بچه ای ازدواج کرده الگویی برای دانش آموزان می شود. و می تواند رشد 
داشته باشد. پس اساساً اینکه دانش آموزان را بخاطر تأهل از مدرسه بیرون می کنیم، این 
کار اشتباهی است. این ضعف است. تازه نه تنها باید در نظام تعلیم و تربیت دینی کمک و 
تشویقشان کنیم، بلکه باید او را به بقیه هم معرفی کنیم و بگوییم آفرین، او توانسته خودش را 
رشد بدهد و به اینجا برسد که توانسته در کنار همسر خودش قرار بگیرد. اگر ما دنبال تقویت 
بنیان خانواده هستیم، باید کسی را که خانواده تشکیل داده و به این بلوغ رسیده که می تواند 
یک خانواده را مدیریت کند، معرفی کنیم و رشدش بدهیم و از طرفی بگوییم می تواند در کنار 
این همه سختی های خانواده، درس بخواند و تحصیل کند. وقتی ما این را الگو کردیم و به 
بچه ها نشان دادیم، آن موقع ما در مسیر تربیت دینی مان و در مسیر تعالی انسان ها موفق 
بوده ایم. ما که مدعی هستیم تعلیم و تربیت ما اسلامی است. نه اینکه بگوییم حالا اگر ازدواج 
کردید، صدایش را هم درنیاورید و به کسی نگویید. و اگر صدایش را درآوردید، اخراج می شوید 
و بدترین برخوردها با شما خواهد شد. این رفتار با کسی که رشد کرده، درست تشخیص داده، 
مسیر حقیقت را پیدا کرده، بسیار اشتباه است. در نکته بعدی یک پاسخ سلبی می خواهم 
بدهم به عزیزانی که دارند از این قانون دفاع می کنند. من نمی فهمم، الان از چه چیز این 
قانون دارید دفاع می کنید؟ اینکه یک دانش آموز از راه شرعی  و قانونی ازدواج کرده باشد را شما 
می گویید اثر منفی روی دانش آموزان دیگر می گذارد؟ اینکه یک نفر در خارج از چارچوب ها 
دوستی دختر و پسر بدون هیچ تعهدی، خلاف قانون و شرع، خلاف تربیت و خلاف تمام 
چیزها باشد و شما می دانید این ها وجود دارد، او را کاری ندارید؟ الان کسی برخورد نمی کند. 
چقدر آن هم در این جامعه که دوستی های دختر و پسر دیگر تقریباً به حد اعلای خود رسیده و 

بخش عمده ای از نوجوان ها گرفتار این آسیب اجتماعی شدند.
 کاش خانواده آرمان و غزاله دنبال ازدواج فرزندانشان بودند 

وقتی شما چنین پاسخی را الگو نمی کنید، از درونش یک آرمان درمی آید که یک غزاله را 
می کشد؛ آن هم سر تندی های عاطفی و برخوردهای تند خالی از چارچوب. کسی نپرسید 
در این اتفاق اخیری که آرمانی بود و می توانست برای پدر و مادر خودش فرزندی باشد، وجود 
داشته باشد، چرا این چنین شد؟ من از پدر دکتر ایشان سؤال می کنم: »شما چرا ازدواج آن ها 
را دنبال نکردید؟ چرا نیامدید چارچوب را برایش تربیت کنید؟ من از پدر دکترش سوال می کنم 
که این همه از مسئولین و شخصیت های هنری برای اینکه آرمان را از اعدام نجات دهید کمک 
گرفتید، این همه افراد و هزینه های مختلف را آیا به کار گرفتید که آرمان را تربیت کنید؟ آرمان 
را در مسیر رشد و فهم و تربیت درست قرار دهید؟ تربیت دینی تربیت درست است، زیرا خدا 

انسان را آفریده است. آیا این کارها را کردید که الان همه سرمایه تان را یکجا نباخته باشید؟«
اگر درست مسیر را رفته بودیم، آرمان هیچ وقت در خارج از چارچوب این ارتباط را برقرار 
نمی کرد. از طرفی هم غزاله. من به مادر بزرگوار ایشان می گویم: »مادر بزرگوار! درست است 
که شما الان داغدار دخترخانمت هستی که تک دختر هم بوده؛ اما چرا نیامدی شرایط را مهیا 
کنی تا دخترت که چنین نیازی داشته، در کنار یک آدم متعهد قرار بگیرد؟ و الان می توانستی 
او را کنارت داشته باشی، فرزند داشته باشد و با آن ها بازی کنید و زندگی خیلی خوشی داشته 
باشید. الان باید عکسش را بگذارید، داغش جلوی چشم تان است و لباس سیاهش به تن تان 

است. چرا که نیامدید مسیر متعهدانه را تعریف کنید.
من سوال می کنم که آیا آرمان و غزاله اثر قانون منفی شما نیستند؟ کم بچه های این چنینی 
وجود دارد؟ الان ارتباطات وجود ندارد؟ البته بچه ها این چیزها را نمی دانند؟ تمام این ها وجود 

دارد و من متأسفم برای این قوانینی که ما خارج از سیستم تعریف می کنیم.

آیا حضور دانش آموز متاهل در مدرسه آسیب رسان است؟

»ازدواج به هنگام« پاسخ گوی نیازهای متفاوت عاطفی جوانان
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وزیر جهاد کشاورزی خبرداد:

آغازاجرای طرح نظارت بر کالاهای اساسی 
طرح نظارت و پایش بر تولید و عرضه کالاهای اساسی روزدوشنبه در سراسر 

کشور آغاز به کار کرد. 
سید جواد ساداتی نژاد در مراسم آغاز به کار طرح نظارت و پایش تولید و عرضه 
محصولات  تولید  حوزه  گذشته  سال های  از  که  این  بیان  با  اساسی  کالاهای 
کشاورزی در اختیار وزارت جهاد بوده که به نحو مطلوبی انجام شده است، گفت: 
امنیت غذایی مردم وظیفه جهاد کشاورزی است و توزیع و بازاررسانی محصولات 
به عهده وزارت صمت بود. همین دوگانگی باعث شده بود هنگام اختلال در بازار 
وزارت صمت  بگوید تولید به اندازه کافی نیست و از آن طرف وزارت جهاد بگوید 
تولید کافی بوده ولی توزیع مشکل دار است. که این موضوع در نهایت به هیچ 

جایی نمی رسید.
وی در ادامه به قانون انتزاع نیز اشاره کرد و گفت: قانون انتزاع در دولت قبلی 
لغو و انتهای دولت قبل مجدداً احیا شد. این قانون در دولت سیزدهم اجرایی شد. 
با شروع دولت سیزدهم کل زنجیره از تولید تا نظارت و بازرسی بر بازار به وزارت 

جهادکشاورزی واگذار شد.
وزیر جهاد کشاورزی تصریح کرد: طبیعتا بخشی که تولید را بر عهده دارد بهتر 
از هر کسی می تواند بر بازار نظارت و کمبود ها و کسری ها را به طور منظم احصا 

کند.
به گفته وی وزارت صمت ۶28 نفر از بازرسان خود را در کل کشور جهت نظارت 

بر بازار به وزارت جهادکشاورزی واگذار کرده است.
وزیر جهاد کشاورزی در ادامه صحبت هایش به توزیع هوشمند اقلام غذایی نیز 
اشاره کرد و گفت: روزانه 350تن کالای مرغ و تخم مرغ به صورت هوشمند در 
تهران توزیع می شود. در استان های دیگری چون البزر، اصفهان و خراسان و ... 

نیز این توزیع شروع شده است.
وی افزود: از استارتاپ هایی که پلتفرم فروش دارند درخواست می کنیم که 

جهت همکاری به سازمان مرکزی تعاون روستایی مراجعه کنند.
برسد،  مردم  دست  به  واسطه  بدون  تولیدات  درصددیم  اینکه  بیان  با  وی 

گفت:همچنین قصد داریم روستا بازار را  نیز توسعه دهیم.
وزیر جهادکشاورزی در بخش دیگری از صحبت هایش به تامین ارز نهاده های 
دامی اشاره کرد و گفت: با هماهنگی بانک مرکزی تامین ارز واردات نهاده های 

دامی انجام شده و در حال حاضر هیچ مشکلی در این زمینه نداریم.
وی در پایان گفت: قرارگاه امنیت غذایی هر روز برگزار می شود و اگر مشکل یا 

کمبودی وجود داشته باشد به آن رسیدگی خواهد کرد.

نسبت به مهر 1399؛ 

عرضه گوشت قرمز ۳۳ درصد
 افزایش یافت 

مقایسه عملکرد کشتارگاه های رسمی کشور در مهر امسال با ماه مشابه سال 
قبل، نشان دهنده افزایش 33 درصدی عرضه گوشت قرمز در کشتارگاه های 

رسمی کشور است. 
براساس نتایج این طرح آمارگیری کشتار دام کشتارگاه های رسمی کشور در 
ماه مهر، وزن گوشت قرمز عرضه  شده انواع دام های ذبح شده در کشتارگاه های 
رسمی کشور در مهر ماه 1400 جمعا 52٬800 تن گزارش شده، که سهم گوشت 

گاو و گوساله بیش از سایر انواع دام بوده است.
بر اساس نتایج این آمارگیری، گوشت گاو و گوساله با 28٬232 تن، ٥٣,٥ درصد 
است. گوشت  داده  اختصاص  به خود  را  قرمز عرضه شده  وزن کل گوشت  از 
گوسفند و بره با 20٬189 تن، بز و بزغاله با 3٬440 تن، و سایر انواع دام با 939 
تن، به ترتیب 38٫2 درصد، و 1٫8 درصد از وزن کل گوشت قرمز عرضه شده را به 

خود اختصاص داده اند.
مشابه  ماه  با   1400 مهر  در  کشور  رسمی  کشتارگاه های  عملکرد  مقایسه 
در  قرمز  گوشت  عرضه  مقدار  درصدی  افزایش 33  نشان دهنده  سال 1399 
کشتارگاه های رسمی کشور است. مقدار عرضه گوشت در مهر 1400 نسبت به 
ماه مشابه سال 1399 برای گوسفند و بره 50 درصد، برای بز و بزغاله 1۶ درصد، 
برای گاو و گوساله 2۶ درصد، برای گاومیش و بچه گاومیش 33 درصد افزایش، و 

برای شتر و بچه شتر 2 درصد کاهش داشته است.
همچنین نتایج حاصل از این طرح آمارگیری نشان می دهد که مقدار عرضه 
گوشت قرمز در کشتارگاه های رسمی کشور در مهر1400 نسبت به ماه قبل 

)شهریور( در حدود ٥٫٥ درصد کاهش داشته است.

وزیر امور اقتصادی و دارایی:

 هوشمندسازی در عرصه اقتصاد
 رویکرد قطعی دولت است

وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: هوشمندسازی در عرصه اقتصادی رویکرد 
قطعی دولت سیزدهم است و ادامه دهنده تلاش ها در این زمینه با سرعت بیشتر 
هستیم که تلاش می شود در این راستا از ظرفیت شرکت های دانش بنیان بهره مند 

شویم.  
»احسان خاندوزی«  روز دوشنبه در مراسم رونمایی از سامانه های کانتینری تولید 
داخل و معرفی پروژه های ایکس ری هوشمند اظهار داشت: مساله هوشمندسازی 
نظارت ها از طریق ایکس ری با اتکا به تولید داخل و به کمک جدیدترین فناوری، از 

نکات قابل توجه فرآیند نظارت گمرکی است. 
وی افزود: براساس آمار دستگاه های فعال ایکس ری در گمرکات کشور از 15 
دستگاه به 17 دستگاه افزایش یافته است و در یک تا دو سال آینده معادل 17 
دستگاه دیگر نیز به کل ظرفیت اضافه می شود؛ یعنی 100 درصد رشد افزایش 
خواهد یافت.  خاندوزی گفت: در سه ماه  آینده، هر ماه یک دستگاه ایکس ری 

جدید با محوریت تولید داخل خواهیم داشت. 

مدیرکل روابط عمومی بانک مرکزی:

 تداوم روند افزایشی عرضه ارز صادراتی 
در سامانه نیما

مدیرکل روابط عمومی بانک مرکزی در صفحه توییتر از تداوم بازگشت ارز حاصل 
از صادرات به چرخه اقتصادی کشور و ادامه روند افزایش عرضه ارز در سامانه نیما 

خبر داد. 
»مصطفی قمری وفا« در صفحه توییتر درباره بازگشت ارز حاصل از صادرات 
به چرخه اقتصادی کشور، نوشت: مبادلات تجاری ایران در 8 ماه 1400 از مرز 
۶3.1 میلیارد دلار گذشته که رشد 40 درصدی نسبت به مدت مشابه پارسال 
داشته است. وی افزود: 18.1 میلیارد دلار ارز نیز در سامانه نیما در 8 ماهه امسال 

به فروش رفته که رشد ۶9 درصد نسبت به مدت مشابه پارسال دارد.
وی خاطر نشان کرد: روند افزایش عرضه ارز در سامانه نیما همچنان ادامه دارد.

سامانه نیما محل مبادله حواله های ارز صادراتی است.

ارتقای جایگاه ایران در بازار جهانی انرژی با تقویت دیپلماسی منطقه ای
 2 سوآپ  قرارداد  امضای  و  انرژی  دیپلماسی  توسعه 
میلیارد متر مکعبی گاز بین ایران، ترکمنستان و جمهوری 
آذربایجان علاوه بر پایداری شبکه گاز ایران در استان های 
شمالی، تقویت سهم ایران در تجارت جهانی گاز را نیز به 

دنبال خواهد داشت.   
ایران در مجموع ذخایر نفت و گاز رتبه اول را در جهان 
هر  در  همواره  تا  شده  باعث  موضوع  این  است.  دارا 
موقعیتی که به نوعی به انرژی های هیدروکربوری مربوط 

است، نام ایران نیز مطرح شود.
بر این اساس، آمریکا در تحریم  علیه ایران نیز همواره 
صنعت نفت و گاز را نشانه رفته، زیرا این بخش از اقتصاد 

به عنوان مزیت مهم ایران شناخته می شود.
در سال های اخیر اما به دلیل همین تحریم ها و البته 
انرژی  مناسبات  در  ایران  نقش  ها،  ناکارآمدی  برخی 

منطقه و جهانی دستخوش تغییر شد.
گام بلند ایران برای افزایش نقش آفرینی در بازار گاز

ترکمنستان  از  ایران  گاز  واردات  خاص،  موردی  در 
و همچنین  که نقش مهمی در موازنه مصرف داخلی 
نقش آفرینی ایران در بازارهای جهانی گاز داشت، متوقف 
شد. این در حالی بود که با واردات گاز از ترکمنستان علاوه 
بر آنکه پایداری شبکه سراسری گاز افزایش پیدا می کرد، 
به  تا صادرات  این فرصت فراهم می شد  از سوی دیگر 
کشورهای همسایه نیز بیشتر شود. با این حال به دلیل 
عدم پرداخت بدهی ایران به ترکمنستان جریان گاز بین 

دو کشور موقف شد.
ایران در حال حاضر سهمی حدود 2 درصدی از تجارت 
در  که  است  شرایطی  در  این  است،   دارا  را  جهان  گاز 
جایگاه دومین دارنده ذخایر گازی جهان قرار داشته و در 
زمینه تولید گاز نیز در رتبه چهارم قرار دارد.  بنابراین باید با 

استفاده از ذخایر موجود و همچنین موقعیت استراتژیک 
خود به سمت توسعه تجارت گاز پیش برود.  

نکته مهم آن است که تا سال 2045 میلادی، در حالی 
که تقاضا برای نفت خام تنها 8.5 درصد افزایش خواهد 
داشت، تقاضای گاز رشد 24 درصدی را تجربه می کند.  

از همین رو ایران باید با توسعه مناسبات خود در تجارت 
گاز در منطقه و بعد از آن در سطح جهان، سهم خود را در 
تجارت این سوخت افزایش دهد و در این میان افزایش 
مبادلات )واردات و صادرات( می تواند کمک کننده باشد.  
یکی از مواردی که علاوه بر درآمدزایی، سهم ایران را در 
تجارت جهانی گاز افزایش می دهد، احیای سوآپ گازی 
است. در همین رابطه، اکنون تنها بعد از 4 ماه از روی کار 
آمدن دولت سیزدهم و همزمان با آغاز مذاکرات احیای 
جمهوری  ایران،  کشور  بین 3  توافقی  وین،  در  برجام 
آذربایجان و ترکمنستان به امضا رسید. توافقی که خبر 
از سوآپ گاز ترکمنستان به جمهوری آذربایجان از مسیر 
ایران را می دهد. در این زمینه آیت الله ابراهیم رئیسی با 
اشاره به دیدار و گفت وگو با رئیس جمهوری ترکمنستان 
روابط  توسعه  دیدار  این  در  محوری  بخش  کرد:  اعلام 
اقتصادی و رفع مشکل ترانزیت و گاز بود که این موضوع 
حل وفصل و قرار شد مسئله ترانزیت به گونه ای باشد که 
تسهیل شود. وی گفت:  با کشورهای مختلف  ارتباط 
موضوع گاز هم که دچار وقفه شده بود مورد بررسی قرار 
گرفت و سرانجام به امضای قرارداد منتهی شد و امیدواریم 
پس از این هیچگونه نگرانی در این زمینه وجود نداشته 

باشد.
توافق گازی منطقه ای در حاشیه اجلاس سران اکو

قرارداد بزرگ گازی میان ایران، ترکمنستان و  جمهوری 
رخدادی  اکو،  سران  اجلاس  حاشیه  در  که  آذربایجان 

مهم در عرصه اقتصادی_سیاسی محسوب می شود که 
می تواند منافع مهم و تاثیرگذاری را برای ایران در سایه 

همکاری  های منطقه ای به همراه داشته باشد.
بر اساس این قرارداد ایران سالانه 1.5 تا 2 میلیارد متر 
مکعب گاز را از ترکمنستان به جمهوری آذربایجان منتقل 
می  کند. قراردادی که تامین گاز استان های شمالی و 

شمال غربی ایران را نیز تضمین خواهد کرد.
جواد اوجی، وزیر نفت نیز در حاشیه توافق سه جانبه 
سوآپ گازی بین ایران، ترکمنستان و جمهوری آذربایجان 
گفت: طی یک ماه گذشته ما مذاکرات تنگاتنگی با طرف 
از  انتقال گاز  آذربایجانی و کشور ترکمنستان در بحث 
ترکمنستان به جمهوری آذربایجان که در حقیقت سوآپ 
گازی محسوب می شود داشتیم که خوشبختانه امروز 

منجر به این قرارداد سه جانبه شد.
وی افزود: در این قرارداد ما تقریبا سالانه نزدیک به 1.5 
تا 2 میلیارد مترمکعب گاز را از طرف ترکمنستان و منطقه 
سرخس دریافت خواهیم کرد و از آستارا تحویل جمهوری 

آذربایجان می دهیم.  
به  ایران  بدهی  تسویه  بحث  خصوص  در  نفت  وزیر 
با  کرد:  تصریح  قراردادگازی  خصوص  در  ترکمنستان 
ایران،  نفت و شرکت ملی گاز  وزارت  راهکارهای خوب 
بزودی نخستین قسط پرداخت ما بابت تسویه بدهی به 

طرف ترکمنستانی پرداخت می شود.
از  گاز  واردات  از دی ماه 1395  اینکه  به  اشاره  با  وی 
ترکمنستان قطع شده بود، اظهار کرد: قرارداد سه جانبه 
اول  از  آذربایجان  جمهوری  و  ترکمنستان  ایران،  گازی 

زمستان عملیاتی می شود.
وزیر نفت سهم ایران از تجارت گاز در منطقه را کمتر از 
2 درصد عنوان کرد و گفت: این قرارداد به تأمین سوخت 

زمستانی استان های خراسان رضوی، شمالی و جنوبی، 
گلستان و سمنان کمک می کند.

اتصال شبکه گاز ایران به قاره سبز
تجارت  در  نقش آفرینی  اما  ایران  برای  بزرگتر  مزیت 
به یک قرارداد سه جانبه  ایران  جهانی گاز است. ورود 
تامین انرژی و قرار گرفتن کشورمان در مسیر استراتژیک 
انتقال گاز می  تواند در آینده ضمن افزایش همکاری های 
همسایگان  با  سیاسی  های  تنش   بروز  از  منطقه ای، 
جلوگیری کند. حضور ایران در قراردادهای گازی منطقه 
خزر می تواند در آینده به اتصال ایران به شبکه گاز اروپا و 

آغاز صادرات گاز به این قاره منجر شود.
اروپا  به  گاز  صادرات  از  اگرچه  گذشته  های  سال  در 
چندین بار سخن به میان آمده بود و حتی چند مسیر 
مختلف برای صادرات تعریف شد، اما در عمل هیچ کدام 

از دولت های گذشته توفیقی در این زمینه نداشتند.  
حالا با توجه به نزدیکی منطقه خزر به مرزهای اروپا و 
اتصال شبکه های گاز ایران، ترکمنستان و آذربایجان به 
یکدیگر می توان این قرارداد را گامی عملی در جهت 

صادرات گاز به قاره سبز دانست.  
طی سه دهه آینده وابستگی اروپا به گاز طبیعی وارداتی 
به 70 درصد در سال 2030 خواهد رسید. بنابراین روی 
ناپذیر  به منابع جدید گاز طبیعی اجتناب  اروپا  آوردن 
بوده و ایران به عنوان دومین دارنده ذخایر گازی جهان 
می تواند یکی از منابع اصلی تامین گاز طبیعی قاره اروپا 

باشد.
ایران سال گذشته در مجموع 18 میلیارد متر مکعب گاز 
صادر کرده است که عمده این صادرات به دو کشور عراق 
و ترکیه انجام گرفته و تنوع مشتریان می تواند به افزایش 

صادرات و ارزآوری کمک کند.  

تجربه  نخستین  در  دولت  کلیدواژه  به  اخیر  روزهای  در  که  عادلانه«  »بودجه 
بودجه ریزی اش تبدیل شده است چگونه تحقق پیدا می کند؟ از نگاه یک اقتصاددان، 
با چهار اقدام اصلاحی می توان بودجه 1401 را به »بودجه ای عدالت محور« تبدیل 

کرد. 
بودجه سالانه یکی از مهم ترین اسناد و قوانین مالی کشور است که دولت، خانوارها 
و بخش خصوصی را تحت تأثیر قرار می دهد. دولت با تأکید بر اینکه بودجه 1401 
بودجه ای عادلانه است، لایحه بودجه را در کمتر از 10 روز آینده به مجلس خواهد 

برد.
یک کارشناس مسائل اقتصادی، چهار اصلاح بودجه ای برای تحقق هدف عدالت 
در بودجه را مورد بررسی قرار داده است. »اصلاح نظام یارانه ای، اصلاح نظام مالیاتی، 
حذف مصارف غیره بهره ور در دستگاه های اجرایی و یکسان سازی حقوق و دستمزد 
کارکنان دولتی«، محورهای چهارگانه ای هستند که به گفته وحید شقاقی اقتصاددان 

و عضو هیات علمی دانشگاه خوارزمی می توانند بودجه عادلانه را محقق کنند.

عدالت در توزیع یارانه انرژی
شقاقی در این رابطه به ایرناپلاس گفت: اگر دولت می خواهد بودجه به سمت 
عدالت حرکت کند می تواند با چند مورد اصلاحات در لایحه بودجه سال آینده، به 
این هدف دست پیدا کند. نخستین اقدام برای عدالت محور شدن بودجه، اصلاح 

نظام یارانه ای کشور است.
وی با یادآوری حجم بالای یارانه انرژی و توزیع ناعادلانه آن گفت: برآوردها نشان 
می دهد ماهانه 2۶0 هزار میلیارد تومان یارانه انرژی پرداخت می شود که رقم قابل 
توجه و انحراف بزرگی در تخصیص منابع کشور است. این حجم از منابع فقط به گروه 

اقلیت می رسد و اکثریت جامعه از آن محروم هستند.
پیش از این، مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی در گزارشی با عنوان »درباره 
یارانه انرژی در ایران« که در سال 1398 منتشر شد، به گزارشی از مؤسسه مطالعات 
بین المللی انرژی درباره سهم دهک های هزینه ای از یارانه گاز طبیعی، فرآورده های 
نفتی، بنزین و CNG استناد کرده بود که براساس آن، دهک اول یعنی کم درآمدترین 

گروه جامعه فقط 5 درصد از کل یارانه انرژی در گروه های یادشده را دریافت می کنند.
با درآمد بالا، بیشترین دریافت کننده  خانوارهای دهک دهم یعنی خانوارهای 
یارانه انرژی در ایران هستند. سهم دهک اول درآمدی یعنی خانوارهای کم درآمد 
از یارانه انرژی، تقریباً یک سوم دهک دهم است آن هم در حالی که یارانه انرژی در 
خانوارهای دهک های پایین درآمدی، بخش بیشتری از هزینه کل خانوار را در مقایسه 

با دهک های بالای درآمدی، پوشش می دهد. 
این در حالی است که دهک دهم یعنی پردرآمدترین گروه جامعه، حدود 15 درصد 
از یارانه انرژی در این گروه ها را دریافت کرده اند و سهم این دهک در مقایسه با دهک 
اول، حدود سه برابر بوده است. بر این اساس می توان گفت توزیع یارانه انرژی در 
کشور عادلانه نیست و دولت می تواند با اصلاح نظام یارانه انرژی در لایحه بودجه سال 

1401، یک گام به سمت بودجه عدالت محور بردارد.
اصلاح نظام مالیاتی

شقاقی، گام دوم برای عدالت محور شدن بودجه را اصلاح نظام مالیاتی دانست و 
گفت: نظام مالیاتی کشور غیرعادلانه و دچار انحراف از سیاست های عدالت محور 
پایه های مالیاتی  است. فرار مالیاتی و معافیت های مالیاتی غیرضروری در کنار 
ساماندهی  بنابراین  هستند.  مالیاتی  نظام  کنونی  ویژگی های  از  نامناسب، 
معافیت های مالیاتی، کاهش فرار مالیاتی و تعریف پایه های مالیاتی جدیدی که 

گروه های ثروتمند را هدف قرار می دهد؛ از اقدامات لازم در این زمینه هستند.
برآوردهای متفاوتی از فرار مالیاتی در ایران وجود دارد. یکی از آخرین اظهارنظرهای 
مقام های رسمی درباره فرار مالیاتی در کشور، در همایش نقد و بررسی طرح قانونی 
مالیات بر عایدی سرمایه مطرح شد که تابستان امسال در وزارت امور اقتصادی و 
دارایی برگزار شده بود. امیدعلی پارسا رئیس وقت سازمان امور مالیاتی کشور در 
این همایش، میزان فرار مالیاتی را 100 هزار میلیارد تومان بیان کرد که 50 درصد 
آن ناشی از فرار مالیاتی و بقیه ناشی از اجتناب مالیاتی است. علاوه بر این، ارزش 

معوقه های مالیاتی نیز 370 هزار میلیارد تومان اعلام شد.
ادغام دستگاه های موازی و یکسان سازی حقوق و دستمزد

به گفته شقاقی، سومین گام برای داشتن بودجه ای عادلانه، جلوگیری از مصارف 
غیر بهره ور در دستگاه های اجرایی کشور  است. اکنون دستگاه های بسیاری با 
مأموریت های موازی مشغول به کار هستند که ادغام آنها می تواند از اتلاف منابع 
جلوگیری کرده و تخصیص منابع را از مسیر کاهش هزینه های زائد و غیر ضروری، 

هدفمند کند.
وی، گام چهارم برای عدالت محوری در بودجه را کاهش شکاف حقوق و دستمزد 
با  می توان  گفت:  و  دانست  مختلف  سطوح  در  دستگاه ها  بین  و  دستگاه ها  در 
سیاست های یکسان سازی حقوق و دستمزد و حذف پرداخت های بسیار بالا، نظام 
پرداخت حقوق و دستمزد را که بخش قابل توجهی از هزینه های جاری بودجه را به 

خود اختصاص می دهد، اصلاح و از این مسیر، هدف بودجه عادلانه محقق کرد.

درگفت و گو باوحید شقاقی اقتصاددان مطرح شد؛

راهکارهای عملیاتی برای ترسیم »بودجه عدالت محور« 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: بیش از 11 هزار میلیارد تومان منابع برای 
توسعه اشتغال روستایی با همکاری دستگاه های اجرایی عملیاتی خواهد شد که با 

تحقق آن، اجرای این طرح ها سرعت خواهد گرفت. 
اندیشی »تسریع در اجرای قانون  الله عبدالملکی« در نشست هم  »حجت 
حمایت از توسعه و ایجاد اشتغال پایدار در مناطق روستایی و عشایری« اظهار 
داشت: در الگوهای جدید ایجاد اشتغال، رویکردها متفاوت است و  نظام نظارت و 

کنترل طرح ها در حوزه مشاغل روستایی نیز کارآمدتر خواهد بود.  
وی تاکیدکرد: همچنین انتظار داریم بهره وری کار و کارآمدی در حوزه  اشتغال 

روستایی از این طریق نیز افزایش یابد.
سرپرست معاونت توسعه کارآفرینی و اشتغال نیز در این نشست گفت: با اذن 
رهبر معظم انقلاب اسلامی در سال 9۶ به منظور کاهش نرخ بیکاری مناطق 
هدف و  کمتر برخوردار، مبلغ  یک و نیم میلیارد دلار از منابع صندوق توسعه ملی 

و معادل ریالی آن در اختیار این کارگروه ملی با اعضای مشخص  قرار داده شد.
»محمود کریمی بیرانوند«  تصریح کرد: در وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی، به 
دنبال  عارضه یابی در مسیر کارگروه ملی اشتغال روستایی و فرآیندهای آن هستیم.
وی توضیح داد: این کارگروه نیز مثل شورای عالی اشتغال، نیازمند همکاری و 

تعامل همه دستگاه ها است.
منابع اعتباری قانون اشتغال روستاییان یک و نیم میلیارد دلار است

مدیر پروژه سرمایه گذاری طرح های اشتغال فراگیر و روستایی وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی گفت: قانون اشتغال روستاییان و عشایر در سال 9۶ در مجلس 

شورای اسلامی تصویب شد و هیات وزیران نیز  آیین نامه اجرایی آن را ابلاغ کرد.
»رامین اسدی«  افزود: موضوع قانون، اشتغال پایدار و کاهش نرخ بیکاری در 
مناطق هدف مخصوصاً روستاها و نواحی صنعتی است، منابع اعتباری این قانون 
نیز  یک و نیم میلیارد دلار از صندوق توسعه ملی و معادل آن در اختیاراین کارگروه 
ملی با اعضای مشخص  قرار داده شد موسسه های عامل هم شامل چهار موسسه 
از جمله بانک کشاورزی، پست بانک، توسعه تعاون و صندوق کارآفرینی امید است.
وی توضیح داد: برای اولین بار در کشور، کمترین نرخ بهره تسهیلات برای 
مناطق روستایی که ۶ درصد است در نظر گرفته شد، در مناطق  و روستاهای 

مرزی نیز  این نرخ 4 درصد است، سرمایه در گردش صرف نیز 10 درصد نرخ 
بهره تسهیلات، حداکثر مدت بازپرداخت این تسهیلات 9 سال است  که دو سال 
برای ساخت و ساز، یک سال تنفس و ۶ سال هم برای بازپرداخت تسهیلات است.
اسدی به برخی از چالش های این حوزه اشاره کرد و گفت: بر اثر کرونا و افزایش 

نرخ ارز و تورم تعدادی از واحدها دچار مشکل شدند.
وی افزود: سامانه کارا برای ثبت نام در این حوزه در نظر گرفته شد که تمام اشتغال 

روستایی را مدیریت می کند.
مدیر پروژه سرمایه گذاری طرح های اشتغال فراگیر و روستایی وزارت تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی گزارشی از وضعیت پرداخت های این بخش از سوی موسسه های 
عامل  ارایه کرد و گفت: از ابتدای سال 1400 تا پایان مردادماه، تقریبا 2 هزار و 
948 طرح و از شهریور تا کنون نیز  یک هزار و 512 طرح  مصوب شده و  پیگیری 

آن صورت گرفته است.
اسدی تصریح کرد: منابع تخصیص داده شده در قانون اشتغال روستایی توسط 

صندوق توسعه ملی  نیز در پنج مرحله صورت گرفته است.
وی در خصوص وضعیت طرح های اشتغال روستایی به  تفکیک دستگاه های 
اجرایی گفت: وزارت جهاد کشاورزی 59 درصد، وزارت صمت 14 درصد و میراث 
فرهنگی نیز 11 درصد طرح ها و از نظر مبلغ نیز وزارت جهاد کشاورزی، ۶1 درصد 

این منابع را  به خود اختصاص داده اند.
متولی اصلی اشتغال روستایی، وزارت جهاد کشاورزی است

معاون برنامه ریزی وزارت جهاد کشاورزی نیز در این نشست گفت: متولی اصلی 
اشتغال روستایی، وزارت جهاد کشاورزی است و در همین  جداول، اعداد و ارقامی 
که  در خصوص تسهیلات اشتغال روستایی ارائه شد، بیشترین ارقام را بخش 

کشاورزی به خود اختصاص داده است.
»محمد قربانی« به اصلاح قوانین مربوط به تسهیلات اشتغال روستایی اشاره 
کرد و گفت: با توجه به عملکرد وزارت جهاد کشاورزی در این بخش سهم آن از 

اعتبارات اشتغال روستایی باید افزایش یابد.
وی تصریح کرد: همچنین دلایل قدرت بالای جذب اعتبارات باید مشخص شود. 
علاوه بر این، بازگشتی تسهیلات پرداختی برای اجرای پروژه های نیمه تمام و 

تکمیل آن  باید به بخش کشاورزی اختصاص داده شود.
قربانی بیان داشت: با توجه به اینکه  بخش کشاورزی  قدرت جذب بالایی از 
اعتبارات دارد نباید برای اعطای تسهیلات به بخش دام و دامداری محدودیت قائل 

شد و همچنین باید سهم هر کدام از زیر بخش های کشاورزی مشخص شود.
در ادامه  نشست، »شهرزاد دانشمندی«  مدیر اداره اعتبارات بانک مرکزی گفت: 
امهال تسهیلات مشروط به موافقت صندوق توسعه ملی و تصویب شورای عالی 
اشتغال است، همچنین در خصوص امکان استفاده از مانده های وصولی، دولت 
باید برای بانک ها جبران هزینه کند یا اجازه داده شود بانک ها از محل به کارگیری 

وصولی ها جبران خسارت کنند.
وی پیشنهاد کرد: نرخ ۶ درصد بهره تسهیلات را به 12 درصد افزایش دهیم که 

هزینه های بانک ها از این طریق کمتر شود.
قانون اشتغال روستاییان و عشایر در سال 9۶ در مجلس شورای اسلامی تصویب 
شد و هیات وزیران نیز  آیین نامه اجرایی آن را ابلاغ کرد. منابع اعتباری این قانون 
نیز  یک و نیم میلیارد دلار از صندوق توسعه ملی و معادل آن در اختیار کارگروه 
اشتغال روستایی قرار داده شد که تاکنون، پنج مرحله تسهیلات پرداخت شده 

است که اکنون برای پرداخت مرحله ششم برنامه ریزی می شود.

وزیر کار: 
اجرای طرح های اشتغال روستایی سرعت می گیرد
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در رده سنی نونهالان و نوجوانان ؛ 

پسران تکواندوکار قم روی سکو رفتند
پیکارهای تکواندو قهرمانی و انتخابی پسران استان قم برترین های خود را در 

وزن های مختلف دو رده سنی نونهالان و نوجوانان بخش پسران شناخت.
نوجوانان  انتخابی  و  نونهالان  قهرمانی  مسابقات   ، گزارش  این  براساس 
تکواندو قم در گروه پسران به میزبانی خانه تکواندو شهیدان برجعلی زاده قم 
در حالی برگزار شد که رقابت های رده نونهالان جنبه قهرمانی و پیکارهای 
رده نوجوانان جنبه انتخابی استان برای اعزام به مسابقات قهرمانی کشور را 

داشت.
رقابت های قهرمانی نونهالان و انتخابی نوجوانان پسر قم با عنوان گرامیداشت 
هفته بسیج و یادواره زنده یاد محمدرضا سلیمانی مطلق  دبیر فقید هیات تکواندو قم 
به انجام رسید و برترین ها در حالی معرفی شدند که در پایان رقابت های رده نونهالان 

عنوان فنی ترین بازیکن به محمدمنصور بشردوست تعلق گرفت.
برترین های رده سنی نونهالان:

محمدامین  و  ارسطو  محمد  فصیحی،  متین  لطفی گوزلو،  امیررضا  اول:  وزن 
جعفرزاده فیروزآبادی  محمد  قلندری،  ابوالفضل  رضازاده،  حسین  ولی نژاد،دوم: 
و عرشیا کامران خواه،وزن سوم: علی رازقی، محمدمهدی روحیان و سیدحسین 

موسوی نسب و حمیدرضا موثق،
جعفری زاغه  رضا  عروجی،  محمدیاسین  سبحانی راد،  علی  چهارم:  وزن 
مهدی  جندقی،  حسام  ملکی،  امیرحسین  پنجم:  مرادی،وزن  امیرعلی  و 
محمدرضا  رضاپور،  محمدرضا  ششم:  نصرتی،وزن  امیرعلی  و  فرامرزی مقدم 
طهماسبی، محمدمجتبی شادبخش و امیرمحمد ملکی،وزن هفتم: امیرحسین 
عراقی، محمدعلی چراقچی، محمدمیلاد کاظمی و علیرضا دولی خانی،وزن 
نهم:  ،وزن  محمدی  محمدعلی  و  صدق  محمدمتین  خواه،  معین  هشتم: 
محمدمنصور بشردوست، هادی دهقانی، ایلیا علی خانی و علی کریمی مرام،وزن 
دهم: محمدعرفان عادل، امیرحسین بختیاری، محمدحسام حامدی و محمد 

سرآبادان
برترین های انتخابی رده نوجوانان:

امیررضا  دوم:  زارع مهرجردی،وزن  محسن  یوسفی،  محمدمعین  اول:  وزن 
نوروزی،  مهدی  سوم:  ،وزن  نجفی  امین  محمد  عزیزی،  رضا  قاسمی اصل، 
حسن خانی  علی اصغر  و  حافظی  ابوالفضل  داودالموسوی،  سیدمحمدصادق 
و  فتحی  محمدصادق  محرمی،  ابوالفضل  رشیدی،  محمدصادق  چهارم:  ،وزن 
علی شعبانی ،وزن پنجم: محمدمهدی مرادی شاهد، متین هاتفی اکمل، علیرضا 
بهمنی و محمدمهدی فرمانی ،وزن ششم: کیوان کاظمی، امید غلامی ارجنکی، 
محمدحسن نائیه و محمدصادق قوی دست ،وزن هفتم: کامران کاظمی، محمد 
محمودی ، علی مرتضوی راد و ابوالفضل بدرخانی،وزن هشتم: علیرضا احمدپور، 
امیرحسین علیزاده آقکنده و معراج اسدی،وزن دهم: محمد سعادتی، امیرمهدی 

بابک و سیدامیرمهدی آل نبی
این رقابت ها در گروه سنی نوجوانان به منظور شناخت نفرات برتر برای حضور 
در مسابقات المپیاد استعدادهای برتر کشور از حساسیت و جذابیت بسیار بالایی 
برخوردار بود و سرانجام عنوان فنی ترین بازیکن این رده را محمدصادق رشیدی 
کسب کرد، ضمن اینکه عنوان بهترین داور به حسین سلیمانی، محمدرضا رجبی 

و علی حدادی زاده رسید.

صعود به رتبه دوم؛ 

پرسپولیس با بُرد به استقبال شهرآورد رفت
پرسپولیس با پیروزی یک بر صفر مقابل نفت مسجدسلیمان به طور موقت به رتبه 

دوم جدول صعود کرد از استقلال سبقت گرفت.
پرسپولیس و نفت مسجدسلیمان، از هفته هفتم لیگ برتر و در دیداری که با 30 

دقیقه تاخیر شروع شد، شاگردان گل محمدی با یک گل به پیروزی رسیدند.
مهدی عبدی در دقیقه 50 تک گل پرسپولیس را به ثمر رساند.

سرخپوشان پایتخت با این سه امتیاز، 14 امتیازی شدند و بعد از سپاهان 1۶ 
امتیازی موقتا در رتبه دوم جدول قرار گرفتند و از استقلال سبقت گرفتند و در آستانه 
داربی تهران - که در هفته هشتم برگزار می شود - روحیه تیمی خود را افزایش دادند.
این بازی به علت اختلاف میان شرکت توسعه و تجهیز اماکن ورزشی )متولی 
ورزشگاه آزادی(، سازمان لیگ فوتبال و همینطور باشگاه پرسپولیس با تاخیر آغاز 

شد.
در این دیدار عبداللهی، مربی نفت مسجدسلیمان و مطهری و پیروانی هم از 

پرسپولیس کارت زرد گرفتند.
نیمه اول

در دقیقه ۶، شوت بازیکن نفت مسجد سلیمان با واکنش خوب حامد لک در دو 
مرحله دفع شد و دروازه پرسپولیس بسته ماند.

در دقیقه 29، ارسال مهدی عبدی به داخل محوطه جریمه به دست بازیکن نفت 
مسجدسلیمان برخورد کرد اما داور اعتقادی به خطای پنالتی نداشت و دستور به 

ادامه بازی داد.
در دقیقه 45+1، ارسال از سمت راست با نفوذ سرلک و ضربه سر او همراه شد اما 

توپ از کنار دروازه به بیرون رفت.
نیمه دوم

گل: در دقیقه 50، پاس در عرض مهدی ترابی به داخل محوطه شش قدم با ضربه 
مهدی عبدی و برخورد به دروازه بان نفت مسجدسلیمان وارد دروازه شد.

در دقیقه 57، ارسال توپ از روی ضربه ایستگاهی، با ضربه سر بازیکن پرسپولیس 
همراه بود که در دهانه دروازه توسط محسن زاده دفع شد و دروازه این تیم برای دومین 

مرتبه باز نشد.
در دقیقه ۶2، اشتباه بازیکن نفت مسجد سلیمان با توپ گیری عیسی آل کثیر و 
ارسال پاس به مقابل دروازه خالی همراه شد اما مهدی عبدی در عین ناباوری توپ 

را به آسمان زد.
در دقیقه ۶4، ضربه هاتف نادری از موقعیت خطرناک با مهار خوب حامد لک 

همراه شد.
ترکیب پرسپولیس: حامد لک، فرشاد فرجی، علی نعمتی، مهدی شیری، سعید 
آقایی )سیامک نعمتی 4۶(، میلاد سرلک، کمال کامیابی نیا، مهدی ترابی، وحید 

امیری، مهدی عبدی، عیسی آل کثیر.
ترکیب نفت: علی محسن زاده، مجتبی لطفی، محمد بلبلی، امیر روستایی، میثم 
نقی زاده )سینا خادم پور 81(، محمد مهدی احمدی، مجید عیدی، مسلم مجدمی، 

سجاد حیدری )میرهادی میرجوان ۶4(، علی عبدالله زاده، هاتف نادری.  

وعده دوباره صدری؛ 

بخشی از مطالبات اعضای تیم
  پرسپولیس پرداخت 

سرپرست باشگاه پرسپولیس گفت: با اقداماتی که در حال انجام است، مبلغ قابل 
توجهی از مطالبات بازیکنان و کادرفنی پرداخت می شود.

با  بازی  تا  بودم  تیم وعده داده  به اعضای  »سیدمجید صدری«، اظهارداشت: 
صنعت نفت آبادان بخشی از مطالباتشان پرداخت شود، اما متاسفانه به واسطه 
مشکلاتی که بر سر راه عقد قرارداد با کارگزار پیش آمد، میسر نشد که از این بابت از 
مربیان و بازیکنان تیم و هواداران عذرخواهی می شود ولی به یاری خدا این موارد در 

روزهای آینده محقق خواهد شد.
وی گفت: در این ارتباط اقدامات لازم در حال انجام است تا مبلغ مورد نظر به 
حساب بازیکنان و مربیان واریز شود. همچنین با رفع مشکلات در روزهای آینده 

قرارداد با کارگزار مورد نظر باشگاه را به امضا رسانده و اجرایی خواهیم کرد.
صدری گفت: ما به دنبال کارگزار بودیم و باشگاه باید درآمد داشته باشد تا بتواند 

مطالبات را پرداخت کند و تمام تلاش مان را می کنیم که این کار را انجام دهیم.
سرپرست باشگاه پرسپولیس تاکید کرد: همانطور که همه می دانند ما میراث دار 
بدهی های دوره های گذشته هستیم و این مشکلات، گرفتاری هایی را برای باشگاه 
بوجود آورده است اما تمام این مسایل مانع کار ما نمی شود و تمام تلاش ما این است 

که تیم بدون مشکل و با آرامش به رقابت با حریفان برود.

 سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی گفت: هدف اصلی فدراسیون و کادر فنی، 
بازیهای  به  ویژه  نگاه  و  جوانگرایی  همچنین  و  انتخابی  چرخه  دقیق  اجرای 

المپیک 2024 و 20208 است.
محمد بنا  مورد حضورش در رقابت های قهرمانی نیروهای مسلح جهان )سیزم( 
به خاطر  برگزار شد، گفت:  آزادی  نفری  در سالن 12 هزار  که هفته گذشته 
علاقه ای که به کشتی فرنگی و کشورم دارم و همچنین سهمیه ای که به کشتی 
گیران ارتش های جهان برای حضور در چرخه انتخابی تیم ملی داده بودیم، 
می بایست در سالن حضور پیدا می کردم تا از نزدیک شاهد عملکرد کشتی گیران 
باشم. وی در مورد سطح این مسابقات گفت: سطح این رقابت ها اکثراً همین طور 
است و چند تیم مطرح در آن حضور پیدا می کنند اما در اکثر مواقع کشور روسیه 
بهترین کشتی گیران خود را روانه این پیکارها می کند که امسال هم شاهد حضور 

قهرمان و مدال آوران روس در این مسابقات بودیم.
بنا ادامه داد: همین که کوگیاشویلی به عنوان سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی 
روسیه در المپیک، رقابت های نروژ و زیر 23 سال جهان، هدایت تیم ارتش های 
روسیه را برعهده داشت نشان دهنده این بود که کسب عنوان قهرمانی و مدال 
برای آنها بسیار با اهمیت است و این موضوع در کشتی آزاد هم صدق می کرد و 

آنها توانستند با اختلاف بسیار کم قهرمان شوند.
سرمربی تیم ملی در مورد سهمیه ای که به قهرمانان تیم ارتش ها برای حضور 
مستقیم در چرخه ی انتخابی تیم ملی از جام تختی داده شده گفت: پیش از 
این برنامه ما این بود که دارندگان مدال طلای این مسابقات مجوز حضور در جام 
تختی را داشته باشند، اما به خاطر اینکه ما توانستیم بدون حضور نفرات اصلی و 
با نفرات دوم یا سوم خود در این مسابقات عنوان با ارزش قهرمانی را کسب کنیم و 
در تمامی اوزان نیز صاحب مدال شویم، تصمیم گرفتیم که به تمامی نفرات مجوز 

حضور مستقیم در رقابت های جام تختی را بدهیم.
وی در مورد چرخه انتخابی تیم ملی کشتی فرنگی گفت: سال گذشته به خاطر 
شیوع ویروس کرونا و محدودیت هایی که وجود داشت نتوانستیم آنطور که دلمان 
می خواهد چرخه ی انتخابی را برگزار کنیم اما با این وجود هیچ کشتی گیری 

بدون مسابقه و رقابت و نشان دادن شایستگی ملی پوش نشد.
بنا تصریح کرد: امسال با سال گذشته بسیار متفاوت است و از همین جا می 
گویم چرخه ی انتخابی از رقابت های قهرمانی کشور شروع می شود و کسانی که 
مجوز حضور در مراحل بعدی را ندارند، اگر بدون عذر موجه در قهرمانی کشور 

شرکت نکنند، قطعاً شانس کسب دوبنده تیم ملی را از دست خواهند داد.

سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی بزرگسالان در مورد دادن سهمیه به تیم های 
ملی کشتی فرنگی جوانان و زیر 23 سال حاضر در رقابت های جهانی روسیه و 
صربستان برای حضور در جام تختی گفت: به هرحال کشتی گیری که صاحب 
دوبنده تیم ملی می شود، قطعاً شایستگی خود را نشان داده و هدف اصلی 
فدراسیون و کادر فنی نیز جوانگرایی و نگاه به المپیک های 2024 و 20208 
است و ما این شانس را به این نفرات به همراه کسانی که در نروژ مدال نگرفته 
اند داده ایم که به صورت مستقیم در جام تختی حضور یابند تا با حضور نفرات 

منتخب مسابقات قهرمانی کشور و کسب سهمیه جام تختی، شاهد یک انتخابی 
تمام عیار باشیم و فقط ما به 7 مدال آور خود در رقابت های جهانی و المپیک و نفر 
اول زیر 23 سال جهان که قبلًا امتحان خود را در رقابت های بین المللی و رسمی 

نشان داده اند، اجازه این را داده ایم که از این مسابقات معاف باشند.
بنا تأکید کرد: هیچ کشتی گیر از الان انتخاب شده نیست و حتی نفراتی که 
از رقابت های جام تختی معاف هستند باید به همراه نفراتی که از دل رقابت های 
جام تختی به مسابقات قهرمانی آسیا اعزام می شوند، به تورنمنت های مختلف 
بین المللی اعزام شوند و پس از آن کادر فنی ارزیابی خود را برای انتخاب نفرات 
خود به جهت اعزام به دو رقابت مهم بازی های آسیایی هانگژو چین و رقابت های 

جهانی صربستان انجام خواهد داد.
سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی خاطرنشان کرد: آن هایی که کشتی را خوب 
می شناسند می دانند که شرایط تمرینات و روند آمادگی جسمانی کشتی گیران 
آزادکار و فرنگی کار با هم متفاوت است و کادرهای فنی دو تیم برنامه های متفاوتی 
را برای برگزاری های اردوها و آماده سازی نفرات خود دارند اما آن چیزی که برای ما 
اصل است این است که همه باید در چرخه ی انتخابی حضور یابند و هیچ کشتی 

گیری بدون دادن مسابقه انتخاب نخواهد شد.
بنا تصریح کرد: سال آینده و با فروکش کردن شیوع ویروس کرونا قطعاً کشتی 
گیران با آمادگی بیشتری به مسابقات جهانی و آسیایی اعزام می شوند و ما باید 
تلاش بیشتری برای انجام موفقیت کنیم و این نیازمند حمایت کامل مسئولان 

ذیربط از تیم های ملی کشتی است.
کرد:  تصریح  نروژ  جهانی  رقابت های  در  گیران  کشتی  نتایج  مورد  در  وی 
می توانستیم قهرمان این مسابقات شویم، اما به هر نحوی نشد، ولی اینکه تیم 
ملی کشتی فرنگی بتواند به 4 مدال طلا و 2 مدال برنز در رقابت های جهانی 
دست یابد یک رکورد است که برای تاریخ کشتی فرنگی ایران بسیار ارزشمند 

است.
بنا در پایان خاطرنشان کرد: بیش از 1۶ سال است که در کشتی فرنگی کشور 
به عنوان سرمربی تیم ملی کار کرده ام و در این سال ها هدفی جز افتخارآفرینی و 
اهتزاز پرچم کشور عزیزمان نداشتم. سعی کردم در انتخاب کشتی گیران عدالت 
را رعایت کنم و آن کس که شایسته تر و مستحق تر است راهی رقابت های جهانی و 
المپیک شود، شاید باور نکنید، من عملکرد کشتی گیران را از دوران جوانی زیرنظر 
دارم و اگر بدانم کشتی گیری مستعد حضور در تیم های ملی است به هر نحوی 

بتوانم راه را برای حضورش در اردوهای تیم ملی باز می کنم.

محمد بنا با تاکید بر اجرای چرخه انتخابی؛

سعی کردم در انتخاب کشتی گیران عدالت را رعایت کنم

تیم فوتبال استقلال که در این هفته ها بُردن را فراموش 
کرده است در دیدار برابر صنعت نفت آبادان به تساوی یک بر 
یک رضایت داد تا برای چهارمین بازی متوالی از رسیدن به 

پیروزی باز بماند.
و  نفت  صنعت  برای   )8( حنفی  مهدی  بازی،  این  در 
گلزنی  استقلال  برای   )39( زاده  حسین  امیرحسین 
کردند تا آبی پوشان پایتخت از کسب یک پیروزی دیگر 

بازبمانند.
استقلال که در سه بازی گذشته خود در لیگ به تساوی 
رسیده بود، با کسب نتیجه امروز مقابل صنعت نفت، به روند 
نبردن های خود ادامه داد و چهارمین تساوی پیاپی خود را 
کسب کرد. به این ترتیب آبی پوشان پایتخت که شنبه هفته 
آینده باید با پرسپولیس بازی کنند، 13 امتیازی شدند و 

موقتاً به رده سوم جدول صعود کردند.
ترکیب استقلال و صنعت نفت

فرهاد مجیدی سرمربی استقلال تیمش را برای این بازی 
با ترکیب زیر روانه میدان کرد: علیرضا رضایی، محمد حسین 
مرادمند، سیاوش یزدانی، روزبه چشمی، آرش رضاوند )رضا 
آذری(، مهدی مهدی پور، جعفر سلمانی، وریا غفوری )امین 
قاسمی نژاد(، کوین یامگا، امیرحسین حسین زاده )ارسلان 

مطهری( و رودی ژستد )محمدرضا آزادی(.
همچنین تیم صنعت نفت با هدایت علیرضا منصوریان با 
ترکیب احمد گوهری، محمد طیبی، محمد بختیاری، امید 
حامدی فر )عباس بوعذار(، امید خالدی، مهدی حنفی، 
امیرحسین  زاده(،  شریعت  )احمد  غبیشاوی  محمدرضا 
فرهادی )سیدفاخر تهامی(، محمدحسین زواری )حکیم 
نصاری(، طالب ریکانی و شروین بزرگ )علی امیری( در این 

مسابقه بازی کرد.
نیمه نخست؛ استقلال گل زودهنگام را جبران کرد

این نیمه با حملات و فشار تیم صنعت نفت آغاز شد و 
غافلگیر  را  تیم میهمان  تیم  زود  تیم خیلی  این  بازیکنان 
کردند. در دقیقه 8 این مهدی حنفی بود که پاس طالب 
ریکانی را با ضربه سر به گوشه دروازه استقلال فرستاد و نفت 

با یک گل پیش افتاد.
استقلال بعد از دریافت این گل چهره هجومی تری به خود 
گرفت و دروازه تیم حریف را تحت فشار قرار داد. در دقیقه 18 
شوت سنگین امیرحسین حسین زاده از کنار دروازه نفت 
به اوت رفت. در دقیقه 20، استقلال این بار توسط جعفر 
سلمانی با شوت از راه دور برای گلزنی اقدام کرد، اما ضربه 
سلمانی هم با اختلاف کم راهی اوت شد. فشار استقلال 
سرانجام در دقیقه 39 به ثمر نشست و پاس در عمق وریا 
غفوری را امیرحسین حسین زاده به گل تساوی تبدیل کرد 

تا 45 دقیقه نخست بازی برنده نداشته باشد.
نیمه دوم و حملات بی ثمر استقلال

در نیمه دوم استقلال بر بازی مسلط شد و برای پیروزی 
بر دامنه حملاتش افزود. در دقیقه 48 فرصت خوبی برای 
حسین زاده روی یک کار ترکیبیبه دست آمد ولی شوت او 
راهی اوت شد. فرهاد مجیدی برای افزایش قدرت هجومی 
تیمش در دقیقه 74 محمدرضا آزادی و رضا آذری را به جای 
ژستد و رضاوند وارد زمین کرد و این استراتژی باعث شد تا 
آبی ها چند موقعیت خوب گلزنی به دست بیاورند اما قدر این 

موقعیت ها را ندانستند.
ضربه یامگا در دقیقه 7۶ و ضربه مهدی پور در دقیقه 78 
بهترین فرصت های استقلال در این نیمه بود که توپ این 

بازیکنان راهی به دروازه صنعت نفت پیدا نکرد تا بازی با 
همان تساوی یک - یک تمام شود.

محمدرضا اکبریان قضاوت این بازی را بر عهده داشت. 
بازیکنان و مربیان استقلال در دو صحنه اعتقاد به خطای 
این  نداشت.  نظری  چنین  اکبریان  ولی  داشتند  پنالتی 
موضوع اعتراض استقلالی ها را در پی داشت. اکبریان در 
این بازی به محمد بختیاری از صنعت نفت کارت زرد نشان 

داد.
فرهاد مجیدی:

به اندازه ۶ بازی موقعیت خلق کردیم
سرمربی تیم فوتبال استقلال تهران گفت: دوار بازی مقابل 

صنعت نفت آبادان دو پنالتی ما را نادیده گرفت.
فرهاد مجیدی پس از تساوی تیمش در برابر صنعت نفت 
آبادان در نشست خبری پایان بازی اظهار کرد: بازی خوبی 
را از سوی دو تیم شاهد بودیم ولی ما در این بازی دیدار به 
اندازه ۶ بازی قبل خود موقعیت ایجاد کردیم ولی متأسفانه از 

موقعیت های خود به خوبی استفاده نکردیم.
وی افزود: نفت آبادان تنها به استفاده از یک ضربه ایستگاهی 
یک امتیاز از ما گرفت. من بازی صنعت نفت آبادان با پرسپولیس 
و دیدار این تیم با گل گهر را دیده بودم. این تیم جوانان خوبی 

دارد و در ادامه برایشان آرزوی موفقیت می کنم.
مجیدی با اشاره به اینکه داور در این بازی دو پنالتی به سود 
ما نگرفت به کنایه گفت: ولی این اتفاق تأثیری در نتیجه بازی 

نداشت!
سرمربی استقلال تهران ادامه داد: علت انتخاب این داور با 
توجه به اتفاقات دو سال پیش را نمی دانم ولی می شد به وی 

بازی های دیگری داد.
مجیدی در خصوص عملکرد بازیکنان خارجی تیمش نیز 
گفت: از بازیکنان خارجی تیم راضی هستم ولی در این بازی 

در نواختن ضربات نهایی دقت لازم را نداشتیم.
وی در پاسخ به سوالی درباره خصوص شدن باشگاه استقلال 

تهران نیز بیان کرد: لطفاً درباره بازی سوال کنید.

فرصت سوزی در آبادان؛

 استقلال راه بُردن را فراموش کرده است

ایمان / گفت وگو / رضا ملکی
قفس توری دروازه ها مردان سختکوشی را به فوتبال قم معرفی نموده است که 
یکی از آنان بانام مهدی ثانی سالها با حضور شایسته خود در زمینهای خاکی و 

مستطیل سبز خاطرات به یاد ماندنی را از خود د فوتبال ولایت به یادگار گذارد.
مرد بلند بالای دروازه بانی قم با 6٣ سال سن هنوز سرحال،شاداب و سرزنده 
نشان میدهد.درکنارش می نشینم تا مروری براتاقی درحومه خاطرات فوتبال قم 

و یادی از گذشته های پرشور و نشاط فوتبال ولایت داشته باشیم.
وی می گوید:از سن 6 سالگی عاشق ورزش بودم عشق دروازه بانی از کودکی 
در وجود من رشد کرد، زمینهای خاکی محلی بود که با جثه ضعیف و بلندی که 

داشتم نظرها را به خودم جلب نمایم.
باتوجه به امتیازقد پست دروازه بانی برای من انتخاب شد لباس های پاره و تن 
زخمی چیزی بود که بوسیله شیرجه های بلند روی خاک و شن نصیب بدن 

نحیف ولاغر من میشد.
این عشق ادامه داشت تا توسط مرحوم پدرم و عموها و دایی ها تیمی به نام 

مشعل متولد شد بازیکنان خوبی به این تیم اضافه شد.
انضباط و ساختار تشکیلاتی تیم زبانزد بود و دراین مسیر توانستیم با رهبری 
مرحوم حاج ماشاالله ثانی حرفهایی برای گفتن در فوتبال قم داشته باشیم.

درسال 1٣٥4 برای اولین بار به تیم منتخب جوانان قم دعوت شدم.
مرحوم استاد رضا نریمان مربی و حاج مرتضی فرجی سرپرستی این تیم را 
به عهده داشتند که درمسابقات کشوری که در تهران برگزارشد، درکنار حسین 
وزیری اسطوره فراموش نشدنی فوتبال قم به تیم ملی جوانان دعوت شدیم.
مرحوم حسین آزاده مربی توانمند تیم مشعل با هماهنگی خانه جوانان )هلال 

احمر( قم تیم مشعل را تحت پوشش این سازمان قرارداد.
با تیم هلال احمر درخشش بسیار خوبی در مسابقات کشوری و قهرمانی هلال 
احمرهای کشور داشتم و همیشه بعنوان یک خادم درون دروازه هلال احمر برای 

تیمم تلاش کردم.
ثانی در ادامه این گفت و گو بیان داشت :عباس محمدی دیگر دروازه بان 
شایسته هلال احمر بود که درکناریکدیگرضریب اطمینان خوبی را درون دروازه 
انجام  فوتبال  از  زود  خیلی  من  بودیم.خداحافظی  کرده  ایجاد  احمر  هلال 

پذیرفت.
مجروح شدن و شیمیایی شدن من در جنگ تحمیلی باعث شد تا از فوتبال 

خداحافظی کرده و به حرفه شریف مربیگری بپردازم.
گذراندن کلاسهای متعدد مربیگری و پرورش نیروهای جوان در دستور کار من 

قرار گرفت تا از خداوند منان از این بابت شاکر باشم.

مهدی ثانی یادی میکند از مربیان خوبی که در تیمهای منتخب و باشگاهی در 
کنارشان آموزش دیده است.

استاد محمد لاجوردی بعنوان اولین مربی در کنار استاد گرانقدری چون رضا 
نریمان-،احمد ارجمند،مرحوم رضا نریمان،-مرحوم حسین آزاده واستاد حسن 
رزاقی هستند که ازهمه آنها بابت لطف و محبتی که به من داشتند ممنون و 

سپاسگزارم.
مهدی ثانی علت عقب افتادگی فوتبال قم را در نبود مدیران شایسته در بدنه 
این رشته می داند و نگاهی دارد به مدیریت و توانمندی مدیرانی که می تواند هم 

در مسیر ورزش و هم در مسیر سیاسی موفق عمل نمایند.
وی رهبری شایسته مقام معظم رهبری را در طول سالها در کشور بسیار والا و 

توانمند توصیف می نماید و امید وار است که در سایه همدلی و مودت بتوانیم 
جایگاه برجسته ای را در کشور و جهان ترسیم سازیم.

به پایان صحبت های مرد شایسته روزهای گذشته فوتبال قم که درون دروازه 
درخشان ونورافشانی میکرد می رسیم آرزوی او دوستی و یگانگی اهالی خانواده 
فوتبال در قم است و امید دارد با یکدلی و صمیمیت فوتبال قم بتواند در جاده 

افتخار به مسیر درست خود ادامه دهدگذشته پر افتخار خود را تکرار کند.
قدردانی و تشکری خالصانه دارم از همسر گرانقدرم که در طول سالها در درگیر 
بودن من در صحنه ورزش کاستیی های بسیار من را تحمل نمود و بعنوان یاری 
هم دوش و شایسته سختی های روزگار را به جان خرید تا من بتوانم همچنان در 

صحنه پاک ورزش حضور داشته باشم.

مهدی ثانی پیشکسوت فوتبال قم :

فوتبال قم برای پیشرفت مدیران شایسته می خواهد 
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یک تحلیل گر سیاست خارجی گفت: آن چیزی که ما در دو الی سه هفته گذشته از آقایان امیرعبداللهیان و 
باقری شنیده ایم حاکی از این است که راهبرد تیم جدید مذاکره کننده همان راهبرد تیم قبلی است. آقای باقری 
در دو مصاحبه ای که با »ایندیپندنت« و »گاردین« داشتند مشخصا گفته اند که هدف، رفع تحریم های مرتبط با 

برجام است. 
کوروش احمدی در گفت وگو با  ایلنا، در ارزیابی  از آغاز مذکرات در وین و در پاسخ به این سوال که با توجه به ادبیات 
معاون سیاسی وزیر امور آیا مذاکرات قرار است از نقطه متوقف شده در خردادماه از سر گرفته شود یا تیم جدید نقطه 
صفر را در نظر دارد، گفت: در خصوص اینکه این دور، دور نخست یا دور هفتم است؛ این ها بحثی اسمی است 
به این معنی که جنبه و اهمیت محتوایی ندارد. به هر صورت مذاکره و اینکه طرفین با چه دیدگاه و رویکردی وارد 
مذاکرات شوند، تعیین کننده است یعنی اگر رویکرد طرف ایرانی به ریاست آقای باقری همان رویکرد دور پیشین و 
زمان آقای عراقچی باشد، اینکه نامش چه باشد مهم نیست و ممکن است از نظر روابط عمومی تنها حائز اهمیت 

باشد یعنی از نظر اینکه مخاطب چگونه موضوع را ارزیابی می کند.    
وی در خصوص پیامی که این نام گذاری می خواهد به مخاطب منتقل کند، گفت: اگر اصرار بر این باشد که این 
دور مذاکرات، دور اول است یا گفته شود مذاکرات شروع و نه از سر گرفته می شود، به این معنی است که ما سیاست 
دیگری داریم و سیاست تیم جدید با تیم قبلی متفاوت است و به اصطلاح کشتی بان را سیاست دیگر آمد. این 
ممکن است از لحاظ رسانه ای برای مخاطبی باشد که مخاطب خاص تیم جدید است اما موضوع مهم این است 
که محتوا و راهبرد تیم جدید چه خواهد بود. پس اینکه نام این دور از مذاکرات چه باشد اهمیت محتوایی ندارد اما 
می تواند از نظر تبلیغاتی ارزش داشته باشد که مهم نیست؛ چراکه تیم جدید حق دارد روایت خود را در این مورد به 

پایگاه اجتماعیش ارائه دهد. 
وی افزود: بنابراین اینکه رویکرد چه باشد مهم است و آن چیزی که ما در دو الی سه هفته گذشته از آقایان 
امیرعبداللهیان و باقری کنی شنیده ایم حاکی از این است که رویکرد تفاوتی نکرده است و راهبرد تیم جدید 

مذاکره کننده همان راهبرد تیم قبلی است. آقای باقری کنی در دو مصاحبه ای که با »ایندیپندنت« و »گاردین« 
داشتند، مشخصا گفته اند که هدف رفع تحریم های مرتبط با برجام است. یعنی آنچه مدنظر تیم جدید است، دقیقا 
همان چیزی است که تیم قبلی به دنبال آن بود؛ به این معنی که تیم جدید هم به دنبال اینکه تحریم های اولیه 

شامل تحریم های حقوق بشری و موشکی برداشته شود، نیست.
وی ادامه داد: آقای امیرعبداللهیان هم در یک توئیت عنوان کردند که هدف، بازگشت همه طرف ها به تعهداتشان 
است و تعهدات هم در اینجا طبیعتا تعهدات ذیل برجام است و گفته اند که این چراغ راهنمای مذاکرات است. البته 
در این میان از مجلس صدای دیگری می شنویم اما طبیعی است که در طول زمان، مواضع متحول و متناسب با 
مواضع مقابل شود به این معنی که می توانیم فرض را بر این بگذاریم که مواضع طرف مقابل تفاوت کرده و طرف 

ایرانی هم تغییری در مواضعش خواهد داد.  
هیات پرتعداد ایران نشان می دهد که »زمان« برای ما هم مهم است 

این تحلیل گر ارشد سیاست خارجی همچنین در پاسخ به این سوال که رسانه های مستقر در وین حضور تیمی 
متشکل از حدود 40 نفر از سوی ایران را خبر می دهند، این هیات پرتعداد را چگونه ارزیابی می کنید، گفت: اولین 
برداشت این است که موضوع مذاکرات برای هیات ایرانی جدی، کارکردی و محتوایی است و می خواهد بطور جدی 
بر موضوعات متمرکز شده و بحث کند و لازم داشته تا مقامات و کارشناسانی از همه حوزه ها و نهادهای مرتبط 
در این هیات حضور داشته باشند؛ چراکه ما با طیفی از تحریم ها مواجهه هستیم که به تبع آن طیفی از نهادها، 
ارگان ها و وزارت خانه ها با آن مرتبط هستند و اگر اعضای این هیات متشکل از همین کارشناسان مرتبط باشد و ما 
هم بخواهیم مثبت به این مسئله نگاه کنیم، تیم جدید می خواهد در این دور، متمرکز بر موضوع و محتوا کار کند 

و زمان هم برایش مهم است. 
احمدی در پاسخ به این سوال که باید منتظر چه نوع خروجی از این دور مذاکرات و در آینده نزدیک باشیم و آیا با 
توجه به تحلیل رسانه های بین المللی، گزینه »توافق موقت« می تواند یک گزینه محتمل باشد، گفت: توافق موقت 

در صورتی مدنظر است که فرض بر این باشد که حصول توافق نهایی زمان بر و مانند شش دور پیش از این، چندماه 
به طول می انجامد، طرف غربی برای اینکه برنامه هسته ای ایران به زعم آن ها در مرحله حساسی قرار دارد به دنبال 
این خواهد بود که یک توافق موقت مانند آنچه در ژنو در سال 92 رخ داد، حاصل شود تا برخی برنامه های هسته ای 
ایران تعلیق شود و آن ها هم امتیازاتی را در خصوص تحریم ها قائل شوند و در نتیجه دو طرف سر صبر و با حوصله 
روی توافق نهایی کار کنند. حالا اگر خبر حضور تیمی پرتعداد از طرف ایرانی درست باشد نیز به این معنی است که 

زمان برای تهران نیز از اهمیت بالایی برخوردار است.

احمدی تحلیل گر سیاست خارجی: 
در صورت زمان بر بودنِ »توافق نهایی«، »توافق موقت« مدنظر است

حکیمی پور فعال سیاسی اصلاح طلب: 

مجلس یازدهم انتظارات جامعه را برآورده 
نکرده است

 یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: مجلس یازدهم مخصوصاً بعداز روی 
کارآمدن دولت سیزدهم یک حالت انفعالی پیدا کرده است. 

احمد حکیمی پور در گفت وگو با ایلنا، درباره این که حدود 2 سال از عمکلرد 
مجلس یازدهم می گذرد اما به گفته کارشناسان و افکار عمومی خروجی چندان 
مثبتی نداشته است، گفت: معتقدم نمایندگان خلاف آن شعاری که دادند و 
انتظاری که در جامعه ایجاده کردند، تاکنون نتوانسته اند به خروجی ملموسی 

برسند.
دبیرکل حزب اراده ملت ایران یادآور شد: نمایندگان مجلس یازدهم در زمینه 
باز و  شفاف سازی و گره گشایی فقط می خواستند گره ها را به لحاظ حقوقی 
شفافیت و نظارت را حال چه میدانی و چه ساختاری دنبال کنند اما کارنامه ای 

تاکنون مشاهده نکرده ایم. 
وی ادامه خاطرنشان کرد: چه خوب است نمایندگان بعد از گذشت این مدت از 
مجلس گزارش ادواری ۶ یا یکساله ارائه دهند که چه کاری تاکنون انجام داده اند آیا 
در این مدت شرایط و وضعیت جامعه بهبود پیدا کرده است؟ آیا به سمت کم کردن 
مشکلات رفته اند؟ به مردم در این زمینه گزارش دهند تا آن ها هم در جریان باشند.
این فعال سیاسی اصلاح طلب تاکید کرد: احساس می کنم مجلس یازدهم 
مخصوصاً بعد از روی کارآمدن دولت سیزدهم یک حالت انفعالی پیدا کرده است.

وی یادآور شد: 200 نفر از نمایندگان برای کاندیداتوری آقای رئیسی نامه 
نوشتند و هنوز در مرحله دولت راه افتاده اند تا بخواهند کارگشایی کنند. بنابراین 
خوب است که گزارش جامع و کاملی داده شود که چه کاری توانسته اند، انجام 

دهند. 
دبیرکل حزب اراده ملت ایران افزود: ریشه های این رفتارها مشخص است به کجا 
بازمی گردد نظام انتخاباتی ما دچار مشکل است رقابت های سیاسی در سیاست ما 
درست تعریف نشده و نظام حزبی ما معیوب است فکر می کنم مجلس زمان زیادی 

ندارد تا بخواهد نشان که موفق عمل کرده است. 
حکیمی پور در پاسخ به سوالی مبنی بر این که با این عملکردی که نمایندگان 
مجلس یازدهم داشته اند رفتار انتخاباتی مردم در سال 1402 و دوازدهمین دوره 
انتخابات مجلس شورای اسلامی چگونه خواهد بود، گفت: چیزی که مشخص 
است این است که اگر انتخابات در کشور ما رقابتی بود، بسیاری از این نمایندگان 

امروز در مجلس کرسی نداشتند.
وی یادآور شد: اغلب نمایندگان این مجلس در شرایطی به مجلس آمدند که 
رقبای  اصلی شان حتی در بین اصولگرایان کنار گذاشته شده بودند، این مجلس 
محصول رقابت واقعی با رقیبان اصلی  نیست و اگر رقبای با کیفیت در صحنه 

حضور داشتند قطعا این نمایندگان در مجلس نبودند.
این فعال سیاسی اصلاح طلب خاطر نشان کرد: کشور نیاز دارد رقابت واقعی 
شکل بگیرد و حکمرانی حزبی در کشور در زمان انتخابات خودش را نشان دهد 

که در حال حاضر این مسئله وجود ندارد. 
وی یادآور شد: اکثریت نمایندگان این مجلس بار اول شان است که در قوه مقننه 
حضور پیدا می کنند حتی رئیس پارلمان هم همین ضعیت را دارد؛ بنابراین تجربه 

کار پارلمانی بسیار کم است.
دبیرکل حزب اراده ملت ایران تاکید کرد: مجلس یازدهم به سمت نیمه دوم 
خودش نزدیک می شود و نمایندگانش یکسال بیشتر وقت ندارند خودشان را نشان 

دهند که چه کارهای تاکنون انجام داده اند.

محمد باهنر: 

باید چند حزب فراگیر درکشور شکل بگیرد
 رییس جبهه پیروان خط امام و رهبری گفت: به اعتقاد من اگر که چند حزب 
فراگیر شکل نگیرد این جبهه های ژله ای ما را به جایی نمی رساند. شورای ائتلاف 
و شورای وحدت باید با هم یکی شوند و در آن طرف هم اصلاح طلبان و آن بخشی 
که هنجارشکن نیستند باید به یک حزب فراگیر برسند. البته در اصولگرایی هنوز 
در زمینه یکی شدن شورای وحدت و شورای ائتلاف روند کامل خود را طی نکرده 
است و تفاوت نظراتی در برخی موارد بین این دو وجود دارد که امیدواریم در نهایت 

به یکی شدن این دو برسد.
محمدرضا باهنر در پاسخ به سوالی درباره موفقیت دولت سیزدهم در پروژه هایی 
مثل واکسیناسیون و عضویت در سازمان منطقه ای شانگهای علی رغم ادعای 
دولت سابق مبنی بر عدم امکان ورود به چنین عرصه هایی به دلیل نپیوستن 
به FATF اظهار کرد: دولت ها و مجالس که روی کار می آیند همه شان نقاط 
ضعف و قوتی دارند. حساسیت دولت ها با هم متفاوت است، برخی به دنبال 
توسعه سیاسی می روند برخی به دنبال افزایش یارانه ها می روند برخی سیاست 
خارجی را اصل قرار می دهند و برخی دیگر تمرکز خود را بر روی سازندگی در 

کشور گذاشتند.
 وقتی هم و غم یک دولت می شود برجام، بالطبع همه مسائل کشور را به این 
موضوع پیوند می زند. اگر دولتی بر رابطه با غرب تاکید کند طبیعی است که 
از رابطه با شرق باز می ماند، البته می دانیم که روسیه و چین هم منافع خود را 
دنبال می کنند و ما هم در ارتباط با هر کشوری باید به دنبال تامین منافع ملی 

خود باشیم. 
باهنر در توضیح اظهار نظر اخیرش که گفته بود »اینکه ما بگوییم همه تحریم 
ها باید برداشته شود تا ما مسائل هسته ای را حل کنیم، فکر نمی کنم به نتیجه 
برسد« و مغایرت این اظهارنظر با سیاست قطعی نظام گفت: ما در جریان 1+5 
مسئله مان لغو تحریم هایی بود که درباره فعالیت های هسته ای علیه کشور 

وضع شده بود. 
طبیعی است که قدم اول در مذاکرات وین، لغو تحریم های برجامی است. 
به هر حال مسئله ای که وجود دارد این است که این دفعه ما با آگاهی و تجربه 
قبلی وارد مذاکرات شده ایم و بالطبع مسائل را باید جدی تر و دقیق تر دنبال 
کنیم. به بیان دیگر این بار خارج شدن یک کشور باید هزینه هایی را به طرف 
مقابل تحمیل کند یا طرف های دیگر باید به نوعی آسیب های خارج شدن یک 

کشور را جبران کنند.

سخنگوی وزارت امور خارجه با بیان اینکه هیات مذاکره کننده ایران با عزم و اراده 
جدی وارد وین شده و به گفت و گوهای نتیجه بخش فکر می کند، گفت: اگر آمریکا 
با این اصل به میدان بیاید که بخواهد بن بست را حل کند، گفت و گوها در مسیر 

درست خواهد بود. 
سعید خطیب زاده روز دوشنبه در نشست خبری با تبریک روز جهانی همبستگی 
با مردم مظلوم فلسطین، گفت: فلسطین برای ما یک آرمان غیرقابل خدشه است و 
رنج و آلام مردم مظلوم آن سرزمین در دهه های گذشته هیچگاه از ذهن مردم ایران 

پاک نمی شود.
وی با بیان اینکه رژیم اشغالگر قدس همه قوانین بین الملی را زیر  پا گذاشته و 
همچنان در راستای نقض حقوق فلسطین عمل می کند، گفت: ما ضمن تاکید 
مجدد بر عزم جمهوری اسلامی در حمایت از حقوق حقه مردم فلسطین، عادی 
سازی روابط برخی کشورهای عربی با اسراییل را محکوم می کنیم چون آرمان 

فلسطین فراموش شدنی نیست.
خطیب زاده در پاسخ به سوالی درباره یادداشت مشترک وزیر خارجه انگلیس و وزیر 
خارجه رژیم صهیونیستی در روزنامه دیلی تلگراف گفت: این که وزیر امور خارجه 
انگلیس در شب گفت و گوهای وین با طرفی که از روز اول تمامی تلاشش را کرده 
که برجام امضا نشود و برجام از بین برود و امروز هم به عنوان مخالف اصلی گفت و 
گوها در وین و احیای برجام است، یادداشت مشترک می نویسد، وقتی این آرایش را 
می بینید متوجه می شوید که دست کم برخی کشورهای اروپایی با اراده لازم برای 

رفع تحریم ها به وین نمی آیند.
راستی آزمایی اقدامات آمریکا ذیل قطعنامه ۲۲31 شورای امنیت 

وی یادآورشد: علاوه بر این نشان می دهد نه تنها برخی این کشورها جدی نیستند 
بلکه بدنبال ایجاد زمینه هایی هستند برای این که این گفت و گوها و مذاکرات تکثیر 
پیدا کند و اجرای برجام به طور موثر اتفاق نیفتد. این کاملا روشن هست، تو اول بگو 

با کیان دوستی من آنگه بگویم که تو کیستی. 
رفع  راستی آزمایی  چگونگی  درباره  به سوالی  پاسخ  در  خطیب زاده همچنین 
تحریم ها اظهار کرد: ما تاکید کردیم که به دنبال راستی آزمایی اقدامات ایالات 
متحده ذیل قطعنامه 2231 شورای امنیت هستیم و این یکی از خطوط اصلی ما در 

گفت وگوها و مذاکرات خواهد بود.
وی با بیان اینکه هیات مذاکره کننده با عزم و اراده جدی وارد وین شده و به گفت 
و گوهای نتیجه بخش فکر می کند،گفت: اگر تیم طرف مقابل برای اطمینان از رفع 
تحریم های فراسرزمینی وارد مذاکرات شود، آن وقت مذاکره در مسیر درستی قرار 

دارد.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی افزود: به گمانه زنی ها دامن نزنید اگر آمریکا با این 
اصل به میدان بیاید که بخواهد بن بست را حل کند، گفت و گوها در مسیر درست 

خواهد بود.
خطیب زاده در پاسخ به این سوال که آیا هنوز بن بست های وین باقی مانده است، 
گفت: مسئول وضعیت فعلی که در آن قرار داریم چه از حیث خروج و چه تحریم 
و هم از حیث بن بستی که در دور قبلی اتفاق افتاد، ایالات متحده است.آمریکا 
هم مذاکرات را تطویل کرد و هم بخشی از بن بست ها را طوری تعریف کرده که اگر 
برای حل و فصل این بن بست ها به وین نیاید شرایط سختی خواهیم داشت. آنچه 
می توانم بگویم این است که اراده جدی با عزم واقعی و حسن نیت امیدواریم در زمان 
ممکن برای رفع تحریم های ایالات متحده اقدام کنیم و اگر این اتفاق بیفتد نتایج آن 

به سرعت قابل اعلام شدن است.
سخنگوی وزارت خارجه در پاسخ به ایرنا درباره اظهارات اخیر رابرت مالی نماینده 
ویژه آمریکا در امور ایران مبنی بر مذاکره مستقیم دو طرف و نیز جدیت تهران در 
مذاکرات گفت: ما با اراده جدی و حسن نیت وارد وین شده ایم و اگر ایالات متحده 
برای رفع واقعی تحریم ها بیاید قطعا می تواند بلیت بازگشت به اتاق برجام را دریافت 
کند وگرنه همچنان خارج از میز برجام خواهد ماند. فراموش نکنند آنانی که این 
حرف ها را امروز می زنند  خود  بخشی از این کارزار شکست حداکثری هستند که 

ترامپ ایجاد کرده بود.
آمریکایی ها در ۶ دور مذاکره به دنبال حفظ میراث ترامپ بودند

وی ادامه داد: آمریکایی ها متاسفانه در ۶ دور مذاکره وقت ما و انرژی 1+4را گرفتند 
تا میراث شکست خورده ترامپ را حفظ کنند. توصیه من این است برای این هدف 
به وین بیایند که تحریم هایی که از سال 2015 علیه ایران اعمال کردند، برطرف و بن 

بست ها حل شود. برچسب های ساختگی علیه ایران که باید مر تفع شود.
خطیب زاده با بیان اینکه الان در ابتدای گفت و گوها در دولت جدیدی هستیم که 
با حسن نیت و عزم و اراده واقعی و با هدف یک سری گفت و گوهای نتیجه بخش 
وارد شده است، گفت: طرف های ما این پنجره فرصت را مغتنم بشمارند چون این 

پنجره فرصت تا ابد باز نخواهد ماند.
 این دیپلمات کشورمان در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر اینکه آیا می شود هم 
به برجام رسید و هم صنعت هسته ای را حفظ کرد، گفت: دوگانه ها را قبول نداریم 
همانقدر که بر حفظ و صیانت صنعت هسته ای معتقدیم، همانقدر در جهت رفع 
تحریم های ظالمانه حرکت می کنیم و به خنثی سازی اهرم فشار می پردازیم و هیچ 

یک از راهبردها را جایگزین راهبرد دیگر نکردیم.
هیچ گفت وگوی دوجانبه با هیات آمریکایی انجام نمی شود

سخنگوی دستگاه دیپلماسی در پاسخ به این سوال که آیا با آمریکا در وین مذاکره 
مستقیم خواهیم داشت، گفت: خیر.هیچ گفت و گوی دوجانبه با هیات آمریکایی 

انجام نمی شود.
این دیپلمات عالی رتبه کشورمان درباره حواشی ایجاد شده درباره ترکیب تیم 
مذاکره کننده ایران گفت: جمله معروفی است که می گوید به متن توجه کنید نه 
به حواشی البته این حاشیه ای که همه دوست دارند بر متن غلبه کند، از عزم جدی 
جمهوری اسلامی ایران برای تشکیل یک تیم ملی، استفاده از ظرفیت ملی و اراده 

جدی برای رفع تحریم هایی که ضد ایران اعمال شده، حکایت دارد.
وی افزود: ترکیب هیات مذاکره کننده ایران در وین نشان می دهد ما در چه ابعادی 
برای رفع تحریم ها تمرکز خواهیم کرد. اینها با همان رویکرد دولت سیزدهم که رفع 

تحریم هاست با جدیت در وین حاضر شدند.
خطیب زاده در پاسخ به اینکه آیا این خبر آمریکا که یک ملوان ایرانی را نجات 
داده درست است یا نه، گفت: از جزییات اطلاع ندارم و موضوع را باید از نیروی 

مرزبانی و مسلح بپرسید.
سخنگوی وزارت امور خارجه در ادامه با اشاره به سفر باقری معاون سیاسی وزیر 
خارجه به منطقه گفت: وزارت امور خارجه بخش موثری از اقدامات خود را در 
کشورهای همسایه پیگیری می کرد به ویژه طی ماه های اخیر در چهارچوب سیاست 
همسایگی روابط با کشورهای حوزه خلیج فارس را پیگیری کرده است. در این راستا 
آقای باقری طی هفته های اخیر به عمان و در ادامه به کشورهای کویت و امارات 

سفر کرد.
 این دیپلمات عالیرتبه همچنین درباره ادعای وزیر دفاع اسراییل مبنی بر اینکه 
ایران از چابهار و قشم برای فعالیت های پهپادی استفاده می کند، گفت: این موضوع 
ارزش جواب دادن ندارد فقط اینکه جغرافیای خلیج فارس و امنیت ملی پیرامونی 
جمهور ی اسلامی و حاکمیت ملی جمهوری اسلامی قابل خدشه نیست و هرکاری 

که در راستای صیانت از این پهنه بدانیم انجام می دهیم.
تلاش می کنیم با ابزار گفت و گو پرونده های اختلافی را حل کنیم 

وی افزود: در واقع فارغ از اتفاقات در وین، سفرهای دیگری هم از سوی معاون 
سیاسی وزیر خارجه انجام می شود. تصمیمات بسیار خوبی در امارات و کویت اتخاذ 

شده است و ما تلاش می کنیم با ابزار گفت و گو پرونده های اختلافی را حل کنیم.
خطیب زاده همچنین درباره اراده و جدیت کشورهای اروپایی در نشست وین 
گفت: من درباره کسی قضاوت نمی کنم اما امیدواریم طرفهای مقابل با همین عزم 

و جدیت هیات ایرانی در مذاکرات حاضر شوند.
به گفته این دیپلمات عالی رتبه کشورمان، آنچه برای ایران مهم است اطمینان از 
رفع تحریم هاست و امیدواریم آنها هم به همین اولویت و دغدغه ایران احترام بگذارند.
سخنگوی وزارت امور خارجه تصریح کرد: عزم جدی، اراده و ظرفیت در تیم ایرانی 
جمع است و اگر در طرف مقابل هم این ویژگی ها وجود داشته باشد گفت و گوها به 

سمت خوبی پیش می رود.
خطیب زاده درباره زمان بندی گفت و گوهای وین هم  اظهار کرد: بعد از آغاز 
مذاکرات باید درباره زمانبندی صحبت شود الان نمی توان زمان بندی کرد اما امروز 

درباره بسیاری از موضوعات گفت و گو خواهد شد.
وی درباره ادعایی مبنی بر واقع شدن جنگ سایبری غیرعلنی بین تهران و تل آویو، 
گفت: متاسفانه رژیم اشغالگر قدس در سالیان گذشته در عرصه بین الملل جز ترور، 
قانون شکنی، گردنکشی، و نقض سازمان یافته حقوق بین الملل کاری نکرده است. 
خصومت این رژیم با ملت ایران بر کسی پوشیده نیست طی سالها ترور و خرابکاری 
کرده و اقدامات مخرب انجام داده است و در جای خودش به میزان پاسخ ما را هم 

دریافت کرده است.
وی در خصوص برخی روایت سازی ها در برخی مطبوعات بین المللی افزود: این 
روایت سازی ها نکته جدیدی نیست مهم این است همه توجه کنند در شرایطی قرار 
داریم که متاسفانه سیاسیون از رسانه به جای آگاهی بخشی برای ترویج و مهندسی 
اخبار استفاده و  کار خانه ایجاد خبرهای جعلی و غلط و گمراه کننده را فعال 

می کنند و به شرافت و اصالت رسانه ها هم رحم نمی کنند.
خطیب زاده خاطرنشان کرد: فکر می کنم رسانه های ما هم در برخورد با این نوع 
روایت سازی های جعلی بسیار هوشمندانه عمل کنند و از تیتر سازی غیرواقعی 
اجتناب کنند. بیش از این که در فضای دیپلماتیک این رفت و آمدها را اهمیت 

می دهیم باید به نوعی به فضاسازی رسانه ای هم توجه کرد.
مهم برای ما حفظ صلح و ثبات در عراق است

سخنگوی وزارت خارجه همچنین درباره آخرین وضعیت پرداخت بدهی های کره 
جنوبی به ایران،گفت: در این ارتباط تحول جدیدی رخ نداده و گفت وگوها در این 

زمینه در جریان است.
وی همچنین در پاسخ به سوالی در مورد برخی اخبار منتشر شده در ارتباط با 
فعالیت مجدد داعش در عراق و برخی از تلاش ها برای احیای آن تصریح کرد: 
متأسفانه شاهد برخی از حمایت های آشکار و پنهان برای احیای داعش در منطقه 
هستیم و آنچه که برای ما مهم است و بارها بر آن تأکید کرده ایم حفظ صلح و ثبات در 
عراق است و از هیچ کمکی فروگذاری نمی کنیم که شاهد انتقال آرام و مسالمت آمیز 

قدرت در عراق در پی برگزاری انتخابات اخیر در این کشور باشیم.
خطیب زاده در پاسخ به سوالی در مورد آخرین پیگیری ها در مورد اجرای سند 
همکاری 25 ساله بین ایران و چین نیز گفت: سند 25 ساله همکاری های بلندمدت 
بین ایران و چین به عنوان نقشه راه همکاری ها بین دو کشور همیشه پیگیری شده و 

بخش های مختلف این نقشه راه بین وزارتخانه های مختلف و مرتبط در حال پیگیری 
است و پروژه ها و توافق نامه هایی در این راستا نهایی خواهد شد.

وی ادامه داد: سفر آتی وزیر امور خارجه کشورمان به چین در این مسیر و برای 
نهایی کردن بخش هایی از این توافقات است.

 گفت و گوها با گروسی ناتمام ماند
این دیپلمات عالی رتبه کشورمان همچنین درباره سفر مدیر کل آژانس بین المللی 
انرژی اتمی گفت: سفر گروسی به تهران در چارچوب همکاری های فنی ایران و 
آژانس انجام شد گفت وگوهای خوبی در چارچوب همکاری های عادی و فنی در 

سطوح مختلف انجام شد.
وی اضافه کرد: این گفت وگوها ناتمام ماند به خاطر اینکه در برخی واژه ها و 
مفاهیم که برای هر دو حتما حائز اهمیت بوده به توافق قطعی نرسیدیم. اما بندهای 

توافق تقریباً نهایی شده است.
خطیب زاده با بیان اینکه مراودات میان دو طرف همچنان در سطوح مختلف ادامه 
پیدا خواهد کرد، گفت: هیات جمهوری اسلامی ایران طی روزهای آتی در خصوص 

نهایی سازی متن جلساتی را با آژانس خواهد داشت.
به  جمهوری  رییس  سفر  به  اشاره  با  همچنین  خارجه  امور  وزارت  سخنگوی 
ترکمنستان و دستاوردهای اجلاس اکو گفت: علاوه بر گفت و گوهایی در قالب 
مذاکرات چند جانبه، گفت و گوهای دو و سه جانبه سران کشورها هم انجام شد و 

دستورهایی در چارچوب این سازمان پیگیری شد. 
این دیپلمات عالی رتبه کشورمان با بیان اینکه تلاش می شود برخی مشکلات و 
موانع از سر همکاری ها برداشته شود، گفت: اجلاس اکو گام بسیار جدی و رو به 

جلو در ارتقای همکاری ها بود.
خطیب زاده همچنین درباره ادعاهای کانادا و دو کشور اروپایی مبنی بر طفره رفتن 
ایران از پاسخگویی درباره هواپیمای ساقط شده اوکراینی گفت: جمهوری اسلامی 
طی ماه ها از این اتفاق ناگوار تلاش کرد مسئولانه و با همه ابعاد همکاری، موضوع را 
پیگیری کند و تلاش کردیم با تشکیل کمیسیون ها و کارگروه های مشترک با اوکراین 

مسایل فنی را جلو ببریم.
سخنگوی وزارت امور خارجه ضمن تسلیت مجدد به خانواده های داغدیده ادامه 
داد: در حالی که دادگاه مسیر خود را طی می کند، برخی کشورها به دنبال تجارت 

از غم و اندوه و ناراحتی خانواده های جانباختگان هستند.
وی یادآورشد: بیانیه جمهوری اسلامی در این خصوص متعاقبا توسط وزارت امور 

خارجه منتشر می شود.
سفارت ایران در انگلیس و فرانسه موضوع اتباع را دنبال می کند

سخنگوی وزارت امور خارجه درباره پناهندگان ایرانی غرق شده و اینکه ایران در 
ارتباط با بازگشت بقیه مذاکراتی داشته است یا نه، گفت: متاسفانه باندهای غیر 
قانونی قاچاق انسان خارج از ملیت افراد که برایشان دام پهن می کنند اینها را در 
وضعیت خطیری قرار می دهند بارها عرض کردم باید مراقب باندچین ها باشند. در 
این زمینه سفارت  ما در انگلیس و فرانسه این موضوع را به طور جدی دنبال می کنند 
اطلاعات ضد و نقیض گاهی دریافت می کنیم اما به طور روتین پیگیری میکنیم 

امیدوار یم روز ی شاهد این اتفاقات در خصوص اتباع خود نباشیم. 
در کنار مردم افغانستان هستیم

سخنگوی وزارت امور خارجه همچنین در پاسخ به سوالی درباره دستاوردهای 
سفر کاظمی قمی نماینده ویژه رییس جمهوری به افغانستان گفت: سفر نماینده 
ویژه ما به افغانستان در راستای گفت وگوهای ما با همه طرف های افغانستانی و به 

شمول هیات حاکمه سرپرستی افغانستان و طالبان بوده است. 
با اشاره به  آغاز فصل سرما در افغانستان اظهار کرد: مردم افغانستان در  وی 
فشارهای شدید اقتصادی قرار دارند و جمهوری اسلامی ایران به عنوان کشور برادر 
افغانستان نمی تواند در این روزهای سخت نسبت به وضعیت مردم افغانستان و 
بی جاشدگان و کسانی که دچار محرومیت  شدند، بی تفاوت باشد. بنابراین ما در 
همه این روزها و ماه ها به رغم همه سختی ها تلاش کردیم که همه گذرگاه ها باز باشد 

تا مراودات صورت گیرد.
خطیب زاده ادامه داد: این کارها نیاز به یکسری تنظیماتی داشته که سفر کاظمی 
قمی به افغانستان درخصوص همین تنظیمات ضروری برای ادامه این مراودات در 
سطوح مختلف مردمی بوده است. ما در کنار مردم افغانستان همچنان خواهیم 

ماند. 
وی در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر اینکه طالبان همواره تاکید کردند که ما 
اجازه نمی دهیم از خاک افغانستان عملیات تروریستی علیه ایران استفاده شود، 
آیا طالبان می توانند به این وعده خود عمل کنند؟ گفت: همان طور که در سفر 
کاظمی قمی به افغانستان به صراحت گفته شد هیات حاکمه سرپرستی افغانستان 
مسئولیت مستقیمی نسبت به حفظ امنیت و مرزهای جغرافیایی افغانستان را دارند.
سخنگوی وزارت امور خارجه یادآور شد: متاسفانه ناامنی ها و برخی گروه های 
تروریستی در حال جمع آوری نیرو و ساماندهی اقدامات تروریستی هستند. به ویژه 
داعش تهدید بسیار جدی برای آینده افغانستان و منطقه است. در عین حال ما به 
همکاری نزدیک خود ادامه می دهیم تا بتوانیم برای آینده افغانستان روزهای بهتری 

داشته باشیم.
به  ایران  قبلی  و جریمه  ترکمنستان  و  ایران  گازی  توافقات  درباره  خطیب زاده 
ترکمنستان گفت: از قبل توافقاتی بین ایران و ترکمنستان انجام شده و درخصوص 
بازپرداخت بدهی ها هم اقداماتی انجام شد اما برخی موانع بانکی به رغم تصمیم و 
اراده جمهوری اسلامی انجام نشد. توافقاتی برای سواپ و مراودات زمینی انجام 
شده که آنها در مسیر تصمیم گرفته شده به خوبی جلو می رود. بازپرداخت هم در 

حال انجام است و مراودات جدیدی بین ایران و ترکمنستان ایجاد شده است.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی همچنین درباره اهمیت دیدار با ترکمنستان و رفع 
تنش ناخواسته با آذربایجان گفت: ما رفع سو تفاهم های رسانه ای را چند وقت قبل 
آغاز کردیم و توافقات بسیار خوبی در آذربایجان داشتیم و رایزنی و ملاقات در سطح 

بسیار خوبی انجام شد.
وی افزود : آقای امیرعبداللهیان هم پست اینستاگرامی در این خصوص خواهد 
داشت که اینها حاکی از اهمیت روابط ایران و جمهوری آذربایجان است و به زودی 
بین دو کشور در حوزه رسانه ای و شاهد رفع سوءتفاهمات  روابط خوبی  شاهد 

رسانه ای خواهیم بود.

سخنگوی وزارت امور خارجه :

ایران با اراده جدی و حسن نیت وارد مذاکرات شده است
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عالم زنده است، گر چه مرده باشد؛ 
نادان مرده است، گر چه زنده 
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مدیرکل کمیته امداد امام خمینی )ره(استان قم خبرداد:

رشد ۳۳ درصدی درآمد های مردمی

انهدام باند تروریستی در خوزستان 
نیروی انتظامی جمهوری اسلامی ایران در اطلاعیه ای از انهدام یک باند تروریستی و دستگیری 
تیم  یک  اعضای  است؛   آمده  اطلاعیه  این  جزئیات  .در  داد  خبر  خوزستان  استان  در  آن  اعضای 
تروریستی که تیر ماه امسال خودروی گشت پاسگاه انتظامی  خنافره شهرستان "شادگان" را مورد حمله 
قرار داده بودنددستگیرشدند.فرماندهی انتظامی استان خوزستان بلافاصله پس از رصد، با اشراف و 
تسلط اطلاعاتی و با تلاش مستمر، هر 3 عضو این باند را در شهرستان "شادگان" شناسایی و پس از 
هماهنگی قضائی، آن ها را در چند عملیات منسجم و ضربتی در مخفیگاه هایشان دستگیر کردند.پس 
از بررسی های فنی لازم مشخص شد، اعضای این باند وابسته به یک گروهک تروریستی بودند و از سوی 
آن ها حمایت و هدایت می شدند که در بازرسی از مخفیگاه های اعضای آن، 3 قبضه سلاح جنگی و 

مقادیر قابل توجهی مواد منفجره و مهمات جنگی کشف شد.

آخرین وضعیت شیوع کرونا در استان قم
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در 24 ساعت منتهی به هشتم آذرماه 1400، یک تن بر اثر 
ابتلا به ویروس کرونا در این استان جان خود را از دست داد. به گزارش عصر دوشنبه روابط عمومی 
دانشگاه علوم پزشکی قم، محمدرضا قدیر با اشاره به آخرین وضعیت کووید 19 در قم، افزود: در این 
مدت 33 بیمار با علائم ابتلا به ویروس کرونا در بیمارستان های این استان پذیرش شدند.وی اضافه 
کرد: از این تعداد، 28 نفر بستری و 35 نفر از افراد مبتلا به کرونا که در روزهای گذشته بستری شده 
بودند، ترخیص شدند.وی ادامه داد: در حال حاضر 143 بیمار مبتلا به ویروس کرونا در این استان 
بستری هستند که 35 نفرشان بدحال می باشند.قدیر بیان کرد: در 24 ساعت منتهی به هشتم آذرماه، 
255 تست تشخیص کرونا از شهروندان گرفته شده که 20 مورد مثبت بوده است.وی گفت: تاکنون 

یک میلیون و 332 هزار و 4۶۶ دُز واکسن کرونا به شهروندان قمی تزریق شده است.

قم واکسن نزن ترین استان کشور؟!
بررسی آمار استانی هم نشان می دهد که در استان قم، هنوز حدود 342 هزار نفر )31 درصد جمعیت 
رتبه های بعدی  نزده اند و قمی ها، واکسن نزن ترین استان کشور هستند.  بالای 12 سال(، واکسن 
واکسن نزن ها هم به ترتیب مربوط به کردستان)27 درصد واکسن نزده(، سیستان و بلوچستان )24 
درصد(، البرز)24 درصد(، بوشهر)23 درصد(، خوزستان)22 درصد( و کرمان )21 درصد( است. اما 
باید به بهترین عملکردها در تزریق دوز اول واکسن هم اشاره کنیم: گیلان با 92 درصد صدرنشین این 
حوزه است و بعد از آن هم، خراسان شمالی)91 درصد( و استان های آذربایجان شرقی، اردبیل، زنجان، 
مازندران، مرکزی و هرمزگان با 89 درصد واکسیناسیون دوز اول قرار می گیرند. در بررسی آمار تزریق دوز 

دوم هم طبیعتا همین استان ها صدرنشین اند و همان استان ها، قعرنشین.

شهادت ۱۱ سرباز وطن از ابتدای سال ۱4۰۰ 
 از ابتدای سال جاری تاکنون 11 سرباز در حوادث مختلف در اقصی نقاط کشور به شهادت رسیده اند. 
سال 99 نیز 13 نفر از سربازان با شجاعت جان خود را فدای کشور کرده و به خیل شهدا پیوستند. در این 
اینفوگرافی به بازخوانی شهادت 11 سربازی که امسال تا پای جان برای وطن ایستادگی کرده اند می پردازیم. 

پیشنهاد علی مطهری به صداوسیما درباره کرسنت
علی مطهری در توییتر نوشت:   لازم است صداوسیما دو طرف قضیه  کرسنت را دعوت کند تا مردم 
قضاوت کنند هزینه سنگینی که بابت جریمه توقف اجرای این قرارداد از جیب آنها می رود به گردن کیست؟ 

آنهایی که قرارداد را بستند مانند آقای  زنگنه یا آنهایی که اجرای آن را متوقف کردند مانند آقای  جلیلی؟

عضو شورای شهر کرج بازداشت شد 
روابط عمومی و ارتباطات دادگستری کل استان البرز در اطلاعیه ای از بازداشت یک عضو شورای 
شهر کرج خبر داد.در این اطلاعیه آمده است: یکی از اعضای شورای شهر کرج به همراه شخصی 
دیگری که خارج از مجموعه شهرداری بوده به اتهام »تحصیل مال از طریق نامشروع« و »ادعای اعمال 
نفوذ برخلاف حق و مقررات قانونی« با دستور مقام قضایی از سوی اداره کل اطلاعات استان البرز 

بازداشت شدند.

مهران مدیری؛ داغدار شد 
بازیگر طنز، در سوگ مادرش نشست.روز دوشنه 8 آذرماه مادر مهران  و  مهران مدیری کارگردان 
مدیری درگذشت. او بار ها در برنامه »دورهمی« با دل نوشته های زیبا در وصف مادر صحبت کرده بود. 
مهران مدیری تئاتر زندگی اش را در دبستان با اجازه مادرش بازی کرد و با همان نقش مسیر زندگی اش 

تغییر یافت.

شهردار قم :

سامانه ۱۳۷ گوش شنوا و دیده بان 
شهری است

شهردار قم با تأکید بر اینکه سامانه ارتباطات مردمی 137 دیده بان شهری 
به شمار می رود گفت: افزایش 49 درصدی تماس ها در سال 1400 نشان 
از اعتماد شهروندان به مسئولان شهری برای رفع مسائل و مشکلات شهری 

است.
دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد در نشست شورای مدیران با اشاره به اهمیت 
گفت:  مردم  به  بیشتر  خدمت  برای  مثبت  اثرگذاری  و   137 سامانه  وجود 
این سامانه مردمی همراه واقعی شهروندان و مردم است و باید از طریق آن 

بیش ازپیش به نظرات همشهریان احترام گذاشت و مشارکتشان را جلب کرد.
شهردار قم بابیان اینکه باید از طریق 137 همراه بودن با مردم موردتوجه قرار 
گیرد، خطاب به مدیران شهری در مورد اهمیت این سامانه خاطرنشان کرد: 
اگر به دنبال افزایش سرمایه اجتماعی و احترام به حقوق شهروندی هستید، 
اعتماد به مردم به عنوان یک سرمایه بزرگ باید موردتوجه قرار گیرد و بدون شک 
این اعتمادسازی با پیگیری صحیح و به هنگام پیام های شهروندان در ارتباط با 

سامانه 137 اتفاق می افتد.
دکتر سقائیان نژاد با اشاره به اینکه سامانه 137 گوش شنوا و دیده بان شهری 
است، گفت: از طریق این سامانه شهروندان موارد و مشکلات مرتبط با امور 
شهری را در کوتاه ترین زمان انتقال می دهند و باید مدیران و کارکنان بخش های 

مختلف شهرداری نیز در کمترین زمان پیگیر رفع مشکلات آنان باشند.
شهردار قم در بخش دیگری از سخنان خود با قدردانی از شهروندان قمی 
که در تماس با سامانه 137 نسبت به ارائه گزارش ها و بیان مشکلات اقدام 
می کنند، خاطرنشان کرد: آمارها نشان می دهد تعداد تماس های مردمی در 7 
ماهه ابتدایی سال 1400 نسبت به مدت مشابه آن در سال 98 که طرح تحول 

مرکز ارتباطات مردمی 137 انجام شد رشد 49 درصدی دارد.
با  مردمی  تماس های  تعداد  افزایش  کرد:  خاطرنشان  نژاد  سقائیان  دکتر 
سامانه 137 در 7 ماهه سال جاری، این نوید را می دهد که میزان مشارکت 
مردمی و ارتقاء سرمایه اجتماعی که در نگاه های رسمی، شهرداری را برای 
حل مشکلاتشان انتخاب می کنند افزایش محسوسی یافته است، بنابراین 
لزوم تسریع در حل ساختاری مسائل مطرح شده، تلاش در جهت عدم نیاز به 
تماس های تکراری شهروندان در موضوع واحد نکته ای است که باید موردتوجه 

و تأکید قرار گیرد.
شهردار قم خاطرنشان کرد: نباید شاهد آن باشیم که شهروندان بارها و بارها 
پیرامون حل یک موضوع در مقاطع زمانی متعدد طرح مسئله کنند، بلکه باید 

در کمترین زمان موضوع ها و مسائل آنان پیگیری شود.
وی از مدیران بخش های مختلف به ویژه مناطق شهری خواست با توجه به 
استقبال و اعتمادی که شهروندان نسبت به سامانه 137 داشته اند، پاسخگویی 
و پیگیری موضوع های مطرح شده توسط شهروندان را در اولویت قرار داده و 

همشهریان را در جریان آخرین نتایج پیگیری قرار دهند.
 

مدیرعامل سازمان قطار شهری قم  تشریح کرد :

آخرین وضعیت پروژه مترو قم 
مدیرعامل سازمان قطار شهری قم با تشریح آخرین وضعیت پروژه مترو شهر 
قم گفت: بعد از اتمام روسازی خط یک، روسازی خط 2 فاز نخست نیز به زودی 

به اتمام می رسد. 
منصور درویشی صبح روز دوشنبه در هفدهمین جلسه رسمی و علنی شورای 
اسلامی شهر قم که در سالن جلسات شهید باکری این شورا برگزار شد، به 
از آخرین وضعیت پروژه مترو قم پرداخت و اظهار داشت: در  ارائه گزارشی 
حال حاضر فاز نخست خط A آماده تست گرم بوده و برای تأمین قطار در حال 
رایزنی هستیم تا بتوانیم 80 قطار موردنیاز شهر قم را تأمین کنیم. وی از اتمام 
روسازی خط یک فاز نخست خبر داد و افزود: به زودی روسازی خط 2 نیز به 
اتمام رسیده که ایستگاه های شهید مطهری 9۶ درصد پیشرفت و ایستگاه 

میدان کشاورز نیز با 90 درصد پیشرفت مراحل پایانی خود را طی می کند.
مدیرعامل سازمان قطار شهری قم، زمان موردنیاز برای تست گرم و سرد را 
دو ماه اعلام کرد و گفت: در زمان تست گرم و سرد و تأمین ایمنی برای صدور 

اجازه مسافرگیری، ایستگاه ها تکمیل شده و به بهره برداری می رسد.
وی ادامه داد: برای صرفه جویی در هزینه ها از پست برق نواب که مربوط به 
مونوریل است استفاده شده و کابل کشی های آن به اتمام رسیده و برق موردنیاز 

فاز یک تأمین شده است.
اداری سازمان قطار  برای تکمیل چارت  نیرو  تأمین  به  ادامه   درویشی در 
شهری اشاره کرد و گفت: در سازمان قطار شهری چارت منظمی وجود نداشته 

و 10 سال پیش با آغاز به کار سازمان چارت مختصری تعریف شده است.
به  قم،  نیاز شهر  و  بررسی سایر شهرها  با  کرد: مشاور سازمان  اظهار  وی 
شهرداری پیشنهاد به روزرسانی چارت سازمان را داده و قرار بر تعریف معاونت 
بهره برداری در سازمان شده و بر این اساس، نیاز به تأمین نیروی متخصص 

خواهیم داشت.
مدیرعامل سازمان قطار شهری قم برون سپاری و تأمین نیرو از خارج سازمان 
را هدف اصلی سازمان دانست و ابراز کرد: با بررسی شهرهایی مانند مشهد، 
تهران، شیراز و اصفهان تصمیم بر تأمین حداقلی نیرو در سازمان گرفته شد و 

مابقی نیروها از خارج از سازمان تأمین می شود.
وی تصریح کرد: مترو مشهد 1800 نیرو، اصفهان 710 نیرو و شیراز نیز 710 
نیروی ثابت داشته و این تعداد جدا از نیروهای خارج از سازمان است و در شهر 

قم چون ابتدای کار قرار داریم بحث های تخصصی زیادی انجام شده است.
درویشی ادامه داد: با تصویب هیئت مدیره و شورای سازمان، قرار بر راه اندازی 
معاونت بهره برداری در فاز نخست شده و چون شرکت تخصصی در کشور برای 

تأمین نیروهایی تخصصی نیست باید تعدادی افراد جذب شوند.
وی خاطرنشان کرد: در بین نیروهای شهرداری نیز نیروهایی با تخصص، 
مهندس راه آهن در تمام گرایش ها، مهندس برق، مهندس مخابرات و صنایع 

کم بوده و نمی توانیم همه نیروهای خود را از شهرداری تأمین کنیم.
 

مدیر منطقه سه شهرداری قم خبرداد:

رفع مشکلات عبور و مرور خیابان 
شهید چراغ پور 

مرور  و  عبور  مشکلات  شدن  برطرف  از  قم  شهرداری  سه  منطقه  مدیر 
شهروندان خیابان شهید چراغ پور در این منطقه شهری خبر داد و گفت: این 

مسیر آسفالت و کانیو گذاری شد.
مهرداد روحانی وزیری با اشاره به اجرای طرح در خیابان شهید چراغ پور در 
منطقه سه شهری قم اظهار داشت: هدف از اجرای این طرح بهبود محیط 
شهری و ساماندهی دفع آب های سطحی، درخواست مردمی و محله محور، 
بهبود عبور و مرور و ارتقا بهداشت محیطی با همکاری بخش فنی و امور مالی 
اجرا شد. وی با بیان اینکه در این طرح کانیو گذاری و آسفالت کوچه هفتم 
پروژه  این  در  آسفالت  اجرای  کرد:  ابراز  شد،  انجام  چراغ پور  شهید  خیابان 
عمرانی در مساحتی به وسعت بیش از یک هزار و 440 مترمربع و کانیو گذاری 

نیز به طول 240 متر اجرایی شد.
مدیر منطقه سه شهرداری قم با تأکید بر اینکه شهرداری منطقه پنج رویکرد 
اصلی برای منطقه تدوین کرده است گفت: این رویکردها شامل تبدیل کردن 
افزایش  شهری،  بافت  کیفیت  بهبود  سرمایه گذاری،  قطب  به  سه  منطقه 
سرانه فضای سبز، ارتقاء رفاه شهروندی، توجه ویژه به محلات کم برخوردار و 

برنامه ریزی محله محور است.
اقدامات  از  یکی  اهداف  این  راستای  در  کرد:  وزیری خاطرنشان  روحانی 
ساماندهی خیابان شهید چراغ پور بود که باید با توجه به قرار گرفتن در محله 
کم برخوردار و بافت فرسوده به آن توجه می شد که در برنامه قرار گرفتن و اجرای 

طرح کانیو گذاری و آسفالت در آن انجام شد.

ازسوی مسجد مقدس جمکران صورت گرفت:

اهدای پرچم »یالثارات الحسین« به خانواده
 شهید سید مصطفی بدرالدین

مسجد  الحسین«  »یالثارات  پرچم 
مقدس جمکران به پاس رشادت های 
مصطفی  سید  مقامت،  جبهه  شهید 
آمریکای  به  زدن  ضربه  در  بدرالدین 
تروریست و تحقیر آن در منطقه به نیابت 

از شهید به خانواده وی اهدا شد. 
خانواده شهید جبهه مقاومت، سید 
مصطفی بدرالدین با حضور در مسجد 
با  نماز،  اقامه  ضمن  جمکران  مقدس 

حجت الاسلام حسین آبادی معاون فرهنگی مسجد مقدس جمکران دیدار و گفت وگو کرد.
در پایان این دیدار، پرچم »یالثارات الحسین« مسجد مقدس جمکران به پاس رشادت ها، ایثارگری ها و 
نقش ویژه شهید بدرالدین در ضربه زدن به آمریکای تروریست و تحقیر این رژیم استکباری در منطقه به نیابت 

از شهید به خانواده وی اهدا شد.
گفتنی است: پرچم یالثارات الحسین پس از شهادت سردار حاج قاسم سلیمانی به نشانه انتقام بر فراز 
گنبد این مکان مقدس به اهتزاز درآمد و در ادامه نیز این پرچم در راستای فرمایش رهبر انقلاب اسلامی که 
انتقام سخت را خروج آمریکا از منطقه عنوان کردند به فرد یا مجموعه هایی که در این مسیر ضرباتی را به پیکر 

منحوس آمریکای تروریست وارد می کنند اهدا می شود.
  

استاندار قم :

باید زیرساخت های گردشگری زیارتی توسعه یابد
در مراسمی با قدردانی از خدمات عالی پور، مقیمی به عنوان معاون هماهنگی امور زائرین استانداری قم 

معرفی شد.
استاندار قم در این مراسم با اشاره به جایگاه شهر مقدس قم خدمت به حضرت معصومه )س( و زائرین و 

مجاورین کریمه ی اهل بیت علیهم السلام را اولویت اصلی مسئولان استان قم اعلام کرد. 
شاهچراغی افزود: اعتلای جایگاه قم متناسب با ویژگی های منحصر بفرد مذهبی و فرهنگی این شهر 
باید در دستور کار مدیران باشد. وی در ادامه با اشاره به ماموریت های معاونت امور زائرین استانداری گفت: 
توسعه ی زیرساخت های گردشگری زیارتی بایستی با همکاری سایر دستگاه های دولتی با جدیت دنبال 

شود.
استاندار قم محور فعالیت های حوزه ی گردشگری در قم را زیارت دانست و تصریح کرد: زیر ساخت های 

تفریحی نیز باید متناسب با شرایط مذهبی استان جهت بهره مندی زائران توسعه یابند.
وی در بخش دیگری از سخنان خود خواستار تلاش برای افزایش ماندگاری زائرین در قم شد و گفت: تحقق 

این سیاست می تواند به بهبود معیشت مردم قم منجر شود.

 اداره کل هواشناسی استان قم اعلام کرد:

استقرار جو پایدار و افزایش آلودگی هوا در قم 
اداره کل هواشناسی استان قم گفت: امروزسه شنبه با استقرار جو پایدار افزایش آلودگی هوا به  خصوص در 

مناطق صنعتی و پرجمعیت پیش بینی می شود.
اداره کل هواشناسی استان با صدور اطلاعیه ای اعلام کرد: بر اساس بررسی و تحلیل نقشه های هواشناسی 
و تصاویر ماهواره ای، روز دوشنبه و فردا سه شنبه 8 و 9 آذر 1400 با استقرار جو پایدار افزایش آلودگی هوا به  

خصوص در مناطق صنعتی و پرجمعیت پیش بینی می شود.
در این اطلاعیه آمده است: از اواخر وقت سه شنبه افزایش ابر در استان خواهیم داشت و روز چهارشنبه 

آسمان قسمتی تا نیمه ابری خواهد بود.
در این اطلاعیه تصریح شده: دمای هوا در این مدت تغییر محسوسی ندارد و وزش باد آرام خواهد بود، روز 
پنجشنبه به تدریج بر تراکم ابر ها افزوده خواهد شد و شاهد بارش باران در استان خواهیم بود، روز جمعه به 

تدریج این سامانه از استان خارج خواهد شد.

طرح:محمدعلی رجبی

وحشت از شیوع سویه جدید آفریقایی!

و  قم  شهر  اسلامی  شورای  بین  فراوان  های  قوس  و  ازکش  پس  بالاخره 
استانداری درخصوص  الحاق اراضی 5۶0 هکتاری پردیسان که موجب شد 
مردم استان قم نتوانند درمرحله اول ثبت نام طرح جهش تولید مسکن ثبت 
نام نمایند با درایت شاهچراخی استاندارقم الحاق این  اراضی به تایید و تصویب 

شورایعالی شهرسازی و معماری کشور رسید واین گره باز شد. 
روز گذشته در جلسه شورایعالی شهرسازی و معماری کشور موضوع الحاق 
اراضی 5۶0 هکتاری مجاور پردیسان به شهر قم بصورت ویدئو کنفرانس با 
حضور وزیر راه و شهرسازی به عنوان رییس شورایعالی شهرسازی و معماری 
کشور و سایر اعضا و استاندار، معاون هماهنگی امور عمرانی، شهردار و رییس 
شورای اسلامی شهر قم برگزار شد و پس از بررسی موضوع و تبادل نظر، الحاق 
به شهر قم مورد موافقت شورایعالی  اراضی 5۶0 هکتاری مجاور پردیسان 

شهرسازی و معماری کشور قرار گرفت.
3۰ هزار واحد مسکونی در این اراضی احداث می شود

استاندار قم در حاشیه این جلسه گفت: در نشست ویدئو کنفرانس با وزیر 
راه و شهرسازی و نیز با پیگیری مسئولان استان اراضی 5۶0 هکتاری مجاور 

پردیسان به شهر قم الحاق شد.
وی گفت: به زودی سامانه ثبت نام طرح جهش تولید مسکن برای استان 

قم فعال خواهد شد. شاهچراغي با بیان اینکه سهم استان قم در طرح اقدام 
ملي مسکن ۶3 هزار واحد مسکوني است گفت: قطعاً 30 هزار واحد در 
همین اراضي5۶0 هکتاري پردیسان تأمین مي شود و مابقي آن از زمین هاي 
پیش بیني شده در داخل شهر، بافت روستاها و شهرهاي همجوار فراهم خواهد 

شد.
مدیرکل راه و شهرسازي استان قم  نیزبا بیان اینکه اراضي 5۶0 هکتاري 
پردیسان امروز با دفاع قاطع استاندار و دیگر مسئولان استان به شهر قم الحاق 
شد گفت: بلافاصله بعد از این الحاق در چند روز آینده این مصوبه به استان 
ابلاغ خواهد شد و ما وارد بحث تهیه طرح تفصیلي این 5۶0 هکتارخواهیم 
شد. صبوري افزود: با رایزني هایي که  قبلاصورت گرفته است این محدوده 
شامل10 محله خواهد بود که با پیش بیني هاي انجام شده امیدوار هستیم هر 
چه زودتر بتوانیم وارد فاز آماده سازي و اقدامات اولیه برای ارائه این اراضي به 

متقاضیان باشیم.
به زودی سامانه جهش تولید مسکن برای قمی ها باز می شود 

وي با اشاره به اینکه به زودي سامانه ثبت نام براي متقاضیان باز خواهد شد 
گفت: مردم استان مي توانند با در نظر گرفتن شرایط ثبت نام از قبیل ثبت فرم 
جیم، فاقد اراضي و املاک ثبت شده باشند، متاهل و سابقه 5سال سکونت 
باشند در سامانه نهضت ملي مسکن ثبت نام نمایند. مدیرکل راه و شهرسازي 
استان قم  افزود: البته شرایط ثبت نام براي افراد مجرد هم وجود دارد که نیاز به 
مطالعه متقاضیان دارد. صبوري از اختصاص زمین براي مابقي ۶3 هزار واحد 
مسکن در آینده خبر داد و گفت: براي اجراي بخش دوم طرح ساخت مسکن 
که از وزارت راه و شهرسازي براي 4 سال آینده ابلاغ شده در محدوده بافت هاي 

فرسوده و شهرهاي اقماري استان ظرفیت هاي پیش بیني خواهد شد.
وي همچنین از الحاق 300 هکتار از اراضي شهر کهک و دستجرد با ظرفیت 
سهمیه هزار واحدي مسکوني خبر داد و گفت: براي شهرهاي جعفریه و قنوات 
هم در تلاش براي تامین زمین هستیم و امیدواریم به زودي سامانه براي این دو 
شهر هم باز شود آقاي صبوري همچنین با اشاره به ظرفیت هاي مناسبي که 
براي شهر سلفچگان وجود دارد از درخواست باز شدن سامانه ثبت نام براي این 

شهر هم خبر داد.

تصویب الحاق اراضی ۵۶۰ هکتاری به شهرقم ؛

»شاهچراغی« اولین گره را باز کرد

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم گفت: با انجام تست سرد و گرم قطار 
شهری قم بزودی شاهد راه انداری مرحله نخست این طرح خواهیم بود.

محسن محرری  صبح روز دوشنبه در حاشیه جلسه علني شورا ی اسلامی 
شهر شهر قم با اعلام این خبر گفت: ایستگاه میدان شهید مطهري بیش از 9٥ 
درصدو ایستگاه بلوارکشاورز نیز بیش از 9٠ درصد تکمیل شده و قطار شهري 
در حال آماده سازي براي تست گرم است.  وي افزود: در حال حاضر مشکل 
اصلي براي راه اندازي قطار شهري، تهیه و تامین واگن است که آخرین اقدامات 
براي اختصاص و خرید ٨٠ واگن در حال انجام است. محرری  با اشاره به لزوم 
اخذ استانداردهاي لازم براي راه اندازي قطار شهري گفت: یکي از این مجوزها 
نیاز به تست سردوگرم فضا، قطار و تجهیزات مستقر در ایستگاه ها و مسیر قطار 
شهري دارد که با هماهنگي هاي به عمل آمده با شهرداري تهران به زودي یک 

قطار به صورت اجاره اي در اختیار سازمان قطار شهري قم قرار مي گیرد.
 لزوم تعیین تکلیف پروژه های نیمه تمام در سفر رئیس جمهور به قم

 عضو شورای اسلامی شهر قم  در ادامه گفت: در سال های گذشته مصوباتی 

با وزارت راه و شهرسازی در تأمین زمین برای پروژه های نیمه تمام بافت مرکزی و 
بافت فرسوده وجو داشته که اجرایی نشده است.

محرری به مصوبات و صورت جلسات سال های گذشته در مورد زمین های 48 
هکتاری و 32 هکتاری پردیسان اشاره کرد و اظهار داشت: در سال های گذشته 
مصوباتی با وزارت راه و شهرسازی در تأمین زمین برای پروژه های نیمه تمام بافت 
مرکزی و بافت فرسوده از محل زمین های 48 هکتاری و 32 هکتاری وجود 

داشته که اجرایی نشده است.
در  شهرسازی  و  راه  وزارت  و  دولت  تعهد  عدم  از  تأسف  ابراز  با  وی 
سال های گذشته در اجرای مصوبات تصریح کرد: امیدواریم در سفری که 
رئیس جمهوری و هیئت دولت به قم خواهند داشت به این موضوع رسیدگی 

شده و این مصوبات احیا شود.
سفر  در  قم  استاندار  قول  با  کرد:  تصریح  قم  شهر  اسلامی  شورای  عضو 
رئیس جمهور این موضوع بررسی مجدد شده تا پشتیبانی خوبی برای راه اندازی 

و اجرای پروژه های نیمه تمام بافت فرسوده و مرکزی شهر باشد.

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم خبرداد:

متروی قم در آستانه افتتاح

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی )ره(استان 
قم گفت: در چند سال گذشته به طور متوسط 
 33 قم  استان  در  نهاد  این  مردمی  درآمدهای 

درصد رشد داشته است. 
جمع  در  دوشنبه  روز  راد  مسعودیان  محسن 
با وجود این که در سال های  خبرنگاران، افزود: 
اخیر فشار اقتصادی بر جامعه مضاعف شده، ولی 
شاخص های کمیته امداد در درآمدهای مردمی 
رشد مثبت داشته که نشان دهنده اعتماد مردم به 

کمیته امداد است.
ثبات  حفظ  شرایط  این  در  کرد:  اضافه  وی 
اشتغال، مهارت آموزی مددجویان و توانمندسازی 
خانواده های کمیته امداد بزرگ ترین اقدام بود که 

توسط این نهاد دنبال شد.
وی خاطرنشان کرد: سال گذشته 889 خانوار 
در استان قم به عنوان افراد توانمند شده از پوشش 

کمیته امداد خارج شدند.
۲۲۰ واحد مسکونی برای مددجویان در 

حال ساخت است 
مسعودیان راد با بیان این که در حال حاضر 220 
واحد مسکونی برای مددجویان استان قم در حال 
ساخت است، ادامه داد: بعضی از این واحدها در 
ابتدای ساخت قرار دارد و بعضی دیگر نیز حدود 

۶0 درصد پیشرفت فیزیکی دارد.
وی افزود: در گذشته زمینه مسکن دار شدن 
خانواده ها با مبلغ اندک  فراهم می شد، ولی در 

حال حاضر با توجه به رشد قیمت ها،  تهیه مسکن 
بزرگ ترین مشکلات کمیته  از  برای مددجویان 
همکاری  می خواهیم  خیران  از  و  است  امداد 
این که درصد مشارکت مردم  بیان  با  کنند. وی 
کرد:  بیان  است،  خوب  صدقه  پرداخت  در  قم 
بالاترین شفافیت و کیفیت در پرداخت صدقه 
مربوط به استان قم است و مردم این استان حدود 
54 درصد از صدقات را به صورت نقدی پرداخت 

می کنند.
مدیرکل کمیته امداد قم در ادامه با بیان این که 
باید  گفت:  شود،  معکوس  مهندسی  باید  فقر 
سیاست ها و راهبردهای کمیته امداد از پرداخت 
فکری  و  شغلی  فرصت های  ارائه  به  مستمری 
جوانان  بین  در  این که  به  توجه  با  شود؛  مبدل 
قدرت کار وجود دارد، سیاست پرداخت مستمری 
و یارانه برای این گروه از جوانان نادرست است. 
وی تاکید کرد: در حوزه های فقرزدایی باید برای 
کودکان و نوجوانان نیز برنامه جدی داشت و این 

گروه سنی با مهارت آموزی آشنا شوند.
وی خاطرنشان کرد: از سوی دیگر خانواده های 
اشتغالی  و  فرهنگی  پوشش  تحت  نیز  جوان 
کمیته امداد قرار خواهند گرفت و کمک دائمی 
و حمایتی به این گروه انجام نخواهد شد و برای 
تحت پوشش قرار گرفتن از سوی کمیته امداد 

نیازمندی شخص و خانواده باید احراز شود.
جامعه  آمار  امروز  گفت:  راد  مسعودیان 

بی سرپرست رو به کاهش است و در مقابل آمار 
خانواده های بدسرپرست در حال افزایش است.

۵۰ درصد خانواده های فقیر در استان قم، 
مهاجر هستند 

محرومیت  از  ایتام  خانواده های  افزود:  وی 
سرپرست رنج می برند، ولی نگاه عاطفی جامعه و 
ورود خیران و کمیته امداد مشکلات آن ها را مرتفع 
کرده است؛ از سوی دیگر خانواده های محسنین 
بیش از همه نیازمند توجه جامعه هستند. وی 
سیاست های  هستیم  تلاش  در  کرد:  اضافه 
و  ندهیم  قرار  فقر  خط  زیر  مرز  در  را  فقرزدایی 
خدمات را به گونه ای ارائه دهیم تا افرادی که در 

آستانه فقر هستند در چاله های فقر نیفتند.
نگاه  بر  تاکید  با  قم  امداد  کمیته  مدیرکل 
خانواده ها  باید  داد:  ادامه  فقر،  حوزه  به  نوین 
قرار  مالی  و  فکری  توانایی های  از  حدی  در  را 
نه  شوند،   تبدیل  مولد  انسان های  به  تا  دهیم 
مصرف کننده؛ باید فکر آن ها را در فرصت های 
جدید، اقتصادهای دیجیتال و شیوه های نوین 

اشتغال زایی، کارآفرینی و درآمدزایی فعال کرد.
وی با بیان این که بالغ بر 50 درصد خانواده های 
فقیر در استان قم، مهاجر هستند، گفت: باید 
همت و عزم همگانی برای فقرزدایی اتفاق بیفتد 
دینی،  مراکز  حمایت های  بتوانیم  امیدواریم  و 
و  پشتوانه ها  به عنوان  را  فقهی  و  علمی  مراجع 

مبانی نظری و فکری امداد جلب نماییم.


